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V občnem zboru 8. maja letos je c. k. kmetijska družba
sklenila, da bi se nje stoletnica spodobno godovkla. O tem se
je poleg drugih reči ukrenilo, na spomin te dobe, ktera je
bila, česar nikdo ne taji, pospehu zemljiškega obdelovanja v
domovini naši na veliko korist, izdati popis važnejšega delo¬
vanja kmetijske družbe.

Slavni odbor je dal jako častno naročilo meni, da ta spis
dovršim. A ker je bilo temu delu odločeno malo časa, naj
prijazni bralci oproste, če se je društvena delavnost v tej knji¬
žici bolj po črticah popisala, nego — obširno razlagala.

Teh črtic pisatelju so bili v njegovem delu jako na po¬
moč „letopisi c. k. kmetijske družbe", posebno letopis 1822. 1.,
in tu Hermana Schande „predgovor", ter potem zgodo¬
vinskega društva poročila za Kranjsko", in tu zlasti v letniku
1861. gospoda župana dr. E. H. Coste „donesek za znanstveno
zgodovino na Kranjskem" ter zapiski gospoda Andreja
Brusa, tajnišega adjunkta. Samo tako mi je bilo mogoče
v malo tednih dovršiti naročeno delo.



orwort.

Al der General-Versammlung am 8. Mai hat die k. l. Land-

wirthschaft-Gesellschaft den Beschluß gefaßt, den hundertjährigen Bestand
derselben angemessen zu feiern. Hierbei wurde unter Anderm beschlossen,
zur Erinnerung an diese Zeitperiode, welche für die landwirthschaftlichen
Interessen unseres Vaterlandes von anerkannt hoher Nützlichkeit war, eine

geschichtliche Darstellung der Hauptmomente der gesellschaftlichen Thätigkeit

herauszugcben.

Dem Gefertigten wurde von Seite des löblichen Centrales der ehren¬
volle Auftrag, diese Schrift zu verfassen. Da jedoch die Zeit hiefür nur
sehr kurz bemessen war, so werden die freundlichen Leser entschuldigen,
wenn die Thätigkeit der Gesellschaft hierin mehr skizzirt als umfangreich
beschrieben ist.

Bei der Verfassung dieser Skizze haben dem Verfasser „die Annalen
der k. k. Landwirthschaft-Gesellschaft" zumal vom Jahre 1822 und vorzüglich
Herman Schanda's „Vorerinnerung", dann die „Mittheilungen des
historischen Vereins für Kram", Jahrgang 1861 und hierin besonders
des Herrn Bürgermeisters Dr. E. H. Costa „Beitrag zur Geschichte
der Wissenschaft in Kram", und die Notizen des Herrn Sekretariats-
Adjuncten Andreas Brus gute Dienste geleistet, wodurch uur es mir

möglich wurde, binnen weniger Wochen der mir gewordenen Aufgabe zu
entsprechen.



Naj to delce prijateljem naše domovine dokaže, da je
kmetijska družba od svojega pričetka mnogo koristnega zares
naredila, a še več želčla narediti. Oe se ni moglo vse
dovršiti, vsaj njena pripravna volja je vredna, da se prizna, in
to tem več, alto premislimo, da more kmetijstvo v svojem veli¬
kanskem obsežku samo po malem napredovati; da družba nikoli
mnogo novcev ni v rokah imela; da naš narod do 1843. leta,
ko so začele izhajati „Novice“, v svojem materinem jezici, v
kterem se narod edino more izobraževati, ni imel skoro nobene
natisnene knjige, iz ktere bi se bil utegnil učiti kmetovanja;
da potem do najnovejših časov učilnice po kmetih nikakor niso
bile take, kakoršne bi vsaj nekoliko morale biti; da po vsej deželi
do 1850. leta nismo imeli nobene dejanske kmetijske učilnice,
ter da je bilo do zdaj pri nas jako malo večili kmetij, manjšemu
kmetu na izgled izvrstno obdelovanih. Pri teh okolnostih se je
treba bolj čuditi temu, kar se je v naši domovini do zdaj
storilo kmetijstvu v napredek, nego temu, da je še toliko
nedovršenega ostalo.

V Ljubljani avgusta meseca 1867.

Dr. Janez Bleivveis,
društveni tajnik.



Mögen die vorliegenden Blätter den Vatcrlandsfreundcn den Beweis
liefern, daß die Landwirtschaft-Gesellschaft seit ihrem Bestände vieles

Nützliche wirklich geschaffen, — mehreres aber noch an gestrebt
habe. Wenn letzteres resultatlos blieb, wird man doch ihren guten Willen
anerkennen, und das umsomehr, wenn man bedenkt, daß der Fortschritt
der Landwirthschaft in ihren riesigen Dimensionen seiner Natur nach über¬
haupt uur ein langsamer sein könne; daß der Gesellschaft niemals bedeu¬
tende Geldmittel zu Gebote standen; daß vor dem Erscheinen der „Novioe"
im Jahre 1843 unser Volk in seiner Muttersprache, in welcher allein
Volksbildung möglich ist, fast keine Druckschrift hatte, aus welcher es
Belehrung in der Landwirthschaft schöpfen konnte; daß bis zur neuesten
Zeit die Volksschulen alles zu wünschen übrig ließen; daß im ganzen
Laude bis zu den 50ger Jahren keine praktische Ackerbauschule bestand und
Hierlands bisher nur wenige Wirtschaften waren, welche zum Beispiele

für den kleinern Grundbesitz musterhaft bewirtschaftet werden. Unter

solchen Verhältnissen wird man sich mehr wundern müssen über das,
was in unserem Vaterlande bisher zum Fortschritt der Landwirthschaft
geschah, als über das, daß noch so vieles zu wünschen übrig blieb.

Laibach im August 1867.

vl. ^olisnn 8l6iW6I8,
Gesellschafts-Sekretär.



lasi kmetijski družbi ne moremo pisati zgodovine, ako
Ajjse ne ozremo na neko drugo domače društvo, iz kte-
rega se je porodila.

(i'j To društvo je bilo „akademija delavnih mož" (aca-
dsmia operosorum), ktero je svoje najizvrstnejše dru-

'f žabnike oddalo zdanje kmetijske družbe roditelju, „društvu
za poljedelstvo in koristne umetnosti na Kranjskem".

Torej bi utegnilo tukaj biti pripravno mesto kratkej zgo¬
dovini te akademije.

Kranjska je bila v 17. stoletji ožje zvezana z laško de¬
želo, nego je zdaj. Po umetnosti in znanstva je hodevala na
Laško; naši najučenejši rojaki so v tem in tudi pred tem
stoletjem največ bili na Laškem po učilnicah, ter so prejemali
svoje akademijske častne naslove iz laških vseučilišč, in tudi
so bili v zvezi z laškimi akademijami. Tako na pr. Ljudevit
Schonleben, Janez Gregor Dolničar (Thalnitscher gl. Thalberg),
ud društva „Academia Gelatorum" v Bolonji in društva
„Aeademia Arcadum" v Rimu, Marko Grbec, David Vrbec,
Janez Preširen, Janez Adam baron pl. Grimšič in drugi.

Ni bilo torej čudo, ako je 1 aški izgled tudi ljublj anske
prijatelje znanstvenih preiskav obudil, da so se lotili enake
poskušnje. In tako seje osnovala „A c a d e m i a operosorum"
vse po laškem načinu. To društvo se je 1693. I. ustanovilo v
Ljubljani. Edino mesto, ktero v knjigah o tem piše, nahajamo v
Dolničarjevem delu „Epitome“: „Anno 1693 conditur celebris
academia Operosorum Labacensium in Jasonea urbe, pia in
Apollinem idolatria, ac immarcescibili Pieridum applausu". Za
ustanovitelja tega društva se imenuje ljubljanski stolni prošt,
Janez Krstnik Preširen; a Dolničar mu je bil delaven
pomočnik. Ker niso ti družabniki bili tako ničemurni, da bi
se razglaševali za učeno društvo, zato so izbrali za svoje zna¬
menje bečele, kterih pridnost posnemaje so se imenovali aka¬
demija delavnih ali pridnih mož" „Academia operosorum".
Nabirali so strd učenosti iz cvetic znanstvenih poljan. Prvih
osem let so samo na tihem delali, potem so stopili na dan, ter
1701. leta v deželnej hiši napravili svoj prvi slovesni zbor, kte-
remu je prvosedoval rečeni stolni prošt Janez Krstnik Preširen,



^^^an kann keine Geschichte unserer Landwirthschaft - Gesellschaft
> EK^schreiben, ohne zurückzublicken auf ein anderes vaterländisches Jn-
Ui-s_AZstitut, aus welchem stch dieselbe entwickelte.

Dieses Institut ist die „^Lacksnain Oxvvosoruva", welche
E' 7 den Kern ihrer Mitglieder der „Gesellschaft des Ackerbaues und
L der nützlichen Künste in Kram", der Mutter unserer gegenwär-

tigen Landwirthschaft-Gesellschaft, abgetreten hat.
Eine kurze Geschichte dieser Akademie dürfte daher hier nicht am

unrechten Platze sein.
Kram stand im 17. Iahrh. in einem engeren Zusammenhänge mit

Italien, als gegenwärtig. Es pflegte seine Künste und Wissenschaften
von Italien zu holen; unsere gelehrtesten Landsleute vor und in diesem
Zeitalter stndirten größtentheils in Italien und erhielten nicht bloß ihre
akademischen Würden von italienischen Universitäten, sondern standen
auch mit den italienischen Akademien in Verbindung. So Ludwig
Schönleben, Ioh. Greg. Thalnitscher v. Thalberg (Mitglied der
Aslatoi-ura zu Bologna und der ^cmäsrain ^.ronäura zu Rom), Marcus
Gerbec, David Verbec, Johann Prešern, Georg Adam Freiherr v.
Grimbschitz rc.

Was war also natürlicher, als daß das Beispiel Italiens auch die
Freunde wissenschaftlicher Forschung in Laibach verlockte, einen ähnlichen
Versuch zu wagen, und so entstand die OxEvosoruin",
„Verein der Arbeitsamen", ganz in italienischem Geschmacks. Sie
wurde im I. 1693 in Laibach gegründet. Die einzige Stelle, welche
darüber Nachricht gibt, finden wir in Thalberg's Lpitoiue: „^.ruro 1693
eortäitnr Lölslaris nanclsinin Opsrosoruin ii-nlmuvNMmr in Iasonsa
urPs, xin in ^ollinsrn iäcstutrm, ao innnnresscrikili kisriänin
axpitrnsu." Ioh. Bapt. Prestern, Domprobst in Laibach, wird für
den Stifter derselben angegeben, wozu Thalberg thätig mitgewirkt hat.
Nicht so eitel, für einen Verein von Gelehrten gelten zu wollen, wählten
ihre Mitglieder die Bienen zu ihrem Symbol und nannten sich, indem
sie ihren Fleiß nachahmen wollten, eine Akademie der Thätigen oder Flei¬
ßigen „Lcmchgmia vxsrosormm". Sie sammelten den Hvnig der Gelehr¬
samkeit aus den Blumen der wissenschaftlichen Felder. Die ersten acht
Jahre begnügten sie sich, nur im Stillen zu wirken; dann aber traten
sie hervor, hielten im I. 1701 am Landhause ihre erste feierliche Ver¬
sammlung unter dem Vorsitze des genannten Domprobsten Ioh. Bapt.
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a dr. Florijančič je govoril slovesni govor. Tu so javno
razglasili svoja pravila, svoje ime in znamenje. O tem govo¬
reči spis, kterega je samo en iztisek v ljubljanski učilniški
knjižnici, ima naslov: „Apes Academicae Operosorum Laba-
censium, sive Institutum, Leges, Scopus, Nomina et Simbola
novae Academiae sub Apum Simbolo Labaci adunatae, orbi
Literario exhibitae; cum oratione inaugurali in primo conventu
publico ad proceres Aemonae dieta. — Brevis in volatilibus est
Apis, et institium dulcoris habet fructus illius. Eccl. 11. v. 3.
— Cum licentia Superiorum. Labaci. Ex Tjpographeo Mavri-
ano Inclyti Ducatus Carnioliae". Y tej zanimljivi, redki in
dragoceno okrašeni knjižici je za naslovnim listom društveno
znamenje: orel z vojvodskim klobukom, z nohtmi držeč
grb, narejen iz arabesk in cvetic; spredaj v grbu na belem je
ul z roječimi bečelami, a zadaj ljubljansko mesto z gradom.
Zgoraj (v zraku) vihra trak, na kterem je polovica društvenega
gesla, a druga polovica pod podobo. To geslo slove: „nobis et
aliis operosi" — „sebi in drugim delavni". Potem je pesniško
poveličanje društvenega znamenja, za njim so društvena pravila
ter naposled dr. Florijančičev govor, 1701. leta v deželni hiši
govorjen v slovesnem javnem zboru.

Namene, ktere so tega društva osnovatelji imeli, najtanje
ter najjasneje razlagajo njihova pravila (leges), izvirno latin¬
ski pisana. Daši v tem jezici mnogo določneje pripovedujejo
prvotno misel, nego je mogoče v prestavljeni besedi, pa vendar
jih tu zarad občne razumnosti podajamo slovenski. Ta pravila
slovo :

I. Kakor je vsake akademije namen, znanstvo buditi in
pospeševati, tako tudi ta ljubljanska, bečele vzemši za zna¬
menje, bode posebno ter edino skrbela, po bečelslti pokušati
raznih pisateljev med, in znašati ga tako rekoč v en ul.

II. Vsacemu domorodcu in tujcu, kteri goji niža ali viša
znanstva, naj bode svobodno, da se pridruži tej akademii.

III. Tedaj kdor hoče svoje ime vpisati v društvo, naj
željo oznani akademijskemu prvosedniku ali druzemu akademi¬
ku, pa kader bode sprejet, naj si izbere kako na bečele na¬
merjeno znamenje ter izvoli novo akademijsko ime, ktero bode
na svoje izdane knjige ali edino podpisoval, ali s poprejšnjim
svojim imenom združeno.

IV. Da bode zasobno delo vsacega na javno korist vsem,
naj skrbi vsak akademik, da si začrta vse to, kar po svojej
lastivnosti ali po svojem opravilu zanimljivega najde v knjigah,
pa naj te svoje opombe vsako leto poda akademii, da jih kteri
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Prešern, wobei Or. Florianöiö die Festrede hielt, und machten
ihre Gesetze, ihre Namen und ihre Symbole öffentlich bekannt. Das
bezügliche Werkchen, nur in einem auf der Studien-Bibliothek zu
Laibach befindlichen Exemplare befindlich, führt den Titel: „Lxss Ass-
cismioas Opnzrosornm Ousisosimiuna, sivs Institutuna, OsZss,
Looxns, Nomina st Limbola novss ^.oaäsiriiss snb 8irn-
bolo Ossissi säullstss, orsii Oitsrsrio sxirisiitns; sura orstions
innuAurs.il in piriino sonvsntu p>ub>Iioo nä proesrss ^.sinonns äists.
— Lrsvis in volntilikus 68t ^pis, st in8titiuin ciulsori8 siasist
t'ruotu8 illiu8. Ossi. 11. v. 3. — Ouin lissntis. 8up>sric>ruin. Os-
sinoi. Ox T^poArs-psirso Nn^rinno Insivti Ousstus Oarniolins."
Nach dem Titelblatte dieses interessanten, seltenen und kostbar ausgestat¬
teten Büchleins folgt das Symbol der Akademie: Der Adler mit dem
Herzogs Hute trägt in seinen Klauen ein aus Arabesken und Blumen
gebildetes Wappenschild, das in seiner Lichtung vorne einen Bienen¬
stock mit schwärmenden Bienen und im Hintergründe die Stadt Laibach
mit dem Schloßberge enthält. Im obern Theile (dem Lufträume) flattert
ein Band, das die Hälfte des Spruches der Akademie enthält, dessen
zweiter Theil unter dem Bilde sich befindet. Dieser akademische Spruch
lautet: „Hobi8 st uIÜ8 opsrosi" — „für uns selbst und für Andere
thätig." Hierauf folgt eine poetische Verherrlichung des akademischen
Symbols; dann die Gesetze (Statuten) der Akademie; die bereits erwähnte
Festrede, welche Or. Florianöiö im I. 1701 bei der öffentlichen feier¬
lichen Versammlung im Landhause hielt.

Man kann von den Absichten der Gründer dieser Akademie keine
getreuere und klarere Idee geben, als durch Mittheilung ihrer Statuten
(IöAS8), welche — obgleich sie in prägnanter lateinischer Original-
Fassung noch beim Weiten richtiger den ursprünglichen Gedanken wieder
geben — des allgemeineren Verständnisses wegen hier doch übersetzt folgen
mögen. Sie lauteten also:

I. Sowie die Erweckung und Förderung literarischen Strebens
der Endzweck jeder Akademie ist, so setzt sich auch die Laibacher Akademie,
welche sich des Sinnbildes der Bienen erfreut, vornehmlich diese einzige
Aufgabe, nach Art der Bienen, die Blumen verschiedener Autoren zu
kosten und gleichsam in einen Stock zusammenzutragen.

II. Es steht aber jedem Einheimischen und Fremden, welcher die
Hnmanitäts- oder höheren Wissenschaftszweige pflegt, frei, dieser Akademie
beizutreten.

III. Wer also seinen Namen diesem Vereine beigesellen will, soll
sein Anliegen dem Präsidenten der Akademie oder irgend welchem Akade¬
miker eröffnen, und wenn er ausgenommen ist, sich irgend ein auf die
Bienen anspielendes Sinnbild wählen, auch einen akademischen Namen
annehmen, welchen er entweder allein oder seinen eigenen Zunamen bei-
gefügt, bei Drucklegung seiner Werke gebrauchen wird.

IV. Damit aber die Privatarbeiten aller dieser Einzelnen zum
allgemeinen Nutzen gereichen, wird es Sorge aller Akademiker sein, Alles
das anzumerken, was sie nach ihrer Lebensart oder Profession Merkwür¬
diges in den Büchern werden gefunden haben, und diese ihre Auszüge
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izmed akademikov dene v red in potem dd natisniti z imenom:
„bogoslovske, pravdoslovske, zdravniške, politične itd. razprave
ljubljanskih delavnih mož“.

V. Da se v teh zbirkah ne zmete časovni red, naj se
skrbi, da se prvo leto podade opombe o tem, kar se je prvega
stoletja po Kristovem rojstvu godilo v bogoslovskem, pravdo-
slovskem, zdravniškem ali druzem znanstvu, kterega se je ta
ali ta lotil; drugo leto, kar se je godilo.druzega stoletja, in
tako dalje, da se natisne stoletje za stoletjem.

VI. Razen te občne skrbi za rečene zbirke, kterim bode
imel vsak dovolj prilik v svojem lastnem opravilu, naj si bode
tudi vsak prizadeval, da kakovo delce o tej ali onej stvari po
svoji volji in zmožnosti pripravi za tisk ter dd na svitlo, kader
ga pregledajo akademijski pregledniki.

VII. V ta namen akademiki z večino glasov izbero stano-
vitega prvosednika, da bode aliademii prvosedoval, zanjo skr¬
bel, zbore sklicoval, dvomne stvari razsojal, potem njegovega
namestnika, ko bi prvosednika ne bilo pričujočega; pisarja
(notarius), da bode akademijske seje vpisoval, pečatnik in zna¬
menja hranil itd., in vrhu teh tri preglednike spisom za tisk
pripravljenim: enega iz bogoslovskega, druzega iz pravdoslov-
skega, tretjega iz zdravniškega razdelka.

Vlil. A da se znanstvoljubom počasi pripravi potrebna
knjižna zaloga, zato se ob akademijskih stroških osnuje javna
knjižnica, vsacemu odprta; vanjo se postavi knjižničar, da bode
skrben in odgovoren za knjige.

IX. Vsaj po štirikrat v letu bodo zasobni zbori, kjer in
kader ukrene prvosednik. Pričujoči akademiki naj se vanje
pridno zbirajo, da se bodo tu posvetovali o stvareh, ktere se
tičejo akademije in pridejo na vrsto v javnem zboru, ki se
skliče po enkrat na leto. Vanj se povabijo prvaki domače
pokrajine, plemenitaši in znanstvoljubi; potem pridejo po okol-
nostih in prilikah na vrsto akademijski razgovori in druge raz¬
prave. —

Ni znano, ali je držala ali ne — razen 1701. leta — aka¬
demija vsako leto javni zbor. Podoba je, da namerjenih učenih
razprav („Leges“ art. IV.) ni bilo nikoli; vendar je.društvo
na drugo stran kazalo veselo delavnost. Odprla se je javnosti,
kakor ukazuje v pravilih VIII. razdelek, v škofovem seme-
niškem poslopji knjižnica, ktera je bila potem prenesena v
učilniško poslopj e, kjer je postala mati sedanjej učilniškej
knjižnici. To dokazuje ustanovni list, pisan 30. maja 1701. leta,
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in jedem Jahr der Akademie vorzulegen, welche sohin von einem Mit¬
glieds zu ordnen und unter dem Titel: „Gelehrte Abhandlungen der
Gesellschaft der Operosen", im theologischen, juridischen, medicinischen,
politischen rc. Fache, dem Drucke zu übergeben sind.

V. Um aber in diesen Sammlungen die chronologische Ordnung
nicht zu stören, werden sie es sich angelegen sein lassen, im ersten Jahre
Jenes zu schreiben, was sich im ersten Jahrhundert nach Christi Geburt
in der theologischen, juridischen, medicinischen, politischen oder einer an¬
dern Wissenschaft, welche sie studiren, ereignet hat; im zweiten Jahre das,
was im zweiten Jahrhundert und sofort, damit ein Jahrhundert nach dem
andern gedruckt werde.

VI. Neben dieser gemeinschaftlichen Besorgung der vorerwähnten
Sammlungen, für welche Jedem seine besondere Beschäftigung vielfältig
Gelegenheit bieten wird, hat Jeder irgend ein Werkchen aus einem Fache,
das seinem Berufe und Talente nahe liegt, zum Drucke vorzubereiten und
nach geschehener Revision von Seite der akademischen Censoren heraus¬
zugeben.

VII. Zu diesem Ende erwählen die Akademiker mit Stimmen¬
mehrheit den immerwährenden Präsidenten, dessen Pflicht es ist, den
Vorsitz zu führen, die Sitzungen anzuordnen, Zweifelhaftes zu entscheiden;
dann den Vicepräsidenten, als seinen Stellvertreter im Falle der Abwe¬
senheit oder seines Abganges; den Schriftführer jXoturius), dessen Auf¬
gabe es ist, die Protokolle zu führen, das Siegel und die Sinnbilder der
Mitglieder aufzubewahren; endlich drei Censoren der Druckschriften, einen
auS der theologischen, einen aus der juridischen und einen aus der medi¬
cinischen Facultät.

VIII. Damit aber den Liebhabern der Wissenschaften der gelehrte
Vorrats« nach und nach herbeigeschafft werde, wird auf Kosten der Akade¬
miker eine öffentliche Bibliothek errichtet werden, zu welcher Jedermann
der Zutritt freistehen wird, und für deren Ordnung und Besorgung ein
Bibliothekar bestellt werden wird.

IX. Vier Mal zum wenigsten im Jahre werden Privat-Zusam¬
menkünfte stattfiuden, deren Ort und Zeitpunkt der Präsident bestimmt.
Hiezu haben die anwesenden Akademiker fleißig zu erscheinen und darin
über die Angelegenheiten der Akademie und über die Gegenstände der
öffentlichen Versammlung zu verhandeln. Diese öffentliche Versammlung
aber wird ein Mal im Jahre angeordnet werden; hiezu werden die Ho¬
noratioren und der Adel der Provinz und andere Liebhaber der Wissen¬
schaften eingeladen, und hiebei nach Maßgabe der Zeit und der Umstände
akademische Reden und gelehrte Abhandlungen vorgetragen werden. —

Ob die Akademie in dieser Periode ihres Bestehens regelmäßige
Jahres-Versammlungen — außer der von 1701 — abgehalten hat, ist
nicht bekannt. Die beabsichtigten „Gelehrten-Abhandlungen" („I^sAss,"
^rt. IV.) scheinen nicht zu Staude gekommen zn sein. Dagegen hat sich
ihre Thätigkeit auf andere Weise sehr erfreulich manifestirt. In Gemäß¬
heit der im H. g ihrer Gesetze übernommenen Verpflichtung haben sie die
Bibliothek im bischöfl. Alumnathause, welche später in das Schul-
Haus-Gebäude übertragen wurde und die Basis der noch gegenwärtig
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iz kterega vidimo, da so zložili prve darove, iz kterih naj bi
se ustanovila knjižničarju plača, ti gospodje: knez in škof Sig¬
mund grof pl. Herberstein, stolni prošt Janez Preširen in stolni
dekan Janez Anton pl. Dolničar (Thalberg). Poklonili so bili
2000 gld. istine. Pozneje so se knjige pomnožile iz domače,
posmrtno darovane knjižnice Maksimilijana barona pl. Raspa ter
gotovo tudi po darilih drugih udov. Sploh je zanimljivo, da
se je bila v Ljubljani jako zbudila ljubezen do znanstev in
umetnosti, ko je akademija cvetla. Poini klasične izobraženosti
so vsi spisi, kolikor se nam jih je ohranilo iz tega časa. Po
lastivnosti svoje dobe so se res akademiki pečali bolj z dovtip-
nimi igračami in sanjarskimi zastavicami nego z delavnim iska¬
njem same resnice in koristnih znanosti, pa vendar jo njihovo
slovstvo mnogo dobrega ustvarilo. Saj še društvena imena, ki
nas denašnji čas dosti ne zanimajo, niso bila brez koristi, ker
so med akademiki odpravila raznost stanu, ktere znanstva
nikakor ne trpe.

Zaradi izvrstnej šili spisov se izmed posameznih akademikov
odlikujejo: Marko Grbec, ki je v dveh zvezkih na svitlo dal
svoje zdravstvene izkušnje, po imenu: „Implicatum extricatum
medicum, seu de morbis complicatis. 8. Labaci 1692“.

Andrej Glodič je spisal kranjsko cerkveno zgodovino:
„Vetus et nova Carnioliae ecclesiastica memoriae“. Rokopis
ni bil nikdar natisnen; hrani se v stolnokapitelskem arhivu.
Julij Quaglia pak je bil v osmerki naredil naslovno podobo za
izdajo, ktera se jo uže pripravljala. En iztisek te podobe se
hrani v dolski knjižnici.

J. G. Dolničar (Thalnitscher pl. Thalberg) je razen po¬
prej imenovane knjige „Epitome urbis Labacensis“ tudi spisal:
„Theatrum Chymicum“. Amsterdam 1693. „Cypressus Laba-
censis“ (v rokopisu, 1688.) — „Historia Cathedralis Labacensis
(v rokopisu 1701.), ter iz laškega pisatelja Blaža viteza de Ca-
lenberg je prestavil ,,Friaulische Kriegsbeschreibung“.

En spis Aleksija Sigmunda Dolničarja (Thal-
pitscher pl. Thalberg) imenuje oče Marko Pohlin v svojem roko¬
pisu „Bibliotheca Oarnioliae“.

Vodnik (v zgodovini kranjske vojvodine) trdi, daje aka¬
demija popisala rimske spominke stare Emone in druzih krajev
naše dežele, ter da je ona olepšala Ljubljano z novimi umet¬
nimi poslopji. Okusu in prizadevam teh akademikov se nam
je zahvaliti, kakor on govori, da imamo stolno, nunsko in šen-
petersko cerkev, mestno hišo, semenišče itd. Na visoki stopinji
izobraženosti je tačas v Ljubljani bila tudi godba, ktera se'z
narodno omiko povzdiga in'pada. Po nasvetu akademika Ber¬
tolda pl. Iiofferna se je bilo 1702. leta filharmonsko društvo
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bestehenden Studien-Bioblothek bildet, dein öffentlichen Gebrauche gewidmet.
Beweis dessen der Stiftbrief ääo. 30 Mai 1701, welcher darthut, daß
Fürstbischof Sigmund Graf ».Herberstein, Domprobst, Ioh. Prešern und
Domdechant Ioh. Anton v. Thalberg, mit Hinzusetzung eines Capitals
von 2000 fl. zur Dotirung eines Bibliothekars, die ersten Geschenkgeber
waren. Später wurde sie durch das Vermächtniß der Privat-Bibliothek
des Max Freiherrn v Rasp und zweifelsohne auch durch Geschenke anderer
Mitglieder vermehrt. Ueberhaupt ist es bemerkenswerth, daß der Geschmack
an Wissenschaften und Künsten gerade um jene Zeit, als die Akademie
blühte, einen in Laibach seltenen Schwung nahm. Alle aus dieser Periode
erhaltenen Werke strotzen von elastischer Erudition. — Und obschon sich
die Akademiker nach dem Genius und Geschmack ihres Zeitalters mehr
mit äuigmatischen Träumen und witzigen Spielereien als mit thätigem
Forschen nach Wahrheit und nützlichen Kenntnissen beschäftigten, so hat
doch die damalige Literatur manches Gute von ihnen aufzuweisen. Selbst
die akademischen Namen der Mitglieder, die uns heutzutage ziemlich gleich-
giltig erscheinen können, hatten damals so weit ihren Nutzen, als sie den
Unterschied der Stände, „den die Wissenschaften schlechterdings nicht ver¬
tragen," unter ihnen aufhoben.

Von hervorragenden Leistungen einzelner Akademiker sind anzuführen:
Marcus Gerbec gab zwei Bände seiner Erfahrungen in der Arznei¬
kunde, unter dem Titel: „Irrrplieatuiu sxtrieaturn rnsäierrin, ssu äs
worffis ooinpäisatis. 8. I-nimsi 1692."

Andreas Glqsdiö, bearbeitete die Kirchengeschichte Krain's:
„Vstrm st novrr Onrnrolias ssslssiastisa nasrnorias." Das Manu-
script ward nie gedruckt und wird im Domcapitel-Archiv aufbewahrt. Zur
Verzierung der Auflage, die eben veranstaltet werden sollte, ist von Julius
aaglia ein Titelkuvfer in Octav-Format bereitet worden. Ein Abdruck

davon befindet sich in der Lustthaler Bibliothek.
I. G. Thalnitscher v. Thalberg schrieb, außer dem bereits

vorerwähnten „Lpitoiws lärffis I^affassnsis", noch: „Psisatruin
ivisuin." ^mstsräarü 1693. — O^prsssus limbasensis (Manuskript,
1688). — bliskoma Gatsisärnlis Tmkaesnsis (Manuscript, 1701), und
übersetzte „Friaul. Kriegsbeschrcibuug" aus dem Italienischen des Blasius
Nith de Calenberg.

Ein Werk des AlcxiuS Sigi sm. Thalnitscher v. Thal¬
berg führt P. M. Pochlin in seinem Manuskripte „öibliotsissrr Oar-
iffolias" an.

Nach Vodnik's Versicherung „Geschichte des Herzogthums Kram"
war es die Akademie, welche die römischen Denkmale aus dem alten
fflnavna. und ans andern Landestheilen aufzeichnete, und Laibach mit eini- .
gen Werken der neuern Baukunst und der bildenden Künste verschönerte.
Das meiste Vorzügliche, was Laibach an Werken der Künste aufweist,
ist — nach seiner Behauptung — dem Geschmacks und Einflüsse dieser
Akademie zuzuschreiben: die Dom-, Ursuliner-und Peterskirche, das Rath¬
und Priesterhaus rc. Sogar die Musik, welcher mit der Cultur einer Nation
immer im gleichen Grade steigt und fällt und deren Thermometer ist,
machte damals in Laibach Epoche. Die philharmonische Gesellschaft schloß

2



10

zedinilo z akademijo delavnih mož, ter je krasotilo vsako važno
dogodbo.

S tako gorečnostjo se je trudila akademija ter je bila čast
naši domovini do 1725. leta. Ob tem času so jo podrle na¬
sprotne krive misli. Imela je tudi zavidnike. Rčkali so, da
je nevarna veri, in zato je družabnikom srce upadlo. Več niso
smeli svojih akademijskih imen javno podpisovati; več niso
zborovali; za tega delj je prazen presledek nastopil in trajal
nad 50 let.

Ko je pol stoletja minolo, takrat se je začelo zopet
premišljati, kako bi se dala prebuditi umrša akademija.
Njena prava prebuditelja sta bila Blaž Kumerdej, c. k.
svetnik učilniške komisije in voditelj normalne učilnice, ter ž
njim Juri Japelj, voditelj Schillingovega zavoda. Polna vere
sta bila do tedanjega deželnoglavarskega svetnika in učilniškega
poročevalca grofa pl. E d 1 i n g a, zatorej stopita predenj , pa
mu srčno preporočita rečeni posel domovinskih znanstev in
umetnosti. Pripoveduje se, da znanstva niso imela nikdar de-
lavnejšega opravnika nego je bil ta za domovino goreči mož,
ki ima na Kranjskem velike zasluge, ker ie povzdignil učil¬
nice in razširil b e če le po deželi. — Mahoma so gibali vsi,
kar jih je kolikaj gorelo za domače. slovstvo. Vse opovire so
izginile. Izkušali so se v delavnosti, združivši dlani in srca.
Prvič so zborovali 5. maja 1781. leta. Za prvosednika je bil
izvoljen baron pl. Grusič, prvosednik tedanjih deželnih stanov,
za voditelja grof Janez Nepomulc pl. Edling, a za tajnika
Juri Japelj. Družabnika sta bila Kumerdej in Linhart.
Zbor se je začel z primčrnim latinskim govorom. Baron pl.
Gusič, osivel med državnimi opravili in znanstvenimi posli,
najprvo izreče prisrčno zahvalo, da je bil soglasno izvoljen za
prvosednika. Potem je grof Edling izvrstno razložil, kam
akademija namerjava, in z drugim govorom se je končala sve¬
čanost. Akademija si je bila izbrala geslo: „več korakov,
menj besed“. Že 15. maja je bil drugi akademijski zbor,
v kterem so se volili novi družabniki.

Prvi koraki so bili res navdušeni, pa vendar akademija
tudi zdaj ni mogla napredovati. Združenih je bilo več okolnosti,
krivih, da se je društvo razšlo. Po novi vredbi deželnega
poglavarstva so se deželni stanovi odpravili in zaprle bogo-
slovske ter hitro potem tudi modroslovske učilnice , da so bili
torej vsi družabniki v roke dani negotovi osodi, in tako so se
porazgubili iz akademije. Ne bilo bi prav, ako bi ta propad
prisojali nedelavnosti posameznih družabnikov, kajti nektere
med njimi odlikujejo njih izvrstna dela, in pokazali so vsi
ljubezen k domovini in k znanstvu.

Kdor kolikor toliko ve o kranjskem slovstvu, mora se
opominjati, kaj nam je podala ta prebujena akademija. Dovolj
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sich 1702 über Berthold v. Höffern, des Akademikers Anregung, an die
Akademie der Operosen und verherrlichte jede merkwürdige Begebenheit.

Mit diesem Eifer arbeitete die Akademie und war die Ehre unseres
Vaterlandes bis zum I. 1725, wo sie endlich dem Schwalle der Bor-
urtheile erlag und sich auflöste. Sie hatte ihre Neider; man fand sie für
die Religion gefährlich, weßwcgen die Glieder dieses Vereines muthlos
wurden und sich nicht mehr getrauten, ihre akademischen Namen öffentlich
anzuführen; sie hielten keine Zusammenkünfte mehr, und so erfolgt denn
jetzt ein leerer Zwischenraum von mehr als 50 Jahren. Nach einem
Intervalle von einem halben Seculum fing man an, auf die Wieder¬
erweckung der erloschenen Akademie zu denken. Die eigentlichen Urheber
ihrer Wiederherstellung waren der k. k. Schulcommissions - Rath und
Normalschul-Director Blasius Kumerdej und Georg Japel,
Director der Schilling'schen Stiftung. Voll des Zutrauens auf den da¬
maligen landeshauptmannschaftlicheu Rath und Studien - Referenten Grafen
v. Edling, legten sie ihm dieses Anliegen der vaterländischen Musen
warm an's Herz. Es wird erzählt, nie hätten die Musen einen thätigern
Geschäftsträger als diesen von Patriotismus glühenden Mann gehabt, der
sich um die Hebung des Schulwesens und Verbreitung der Bienen¬
zucht in Kram wesentlich verdient gemacht habe. — Mit einem Schlage
war Alles, was für die vaterländische Literatur einen Sinn hatte, in
Bewegung. Alle Hindernisse schwanden. Da war ein Wettrennen zum
Ziele; es vereinigten sich die Herzen und Hände. Am 5. Mai 1781
wurde die erste Versammlung gehalten, in welcher Freiherr v. Gussich,
damaliger Präsident der ständischen Verordneten - Stelle, zum Präses,
Ioh. Nep. Graf v. Edling zum Director, und Georg Japel zum
Secretär erwählt wurde. Als Mitglieder erschienen Kumerdej und
Linhart. Die Versammlung begann mit einer dem Gegenstände ange¬
messenen lateinischen Rede. Freiherr von Gussich, ein Mann, der
in Staatsgeschäften und im Umgänge nut Musen grau geworden, dankte
in den rührendsten Ausdrücken für die einstimmige Wahl zum Präsidenten.
Dann zergliederte Graf Edling den Zweck der Akademie in treffenden
Zügen, und mit einer zweiten Rede wurde die Feierlichkeit geschlossen.
Die Akademie hatte das Motto gewählt: „Mehr Schritte, weniger
Worte." Am 15. Mai wurde die zweite akademische Versammlung ge¬
halten, in welcher neue Mitglieder gewählt wurden. Allein auch jetzt
konnte die Akademie — so eifrig auch diese ersten Schritte waren — nicht
gedeihen. Ein Zusammenfluß verschiedener Umstände, die Unsicherheit des
Schicksals fast aller Mitglieder, die eine Folge der neuen Gubernial-Ver-
fassung war, die Aufhebung der Landesstelle, des theologischen und bald
darauf des philosophischen Studiums in Laibach, wodurch ein Mitglied
nach dem andern der Akademie entrissen ward, mußten nothwcndig die
Auflösung des ganzen Körpers nach sich ziehen. Den Verfall der Akademie
der Unwirksamkeit einzelner Mitglieder zuschreiben zu wollen, wäre sehr
unbillig, indem Manche derselben Vorzügliches leisteten, alle aber ihre
Liebe zum Vaterlande und zu den Wissenschaften bewiesen.

Wer über die Literatur Krain's auch nur beiläufig unterrichtet ist,
dem kann es nicht entgehen, was wir den Mitgliedern auch dieser wieder-

2*
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i‘e znan iz te dobe vsacemu domorodcu domači zgodovinar
Hnhart, poleg njega sv. pisma slovenska prestavljalca Japelj
in Kumerdej, ter naposled bosonogi jezikoslovec oče Marko
P o h H n.

Šla je za vselej v grob „academia operosorumktera je
bila dvakrat vsplapolela k novemu življenju; ali, kakor smo rekli
že poprej, oddala je svoje najizvrstnejše družabnike zdanje kmetij¬
ske družbe roditelju, „aruštvu za kmetijstvo in koristne umetnosti
na Kranjskem" — in za tega delj je ona kal tega novega društva.

Bilo je 1767. leta, ko cesarica Marija Terezija, po
nasvetu trgovinskega svetnika Premanta, izpodbode vse te¬
danje učenjake in dejanski izobražene kmetovalce, naj si med
seboj vstanove društva za pospeh zemljiškega obdelovanja in
koristnih umetnosti po avstrijskih deželah, ter naj si z združe¬
nimi močmi prizadevajo, priti vsi do enega namena. Že prvi
zbor je bil potem 26. oktobra tistega leta; prvosedoval je de¬
želni poglavar grof Henrik pl. Auersperg. Zbrani so bili
samo taki družabniki, ktere je bil deželni poglavar sklical. Za
pokrovitelja (protektorja) temu društvu se je bil izvolil gospod
deželni poglavar, za voditelja ali prvosednika prvi deželnogla-
varski svetnik, Jožef pl. Brigi do, za kancelarja dr. pl.
Modesti Valentin, ter za aktuarja Jožef Justin Lčnec.

Svojih pravil niso imeli, ker so morali tako delati, kakor
je ukazoval cesarski dvor in deželno poglavarstvo.

Baron pl. Brigi d o je v zanimljivem govoru postavil dve
načeli, kteri bi morali biti jezgra vsacemu društvu te vrste.

Vsi družabniki so bili med seboj enaki brez
ozira na osobo.

Imeli so polno svobodo v svojem delovanji
brez posebnega vodila, brez ovinkov.

Ustrezali so svojemu namenu, ker jih je ta misel navdu¬
ševala in cesarica blago podpirala.

Po zgodovinskem črteži Antona Linharta je imel njihov
posel tri oddelke. Ti so bili: 1) teorija, po kteri bi se
izboljševalo zemljiško obdelovanje in umetnosti;
2) te teorije uk po učilnicah; 3) te teo rij e obračanje
na dejanske izkušnje.

Po tem trojnem namenu je društvo koristnega storilo
ob kratkem to:

I. K teorii, po kteri bi se izboljševalo zemljiško
obdelovanje in umetnosti, spadajo:

1) Zbori družabnikov. Ti so bili po prvi naredbi dvojni.
Vsak mesec so zborovali tisti, ki so stanovali v Ljubljani;
občni zbori so bili ob velikih ljubljanskih sejrueh in takrat,
kader so volili na kmetih prebivajoče deželne stanove. Voditelj
je oznanjal opombe in nasvete, kolikor se jih je nateklo od
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erweckten Akademie zu verdanken haben. Die Namen deS vaterländischen
Historikers Linhart, der sloven. BibelübersetzerJapel und Kumerdej,
deS barfüßigen Sprachforschers M a r c n s P o chlin sind jedem Bater-
landsfreunde zu bekannt.

Die O^srosonum", welche zweimal zu neuen Leben
aufflackcrte, ging nunmehr für immer ein; allein, wie bereits oben bemerkt,
gab sie den Kern ihrer Mitglieder an die „Gesellschaft deS Acker¬
baues und der nützlichen Künste in Krain," aber sie war dem¬
nach der Keim dieser neuen Gesellschaft.

Im Jahre 1767 war es, als die Kaiserin Maria Theresia,
nach dem Vorschläge des Commerzienrathes Fremant, zur Aufnahme
des Ackerbaues und der nützlichen Künste in den Erbländern, die damals
lebenden Gelehrten und practischen Oeconomen ausforderte, sich in Gesell¬
schaften zu vereinigen und mit vereinter Kraft nach einem Ziele zu wirken,
worauf schon am 26. October des nämlichen Jahres die erste Zusammen¬
kunft aller, vom Herrn Landeshauptmann Grafen Heinrich v. Auer¬
sperg, gewählten Mitglieder, unter dessen Vorsitz gehalten wurde, in
welcher die Wahl eines Protectors dieser Societät den Herrn Landes¬
hauptmann, eines Directors oder Präses, den ersten landeshauptmann¬
schaftlichen Rath, Josef Freiherrn v. Brigido, die eines Kanzlers den
Or. v. Modesti Valentin, und die eines Actuars den Josef Ju¬
stin Lenz traf.

Sie hatten keine beständigen Gesetze, weil ihre Wirksamkeit ganz
von den Vorschriften, die der höchste Hof und die Landesstelle gab, abhing.

Freiherr v. Brigido stellte in einem merkwürdigen Vortrage zwei
Grundsätze auf, welche die Seele aller Gesellschaften dieser Art sein sollten.

Gleichheit aller Mitglieder ohne persönliche Rück¬
sicht.

Ungebundene Freiheit in ihren Operationen ohne
Methode, ohne Ceremoniel.

Belebt von diesem Geiste und von der Monarchin großmüthig un¬
terstützt, erfüllten sie auch ihre Bestimmung.

Nach dem geschichtlichen Entwürfe des Anton Linhardt, lassen
sich ihre Arbeiten auf drei Abtbeilungen znrückführen. 1) Theorie der
Verbesserungen in Absicht auf Landeskultur und Künste;
2) Mittheilung der Theorie durch Unterrichtsanstalten;
3) Anwendung der Theorie auf practische Fälle.

Das, was die Gesellschaft nach diesem dreifachen Endzwecke
Nützliches geleistet hat, ist in Kürze Folgendes:

Betreffend I. Theorie der Verbesserungen in Absicht auf
Landeskultur und Künste, so gehören hieher:

t. Die Versammlungen der Mitglieder. Nach dem ersten
Institut waren sie zweierlei, monatliche Versammlungen für die, welche
in Laibach anwesend waren, und allgemeine Versammlungen in den Pe¬
rioden der Haupijahrmärkte, und der verordneten Wahl für die auf dem
Lande Wohnenden. Hier wurden die Bemerkungen und Vorschläge, welche
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zbora do zbora; pričujoči družabniki so vse to premišljali ter
iskali pomočkov, kako bi nasvete v dejanje spravili. V takih
zboreh so bile vse moči združene.

2) Dopisi društva drugim društvom, domačim in vne-
njim zemljakom, posameznim družabnikom, ter družabnikov
med seboj. S tem so občno veljavo dobivale posameznih mož
izkušnje, ktere bi same ob sebi ne bile mogle tako lehko v
celoti izboljšavati.

3) Vprašanja za darila. Vsako leto je občni zbor z
večino glasov odločil po eno vprašanje, ktero se je ujemalo z
okolnostimi naše dežele in njenega obdelovanja. To vprašanjeEak je potrjeval najviši dvor, predno se je razglašalo po časni-
ih. Razprave so se v odločenem obroku pošiljale društvu na
kako izmišljeno ime ali znamenje, pravo pisalčevo ime se je za¬
pečateno prilagalo. Za presojevanje se je izvolil poseben društven
odbor, ki je v enem prihodnjih občnih zborov povedal svojo
sodbo, in potem je bilo glasovanje, ter sklep večine je šel do
najvišega urada. Darilo je dobil najboljši, obče najkoristnejši
spis; naslednji za njim je imel akcesit. Prva leta se je za darilo
poklanjala zlata, 36 zlatnikov (cekinov) vredna svetinja, ktero
je najviši dvor pošiljal trgovinskej blagajnici. Družabniki so
1769. 1. sklenili, da se vrhu navadne svetinje podari še 50
zlatnikov, in seja 22. marca 1773. leta je odločila za vsako leto
po 36 zlatnikov. V tej imenitnej seji baron Jožef pl. Brigido,
ki je takrat iz društva odhajal, na više mesto poklican, venča
svoje zasluge za deželo z velikodušnim obetom, da za najboljšo
razpravo, naj bode on prebival kjer koli, primakne vsako leto
po 18 zlatnikov. Ko je najviši sklep 9. oktobra 1773. 1. ukre¬
nil, da se imajo družabniki držati edinih dejanskih vprašanj,
ter za darilo namesti svetinje odločil samo še po 25 gl d., onda
je društvo še zmerom za odgovarjenje teoretičnih vprašanj po¬
klanjalo po 36 zlatnikov iz svoje zaloge, dokler ni bilo v zad¬
njih letih konec vseh tacih vprašanj in daril.

4) Popotovanje po deželi. Ukrenila je seja 20. ju¬
nija 1774. L, da bi po deželi popotovali trije družabniki: Bal-
tasarHacquet, pozneje stanoviti tajnik; Giel in Miihlbacher,
oba jezuita. Namen je bil trojen: a) da bi se preiskavalo, kaj
se v deželi nahaja iz živalstva, rastlinstva in rudninstva; b) da
bi se nasvetovalo, kako bi se naravski darovi najbolje rabili,
ter c) kako bi se množili, hranili in izboljšavali. Deželnogla-
varski svetnik in voditelj, gospod grof Juri Jakob pl.
Hochenwart, dostojen naslednik baronu Jožefu pl. Bri-
gidu, spiše obsežen črtež, v kterern je nasvetoval še to, č)
naj se nabira gradivo politični zgodovini.
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von einer Versammlung bis zur andern einliefen, von dem Director vor¬
getragen, von den Anwesenden in Ueberlegung genommen, die Mittel zur
Ausführung erforscht und auf practische Anwendungen geleitet. Diese
Versammlungen waren der Bereiuigungspunct aller Operationen.

2. Die Correspoudenz der Gesellschaft mit andern Gesell¬
schaften, mit einheimischen und auswärtigen Oeconomen, mit einzelnen
Mitgliedern, und der Mitglieder untereinander. Dadurch wurden die
Erfahrungen einzelner Männer, welche isolirt nur sehr schwer Verbesse¬
rungen im Ganzen hervorbringen können, zu allgemeinen Erfahrungen
und Verbesserungen erhoben.

3. Die Preisfragen. Jährlich wurde eine aus der Beschaf¬
fenheit des Landes und dem Zustande der Kultur genommene individuelle
Frage in einer allgemeinen Versammlung durch die Mehrheit der Stim¬
men gewählt, und nach erhaltener Genehmigung des höchsten Hofes in
den Zeitungen verlautbart. Die Abhandlungen, welche unter Devise mit
verschlossenen Namen in deni bestimmten Zeiträume einliefen, wurden einem
Ausschüsse der Mitglieder zur Beurtheilung übergeben. In einer darauf
folgenden allgemeinen Versammlung wurden ihre Meinungen vorgetragen,
die Stimmen erforscht, und nach deren Mehrheit die Vorschläge an die
höchste Behörde gegeben. Jene Schrift, welche für die beste und gemein¬
nützigste erklärt wurde, errang den Preis, die nächst daran gränzende
das Accessit. Der Preis war in den ersten Jahren eine goldene Me¬
daille von 36 Ducaten, die der allerhöchste Hof aus der Commerzialcasse
gab. Für das Jahr 1769 erklärten sich die Mitglieder über die gewöhn¬
liche Medaille zu einem besonder» Preise von 50 Ducaten, und in einer
Sitzung vom 22. März 1773 zu einem jährlichen von 36 Ducaten.
In dieser merkwürdigen Sitzung krönte Josef Freiherr v. Brigido,
der damals die Gesellschaft zu verlassen, und einer höheren Bestimmung
zu folgen im Begriffe war, seine Verdienste für das Vaterland, mit der
großmüthigen Erklärung, daß er zu dem Preise für die beste Abhandlung
alle Jahre, wo er auch immer sein würde, 18 Ducaten beitragen wolle.
Als durch eine höchste Entschließung vom 9. October 1773 der Fleiß
der Mitglieder auf practische Fragen eingeschränkt, und als auch für diese
statt der Medaille von 36 Ducaten nur noch 25 st. bewilliget wurden,
bot die Gesellschaft für theoretische Ausarbeitungen noch immer 36 Du-
catcn aus den eigenen Mitteln der Mitglieder an, bis endlich in ihren
letzten Jahren Preisfragen und Belohnungen ein Ende nahmen.

4. Landesbereisungen. Drei Mitglieder, Balthasar Hac-
quet, nachher beständiger Secretär, Ab bä Giel und Mühlbacher,
beide Jesuiten, waren in der Sitzung vom 20. Juni 1774 bestimmt worden,
Reisen im Lande zu unternehmen, in der dreifachen Absicht: u) zu durch¬
forschen, was das Land in den drei Naturreichen darbietet; d) vorzu¬
schlagen, wie die Gaben der Natur am besten zu benützen, und o) wie
sie fortzupflanzen, zu erhalten, zu verbessern wären. Der landeshaupt¬
mannschaftliche Rath und Director, Herr Georg Jakob Graf v. Ho¬
che »wart, würdiger Nachfolger des Josef Freiherrn v. Brigido,
fügte in einem erschöpfenden Plane, den er hiezu entwarf, eine vierte
Absicht hinzu: ä) Materialien für die politische Geschichte zu sammeln.
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II. Te teorije uk po učilnicah.

V najširšem pomenu so učilnice vsi tisti pripomočki, ktere
si je društvo izbiralo, da bi svojo teorijo obračalo na občno
korist. Semkaj spadajo tudi natisnene knjige :

1) Najprvo naj se imenujejo naravoslovska dela, ktera je
spisal dr. Skopoli. Kako znano in. častito je to ime učenemu
svetu! Bil je v Idrii za zdravnika, in prišteval se je med naj¬
iskrenejše družabnike. Tu je spisal imenitno delo: ,,Flora
carniola“. Tako je svoji slavi zasejal prvo seme, ktero je
krasno zorelo v Ščavnici, kamor je bil šel za rudarskega svet¬
nika, in potem v Pavii, kamor je bil na vseučilišče poklican
za naravoslovskega profesorja. Iz Idrije seje precej za S ko¬
po lij e m oglasil Hacquet, ranocelni učitelj v Ljubljani, po¬
zneje naravoslovski profesor v Levovu. Njegova slovstvena de¬
lavnost se je pričela na Kranjskem, ko je bil tega društva ud.
Ob društvenih stroških je šel 1774. leta na prvo naravoslovsko
popotovanje. Poznejša leta je s posebno iskrenostjo popotoval
ob svojih stroških; podpirali so ga samo nekteri domorodci,
med temi je prvi naš nepozabljeni baron Sigmund pl. C oj z.
Večen spomin Hacquetovega truda je delo „Orictographia
Oarniolica", kterega je prišlo štiri zvezke na svitlo. Jožef
Šem eri, vodčči deželni zemljemerec, slavnemu Fremantu,
kterega je društvo ponosno štelo med svoje, naslednik, pom¬
nožil je hidravlično znanost z dvema razpravama, namreč:
kako se najtrdneje delajo stavbe na vodah in rekah, ter kako
se reke narčjajo brodne. Na Dunaji natisnil Janez Pavelj
Kravs, 1782. Za svojo učenost je dobil viteški križ Leopolde-
vega reda, avstrijsko plemstvo s pridevkom pl. Leitenbach,
in postavljen je bil za pravega c. k. svetnika dvorne komisije.
Naposled je tudi imenovati Antona Linharta kranjsko zgo¬
dovino, ktere klasična vrednost se obče priznava, dasi je zarad
prezgodnje pisateljeve smrti tega dela samo en zvezek.^

Kar je društvo sploh dajalo tiskati,, to so. vprašanja za
darila. Najvažnejše izkušnje, in kolikor je kteri družabnik v
svojem delu najboljšega zapazil, vse to se je zbiralo ter v imenu
društva priobčevalo. Na svitlo so prišli trije letniki tega dela,
imenovanega: ,,zbirka koristnih naukov poljedel¬
skega (agrikulturnega) društva na Kranjskem. Natisnil
v Ljubljani Janez Friderik Eger“. — Več razprav o raznih re-
ččh v kmetovanji se je dajalo posamezno tiskati, nekoliko tega
tudi v domačem jezici. Odločeno je. bilo, naj bi se izdajal
celč gospodarsk časnik: ,,Woch.en11 1 ches Kundschafts-
blatt des Herzogthums Krain", da bi se tako z najkraj¬
šim potom razširjale ter v prosti besedi ljudstvu razglašale po¬
sameznih družabnikov najboljše izkušnje.

2) Javna kmetijska učilnica. — V njej je bil za
učitelja jezuit Janez (riel kteremu so deželni stanovi dajali
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II. Mitt Heilung der Theorie durch Unterrichts anstalten.

Die UnterrichtSanstalten im weitesten Verstände, sind alle jene Arten
und Mittel, welche die Gesellschaft gewählt hat, um ihre Theorie gemein¬
nützig zu machen. Darunter gehören gedruckte Schriften:

1. Vor allen werden die naturhistorischen Werke des Or. Sc oholi
erwähnt. Wie bekannt uiid ehrwürdig ist nicht dieser Name in der wis¬
senschaftlichen Welt' Er war als Arzt zu Jdria einer der eifrigsten
Mitglieder. Hier schrieb er seine berühmte kloru cmrrüola. Hier pflanzte
er die Erstlinge seines Ruhmes, die Schemniz, wohin er als Bergrath,
und dann Pavia, wohin er als Professor der Naturgeschichte auf die
Universität gerufen wurde, so schön reifen sahen. Aus Jdria, unmittelbar
nach Seo poli, trat Hacquet, Lehrer der Wnndarznei in Laibach,
später Lehrer der Naturgeschichte in Lemberg hervor. Er begann seine
literarische Laufbahn in Krain, als Mitglied dieser Gesellschaft. Auf ihre
Kosten unternahm er die erste physikalische Reise im Jahre 1774; auf
eigene Kosten und Unterstützung einiger Vaterlandsfreunde, worunter unser
unvergeßliche Baron Sigismund Freiherr«. Zvis oben an steht, und
mit beispielloser Beharrlichkeit setzte er sie in den folgenden Jahren fort.
Seine OriotoArapMu Ourniolien, von welcher vier Bände erschienen
sind, ist ein bleibendes Denkmal seiner rastlosen Bemühungen. Josef
Sch eine rl, dirigirender Landesingenienr, Nachfolger des berühmten
Fremants, welchen die Gesellschaft stolz ihr Mitglied nannte, hat das
Gebiet der hydraulischen Kenntnisse mit zwei Abhandlungen, über die vor¬
züglichste Art au Flüssen und Strömen zu bauen, und über die Schiff¬
barmachung der Flüsse erweitert. Wien, bei Johann Paul Kraus,
1782. Seine Kenntnisse haben ihm das Ritterkreuz des Leopold-Ordens,
den österr. Adel mit dem Prädicate „von Leitenbach," und die Anstellung
als wirklichen k. k. Hofcommissionsrath verschafft. Endlich muß An ton
Linhardts Geschichte von Krain, deren elastischer Werth allgemein
anerkannt ist, angeführt werden, obgleich des Verfassers Tod das Werk
mit dem ersten Bande schloß.

Gedruckte Schriften im Namen der Gesellschaft überhaupt sind die
Preisschriften. Die wichtigsten Erfahrungen, die besten Resultate jedes
Mitgliedes aus dem Kreise seiner Beobachtungen wurden gesammelt, und
im Namen der Gesellschaft herausgegeben. Von diesem Werke: „Samm¬
lung nützlicher Unterrichte der Agrikultur-Gesellschaft
in Krain. Laibach, bei Johann Friedrich Eger," sind drei
Jahrgänge vorhanden. — Mehrere Abhandlungen über verschiedene Zweige
der Laudwirth schäft wurden auch einzeln und zum Theil in der
Landessprache gedruckt. Auch war eine öconcmische Zeitung: „Wö¬
chentliches Kundschaftsblatt des Herzogthums Krain," be¬
stimmt, die glücklichsten Versuche, welche einzeln im Kleinen gemacht wurden,
in dem kürzesten Wege, auf die populärste Art unter dem Volke zu ver¬
breiten.

2. Eine öffentliche Schule des Ackerbaues. — Der
Lehrer derselben war Johann Giel, ein Jesuit, dem die Herren Stände



-r. 14

iz domestikalne zaloge po 400 gld. plače na leto. Odločeno je bilo,
da bi se vanjo hodili učit modroslovci in bogoslovci. Ali
ta znanost je bila prerazna od njihovih družili naukov ter korist
iz nje predaljna, zato se ni bilo nadejati zaželenega prida in
vspeha pri poljedeljski teorii. Niti ni bilo upanja, da bi kranj¬
ski kmet pustil kmetovanje, pa bi se v mesto hodil poljedelske
teorije učit v tujem jezici!*) Učitelj je torej ostal brez učen¬
cev. Po dolzih pripravilih in obilnih stroških je dvorni sklep
9. marca 1771. leta dovolil to učilnico, ki bi v drugačnih okor¬
nostih bila obče koristna, in odpravil jo je drugi dvorni sklep
23. decembra 1780. leta.

3) Javna stolica za mehaniko umetnikom in rokodelcem.
— Slavni jezuit Gabrijel Gruber, učitelj tega znanstva,
vreden velike zahvale našega naroda, učil je domače dežele
obrtnike, kako se njihovo delo po mehaničnih pravilih prečisli
(prerajta) in dovrši. Njegove setve sad je z večine vse to, kar
ima kranjska dežela odličnega v stavbi in tesarstvu. Z meha¬
niko je družil risanje, zemljemčrstvo, hidravliko in
vojaško inženirstvo. Njegovi učenci so bili državi posebno
koristni. Osnovala se je 1769. 1. ova stblica, ktero so deželni
stanovi blagodušno podpirali, in ktera je bila društvu na slavo,

istjo, do
skega na

4) Združitev teoretičnega naravoslovja na liceji z naravo-
pisjem in s poskusnim naukom. — V ta namen je bil poklican
jezuit France Miihlbacher. Društvo je že namerjavalo,
pripraviti potrebnega orodja, ali baš ob tej dobi so bili jezuiti
pregnani. Učitelj je zahteval poleg pokojnine (penzije) letno
plačo, kakoršne društveno imenje ni moglo dajati, in tako se
je vse razdrlo. Ostala je zopet, kakor poprej, sama naravo-
slovska teorija.

5) Profesor Hacquet seje 1785. leta ponudil, da hoče
na javni učilnici zastonj razlagati zdravniško - gospodarsko ke¬
mijo. Društvo je ob svojih stroških nakupilo knjig, orodja in
drugih potrebnih stvari. Ali tudi ta mnogo obetalna učilnica
v Ljubljani se ni spravila na noge, ker je bil njen učitelj hitro
potem poklican v Levov za profesorja naravopisju.

6) Ob tem času je bil risarsko učilnico rokodelcem in
umetnikom osnoval Šemerl, deželni zemljemerec, pozneje c. k.
svetnik dvorne komisije, pl. Leitenbach, vitez Leopoldovega
reda. Društvo mu ie dalo vso potrebno pripravo, in učilnica
je napredovala z najboljšim vspehom dve leti, potem je pala v
grob z društvom vred.

*) To se je trdilo že 1780. leta, kar nekteri se 1867. leta hoti imenovati
n&rodno prenapetost!

a trajala je, akotudi proti koncu ne z enako iskrem
1784. leta,
Rusko.

ko je šel Gabrijel Gruber s Kranj



einen Gehalt von 400 fl. aus dem Domesticalfonde gaben. Die Schüler
der Philosophie und der Moral waren bestimmt, sich diesem Lehr¬
fache zu widmen. Allein es war zu heterogen, und das Interesse welches
sie hätte anlocken sollen, war noch zu entfernt, als daß man die ideirte
Verwendung, und das Ausharren bei der Theorie des Ackerbaues hätte
erwarten können. — Von dem krainerischen Bauer war es nicht zu erwarten,
daß er seinen Ackerbau vernachlässigen sollte, um in der Stadt die Theorie
desselben in einer fremden Sprache zu hören.*) Der Lehrer blieb also
ohne Schüler. Nach langen Vorbereitungen und beträchtlichem Aufwande,
wurde diese unter andern Umständen gemeinnützige Anstalt, die ein Hof-
decret vom 9. März 1771 bewilligte, durch ein anderes Hofdecret vom
23. Dezember 1780, aufgehoben.

3. Ein öffentlicher Lehrstuhl der Mechanik für Künstler und Hand¬
werker. — Der berühmte Jesuit, Gabriel Gruber, Lehrer dieses
Zweiges, verdient allen Dank der Nation. Er lehrte dem hierländigen
Gewerbsmanne seine Arbeit nach mechanischen Grundsätzen berechnen und
ausführen. Roch jetzt ist das, was Krain in der Architektur und Zim¬
mermannskunst leistet, größtentheils eine Frucht aus seiner Pflanzschule.
Milder Mechanik verband erdie Zeichenkunde, die Geometrie,
die Hydraulik, das Geniewesen. Seine Zöglinge leisteten dem
Staate die wichtigsten Dienste. Dieser Lehrstuhl, den die Herren Stände
großmüthig unterstützten, der die Ehre der Gesellschaft des Landes war,
wurde im Jahre 1769 errichtet, und dauerte, obschon am Ende mit un¬
gleichem Eifer bis zum Jahre 1784 jener Epoche, in der Ab^e Gab¬
riel Gruber Krain verließ und nach Rußland ging.

4. Die Vereinigung der theoretischen Physik am Lyceum mit der Na¬
turgeschichte und Expcrimcntallehre. — Für dieses Fach war der Jesuit
Franz Mühlbacher berufen. Die Ackerbau-Gesellschaft war im Be¬
griffe die erforderlichen Instrumente anzuschaffen; allein gerade um diese
Zeit wurden die Jesuiten aufgehoben. Der Lehrer forderte über seine
Pension einen Gehalt, den daß Gesellschafts-Vermögen nicht zuließ, und
an dieser Felsenwand scheiterte der Plan, und cs blieb wie vorhin bei
der bloßen Theorie der Physik.

5. Der Professor Hacquct erklärte sich im Jahre 1785 unent¬
geltlich zu einer öffentlichen Lehrschule für die medicinisch-öconomische Chemie.
Die Gesellschaft trug alle Kosten auf Bücher, Werkzeuge und Gerätschaften.
Allein da er bald darauf nach Lemberg als Professor der Naturhistorie
abgerufen wurde, so unterblieb für Laibach auch diese ideirte vielverspre¬
chende Anstalt.

6. In diesem Zeitpunkte war cs, in welchem der Landesingenieur
Schein erl, später k. k. Hofcommissionsrath, Edler v. Leitenbach, und
Ritter des Leopold-Ordens, eine Zeichenschule für Handwerker und Künst¬
ler eröffnete. Die Gesellschaft versah ihn mit der nöthigen Einrichtung.
Sie erhielt sich durch zwei Jahre mit dem besten Erfolge, bis sie endlich
ihr Grab in jenem der Gesellschaft gefunden hat.

*) Dies behauptete man schon im Jahre 1780, was Einige noch im Jahre 18ß7
als nationale Ucberspanntheit erklären wollen!
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7) Nekoliko drugih začasno osnovanih učilnih naprav v
raznih obrtniških znanstvih, kakoršna je bila tista 1786. leta
ustanovljena premična predilna učilnica.

8) Svoje zasluge za deželo je društvo hotelo venčati z
javno knjižnico, ktero je namerjavalo osnovati, če tudi kaj ta-
cega ni bila prava dolžnost njegove delavnosti.

Ko ie bilo društvo že nehalo ter njegovo imenje vzeto v
državno blagajnico, potem je država licejsko knjižnico postavila
za javno, to je 1774. leta ognju otete knjige pregnanih jezuitov
in druzih po deželi odpravljenih samostanov; stroški so jej bili
odločeni iz učilniškega zaloga. Toda prva krasota in največe
bogastvo te knjižnice so bile gospodarske in naravoslovske
knjige, ki jih je dobila od razpuščenega društva, ktero
v tej zapuščini živi tudi po smrti.

III. Te teo rije obračanje na dejanske izkušnje.

1) S pokušnjami posameznih družabnikov. Kader se
je kaj novega iznašlo ali kaj dobrega nasvetovalo v popravo
umnega kmetovanja, vselej so bili po tega društva lastivnosti
k dejanskim poskušnjam izpodbadani posamezni družabniki,
kteri so se zdeli pripravni zarad kraja, kjer so prebivali, in
sposobni po znanostih. Zgled in vspeh je imel k posnemanju
zbujati druge kmetovalce.

2) Z društvenimi poskušnjami sploh. Kupil se je bil pri
Ljubljani travnik s kmetijskimi poslopji, da bi kmetovalski
učitelj mogel učencem razkazovati naravo, ter kako je treba
streči domačim in tujim rastlikam, pa kako je prijeti za to ali
6no delo. A ker je društvo bilo preverjeno, da tako mali
prostor je pretesen mnogovrstnim dejanskim poskušnjam, za
tega delj je bilo 1779. leta odločeno, da se kupi graščina z
njivami, travniki, pašniki, rekami, jezeri, gozdi, vinogradi,
planinami, itd., kjer bi mogoče bile na včliko ped merjene
vsakovrstne kmetijske poskušnje; ali dvorni ukaz 11. februarja
1780. leta je zavrgel ta nasvet.

3) Domače dežele pridnost podpiraj e. Da izmed več stvari
v misel vzamemo samo nektere, naj omenimo, kako je na pr.
društvo po tuja semena pisevalo na vse kraje, in dajalo tistim,
kteri so hoteli poskušati; narejati je velelo bečelne ide, kterih
se je potem dosti razdelilo kmetom vseh treh okrožij; prignali
so se španski prilzi (ovni za pleme) in ovce iz Mrkopalske ovčje
redilnice, ktero je bila napravila cesarica Marija Terezija,
ter so se na prilične pogodbe delili pridnim gospodarjem po
Notranjskem in Gorenjskem. Društvo ni čakalo, da bi se do¬
mači pridni ljudje sami oglašali, ampak iskalo jih je, dejanski
podpiraj e z lastnimi gotovinskimi stroški.
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7. Einige andere zeitliche Lehranstalten in verschiedenen Zweigen
der Industrie, von welcher Art die im Jahre 1786 errichtete wandernde
Spinn schule war.

8. Eine öffentliche Bibliothek, welche die Gesellschaft zu errichten
im Begriffe war, würde ihre Verdienste um das Vaterland, obschon außer
dem Wirkungskreise eines öconomischen Institutes, vollendet haben.

Nachher, als die Gesellschaft bereits getrennt, und ihr Vermögen
eingezogen war, hat der Staat die Ly ce alb ib lioth ek, das ist die
aus dem Brande von 1774 geretteten Bücher der aufgehobenen Jesuiten
und verschiedenen aufgehobenen Klöster im Laude, für eine öffentliche erklärt,
und die Kosten aus dem Schulfonde bestritten. Aber in dieser Samm¬
lung war das öconomische und physikalische Fach, das die ausgeho¬
bene Gesellschaft dahin gab, die Hauptzierde, und der größte
Reichthum des Büchersaales. In diesem Vermächtnisse überlebte sie ihr
Dasein.

III. Anwendug der Theorie auf practische Fälle.

1. Durch Versuche einzelner Mitglieder. Nach dem Geiste dieser
Gesellschaft wurden über neue Entdeckungen und Vorschläge zur Verbesse¬
rung der Landwirthschaft, einzelne Mitglieder, welche nach der Beschaffen¬
heit ihres Wohnortes und ihrer Kenntnisse dazu geeignet waren, zu Prac-
tischen Versuchen aufgefordert. Das Beispiel und der Erfolg sollte die
übrigen Landwirthe zur Nachachtung reizen.

2. Durch Versuche der Gesellschaft überhaupt. Es wurde eine Wiese
unweit Laibach gekauft und mit einem Wirthschafts - Gebäude versehen,
damit der Lehrer des Ackerbaues in den Stand gesetzt würde, seine Schüler
mit der Natur, mit der Behandlungsart fremder und einheimischer Pflanzen,
und mit der eigenen unmittelbaren Handanlegung vertraut zu machen. —
Allein überzeugt, daß ein so kleiner Terrain für die unendliche Verschie¬
denheit der practischen Fälle, in der Landwirthschaft nicht zureichen könne,
hat die Gesellschaft im Jahre 1779 ihre Absicht ans ein Landgut, das
mit Aeckern, Wiesen, Weiden, Flüssen, Seen, Waldungen, Weingäxten,
Alpen rc. versehen wäre, gerichtet, um öconomische Versuche aller Art,
durch alle Zweige der Landwirthschaft im Großen zu unternehmen; aber
eine Hofverordnung vom 11. Februar 1780 verwarf den Antrag.

3. Durch Unterstützung des inländischen Fleißes. So hat z. B.
die Gesellschaft, um aus so vielen, nur einige Fälle anzuführen, fremde
Samen aller Art aus verschiedenen Weltgegenden kommen lassen, und
Denjenigen, die ihr Gedeihen versuchen wollten, hingegeben; Bienenstöcke
in großer Anzahl zur Vertheilung an die Unterthemen, in allen drei
Kreisen verfertigen lassen; spanische Zuchtwidder und Mutterschafe aus
der von Sr. Maj. der Kaiserin Maria Theresia errichteten Merko-
paler Pflanzschule eingeführt, und unter die fleißigen Landwirthe, beson¬
ders in Inner- und in Oberkrain, gegen vortheilhafte Bedingnisse vertheilt.
Sie hat nicht gewartet, bis der inländische Fleiß sich ankündigen würde,
sie hat ihn ausgesucht, sie ist ihm mit thätiger Unterstützung, mit barem
Aufwande zu Hülfe gekommen.
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4) Izpodbujdje z darili. Dajala so se darila za naj¬
boljše risane črteže in kalupe (modčle), za najvede šte¬
vilo bečelnih ulov, za vsajene murve, za pridelani korun
itd. Društvo je naredilo, da se je v deželi vdomačil kortin,
ki je bil poprej neznan, in ki zdaj nekterim nerodovitne]šim
krajem toliko pomaga, da ljudje skoro samo ob njem živč.
Društvo je pozornost sukalo na posamezna, občnemu blagosta¬
nju koristna dela, in da ne molčimo o važnej dogodbi te vrste,
6no je prihodnjemu spominu ohranilo ime kmeta Lorenca
Sotleca, od Litije na Dolenjskem, ker je z redko domoljub¬
nostjo sosede izpodbudil, da so ob svojih stroških premestili
Reko; zato mu je postavilo spominek s tem napisom:

D. O. M.
LAURENTIUS. SOTELZ.

ET
SOCII.

RURICOLAE.
PONTEM. HUNC.

AERE. SUO.
ET.

OPERA.
EXTRUXERUNT.

DE. PUBLICA. RE.
OPTIME. MERITIS.

MONUMENTUM. POSUIT.
SOCIETAS. AGRARIA. LABACENS.

ANNO. S. M.D.C.C.LXXIV.
* * *

Da se je društvo smelo polotiti reči, kakoršna je ta samo
ena izmed drugih množili, gotovo je moralo imeti novce.

V zadnjem letu svojega življenja, 1787. 1. zadnji dan
oktobra, izkazalo je, da ima v zalogi 9014 gld. 22 1/3 kr. goto¬
vine, h kterej ni bilo prišteto, kar je veljalo mehaniško,. nara=
voslovsko in kemijsko orodje, razne ter mnoge knjige in pri-

Zdaj se ne dA več izkazati, kaj je za napravo teh reči v
toliko letih o raznih in brezštevilnih prilikah v. posameznih
zneskih priložila stanovna in najviša državna blagajnica.

Dovolj je opomniti, da je cesarska kameralna blagajnica
društvu zaporedoma dajala na leto po 778 gld., ter stanovna
domestikalna zaloga po 1000 gld. Iz teh podpor in dobrega
gospodarstva se je po malem vrhu vseh stroškov nabralo reče¬
no imenje.

Prišel je 23. maja 1787. leta dvorni ukaz, rekoč: ,,nazna¬
njeno je, da kranjsko poljedelsko društvo svoje pristave in nov¬
cev, ktere mu je za vsako leto dovolilo nj. Veličanstvo, ne
rabi svojemu namenu ustrezAje, ampak samo, da si množi imenje' 1 .
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4. Durch den Reiz von Belohnungen. Sie hat für die besten
Zeichnungen und Modelle, für die größte Menge der Bi e n e nstöcke,
der gepflanzten Maulbeerbäume, der erzeugten Erdäpfel u. d. m.
Prämien gegeben. Durch sie sind die Erdäpfel, die bevor im Lande unbe¬
kannt waren, ein einheimisches Product geworden, das nun das Volk in
manchen sonst unfruchtbaren Gegenden des Landes beinahe ausschließlich
ernähret. Sie hat ihre Aufmerksamkeit auf einzelne,.für das allgemeine Wohl
verdienstvolle Handlungen gerichtet, und um einen auszeichnenden Fall nicht
zn übergehen, den Namen eines Bauers, Lorenz Sotelc, bei Littai
in Unterkrain, der seine Nachbarn mit seltenem Patriotismus aufmunterte,
über die Reka eine steinerne Brücke auf eigene Kosten zu erbauen, in
einem Denkmale mit folgender Inschrift verewigt:

O. o. LI.
I^VKMI'IOS. 80HL.

L1>.
8OOII.

IMKIOOI^L.
?0«1LLI. IIIM0.
LLKL. 800.

01.
O?WL.

NXllMXLMHI'.
* L

I)L. kOLOIOX. RO.
O?1?ILIO. LlOltI'1'18.

LIOXOLllM'I'OLI. I-O8OIO.
800I8'I'X8. X8KX8IX. OXNXOOX8.

LK80. 8. M.V.O.O.OXXIV.

Um solche Unternehmungen zu wagen, wovon die jetzt angeführten
Thatsachen nur herausgerissene Daten aus dem ganzen Zusammenhänge
sind, mußte sie allerdings ein Vermögen haben.

Zm Jahre 1787, dem letzten ihres Daseins, wies sie mit letztem
October einen realen Fond von 9014 fl. 22 kr. aus, worunter der
Werth der mechanischen, physikalischen und chemischen Instrumente, der
beträchtlichen Büchersammlung und des Meierhofes, nicht begriffen war.

Hier anzuführen, was das allerhöchste Aerar, und was die ständische
Casse zur Erzeugung desselben, durch so viele Jahre in einzelnen Posten
auf verschiedene und zahllose Anlässe beigetragen habe, ist dermal nicht
leicht möglich.

Es wird genug sein anzuführen, daß aus der landesfürstlichen Ca-
meralcasse jährlich 778 fl., und aus dem ständischen Domesticalfonde jähr¬
lich 1000 fl. systemmäßig zur Gesellschaftscasse bezahlt wurden. Aus diesen
Beiträgen und deren guter Verwaltung erwuchs nach und nack über allen
gemachten Aufwand das angezeigte Vermögen.

Unterm 23. Mai 1787 crfloß eine Hofverordnung des Inhaltes:
„Es sei angezeigt worden, daß die in Kram bestehende Ackerbau-Gesell¬
schaft ihren Meierhof, und die von Sr. Majestät jährlich bewilligte
Summe, anstatt ihrem Endzwecke zu entsprechen, zur Vermehrung ihrer
Capitalien verwende."
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Iz nezadostnih ter necelotnih društvenih razpravnih pisem,
kolikor se jih je našlo, ni mogoče dobiti opravičbe, ki se je
na to odposlala. Bodi si, da je društvo takrat bilo v zadregi,
kako bi se temu dolženju odgovorilo, ker se gospodarskega
zavoda korist do obdelovanja ktere dežele ne more tako prešte-
viliti, kakor obresti kake istine, pa vendar se je pozneje po¬
kazalo, da je bila opravičba nj. Veličanstvu na tolažbo, in da
niso bili prihranjeni novci toliko vzrok, kolikor tedanja vladna
osnova, da se je društvo razpustilo; kajti končno veljavni, 6.
avgusta tistega leta razpisani dvorni ukaz govori: „o tej priliki
se je premislilo, da je sicer vselej hvalno prizadevanje,
ako se združijo posamezni možje, kterim je kmetijstvo dovolj
znano, da bi po svoji deželi poljedelstvo preporočali, izboljšavah
in širili z lepim zgledom, svetom in s pisanjem; ko je pa od¬
ločeno, da se po nekterih c. k. pokrajinah razpuste enaka dru¬
štva, če so do zdaj imela podporo iz ktere javne zaloge, in to
za tega delj, ker je podoba, da sad popolnoma ne ustreza stroš¬
kom, zaradi česar se je presodilo, da bodo ti novci drugim
državnim potrebam bolje pomagali: torej se deželnemu pogla¬
varstvu oznanja, da tudi kranjskemu poljedelskemu društvu
zadnji dan oktobra letos odpade podpora iz javnih blagajnic“.

Po tem visocem ukazu se je društveno imčnje v zalogo
normalnih učilnic vzelo in knjige, so se dale v licej¬
sko knjižnico; samo nekaj malega strojev (mašin) se mu je
pustilo, ako hoče kakor zasobno društvo s hvalno iskrenostjo
še dalje širiti in izboljševati poljedelstvo.

Ali gotovo je, da od tega časa društvo ni moglo nič več
delati, ker je bilo brez imenja in brez moči.

To je ob kratkem načrtana zgodovina kranjskega
društva za poljedelstvo in koristne umetnosti.

Ne moremo tajiti, da je bilo delovanje tacega društva za.
poljedelstvo in umetnosti jako obširno; ali vspeh njegov je mo¬
gel še le pozneje zoreti, kajti neskončno težak je prčlaz iz te¬
orije v dejanje, ker ima ljudstvo tako lastnost, da se povsod
in vedno ustavlja novim rečem. Narod se dobro opominja, da
je on puščave te zemlje prestvaril v plodonosno polje, ktero
neprenehoma obdeluje, od kar so tod vihrala divja krdela, se-
lčč se iz dežele v deželo. V svesti si je dolge izkušnje, ktera
je njegov ponos, in zato je navadno gluh, kader mu kaj novega
svetuje učen človek, kterega nikoli ne vidi za plugom.
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Aus den sehr mangelhaft und nur bruchstückweise vorfindigen Ver¬
handlungsacten der Gesellschaft, kann die erstattete Rechtfertigung nicht
erhoben werden; es mag aber sein, daß die Gesellschaft damals in Ver¬
legenheit war, sich gegen diesen Vorwurf zu rechtfertigen, weil sich der
Einfluß eines öconomischen Instituts auf die Kultur eines Landes nicht
so, wie die Zinsen eines Capitals berechnen läßt. Es haben aber doch
die Folgen gezeigt, daß Se. Majestät mit ihrer Rechtfertigung beruhigt
war, und daß nicht so sehr die Zurücklegung von Capitalien, als das
damals angenommene System der Grund zu ihrer Aufhebung war, denn
die bald darauf unterm 6. August des nämlichen Jahres ergangene ent¬
scheidende Hofverorduung lautete also: „Man habe bei dieser Gelegenheit
in Erwägung gezogen, daß es zwar immer ein lobenswürdiges Bestreben
sei, wenn sich einzelne, in dem Fache des Ackerbaues mit der gehörigen
Einsicht begabte Personen vereinbaren, um in ihrer Provinz die Ausnahme
desselben durch ihr Beispiel, ihren Rath, oder ihre Schriften zu verbessern
oder zu verbreiten. Da man aber bereits in einigen k. k. Provinzen diese
Gesellschaften, in so ferne sie bisher aus irgend einem öffentlichen Fonde
eine Unterstützung gehabt haben, aus der Ursache aufzuheben befunden hat,
weil die dießfälligen Früchte der Auslage nicht hinlänglich zu entsprechen
schienen, und man daher die Verwendung dieses Betrages für andere
Staatsbedürfnisse nützlicher zu sein erachtete; so wird dem Gubernium
bedeutet, daß auch in Ansehung der in Krain befindlichen Ackerbau-Gesell¬
schaft, die weitere Unterstützung aus öffentlichem Fonde mit dem letzten
October d. I. aufzuhören habe."

Kraft dieser Verordnung wurde ihr Vermögen zum
Normalschulsonde eingezogen, ihre Bücher wurden der
Lycealbibliothek übergeben, nur einige wenige Maschinen wurden
ihr für den Fall überlassen, wenn sie aus löblichem Eifer ihre Bemühun¬
gen zur Aufnahme des Ackerbaues als eine Privat-Gesellschaft fortsetzen
sollte. Allein es war natürlich, daß die Gesellschaft nach einem solchen
Schlage, und von jenem Zeitpunkte an, ohne Vermögen, ohne Kraft zu
wirken, nichts mehr zu leisten im Stande war.

Dieß ist die Geschichte der „Gesellschaft des Ackerbaues und
der nützlichen Künste in Krain", in einem kürzen Auszuge.

Es läßt sich nicht läugnen, daß der Wirkungskreis der Gesellschaft
des Ackerbaues und der Künste sehr umfassend war; daß aber die Früchte,
welche dieselbe bringen sollte, nur spät erst zur Reife kommen konnten, da
der Uebergang von der Theorie zur Ausübung unendlich schwer ist, weil
das Verschlossene, das Unzugängliche für alle Neuerungen in dem Cha¬
rakter des Landvolks liegt. Es erinnert sich dasselbe ganz wohl, daß
es diejenige Nation sei, welche die Wüsteneien dieses Landes in ackerbare
Felder umschuf, und sie seit den Zeiten der Völkerwanderungen unausgesetzt
bearbeitet. Seiner langen Erfahrungen bewußt, ist es einigermaßen stolz
darauf, und daher taub gegen die Vorschläge des Theoretikers, den es
keinen Pflug leiten sieht.

3
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A poljedelsko društvo je z mnogoletnim trudom in vabil-
nim zgledom po sreči vendar toliko opravilo, da je koristilo
tudi kmetu.

Po dolzem prestanku se je 1804.1. zopet oglasila potreba,
da bi se poljedelstvo povzdignilo na višo stopinjo. Ko je bilo
tega leta deželnim stanovom ukazano, naj poroče, kako bi se
mogla izboljšati goveje živine reja in gojenje domačega ovofija
(sadja), sprožili so o tej priliki misel, naj bi se poljedelsko
društvo zopet prebudilo. Take so bile prve stopinje k tej
reči. Iz slavnega odpisa dvorne pisalnice 4. novembra 1807.
leta 22342. št. vidimo, da je to bilo cesarju po godi in torej
dovoljeno, kar so nasvetovali deželni stanovi. Rečeni slavni
odpis tudi nekako tako govori, kakor da bi res takrat živčlo
še kje na Kranjskem kako poljedelsko društvo.

Novo ime je bilo: poljedelsko društvo kranjskih
deželnih stanov. Sklicali so se udje poprejšnjega društva,
kolikor jih je bilo še na svetu, in deželni stanovi so preskrbeli,
da je najviša vlada zopet obljubila društvu vso tisto podporo
in pomoč, ltakoršno je nekdaj imelo, ter da se je ukazalo, naj
se novci zopet začno plačevati.

Ali poznejše dogodbe, posebno vojna 1809. leta poleg
drugih nenadnih opovir ustavile so mu na več let javno in
uradno delavnost.

Prišlo je 1814. leto, ko je bila kranjska dežela spet osvo¬
bojena francoskega gospodstva ter povrnena poprejšnjemu vla-
darstvu, in takrat se je nj. Veličanstva milost pokazala tudi v
tem, da je najviši sklep 26. septembra 1814. leta ukazal, naj
se z nova prične c. k. kranjsko društvo za poljedelstvo in
koristne umetnosti.

Po pripravah nj. ekselencije gospoda vojskovodja topništvu
in vojnega deželnega poglavarja, barona pl. Lattermanna,
začasnega pokrovitelja c. k. društvu za poljedelstvo in koristne
umetnosti, — že 1809. leta za voditelja postavljeni gospod baron
Sigmund C oj z pl. Edelstein ter ž njim gospod bivši vodi¬
telj in kancelar, baron pl. B u s e t s Gracarskega turna, povabita
vse častne in druge ude poprejšnjega poljedelskega društva, ter
tudi z društvom v zvezi delajoče cesarske uradove, naj se 13.
februarja 1815. leta zberč, da se to društvo zopet oživi. V tem
zboru pak so bile te stvari na vrsti:

a) Da se pregledajo in zopet prevzeme vse podpore in po¬
moči, ktere je bil cesar društvu odkazal, in to je bilo naročeno
gosp. grofu Rihardu pl. Blagaju; b) ker je društvo imelo že
malo družabnikov, da se drugi izbero; c) da se izvoli društveni
aktuar; č) da se izvoli najviši pokrovitelj. — Zadnje
stvari so se vsi najživeje poprijeli ter soglasno so izvolili nj.
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Demungeachtet glückte es der Ackerbau-Gesellschaft durch jahrelanges
Ausharren und durch die mächtigen Reize des Beispiels auch bei dem
ackerbauenden Landmanne Eingang zu finden.

Nach einem längeren Stillstände erwachte wieder mit dem Jahre
1804 das Bedürfnis;, den Ackerbau auf eine höhere Stufe der Vollkom¬
menheit zu bringen. In diesem Jahre hatte die Ständisch-Verordnete
Stelle gelegenheitlich des von ihr abgeforderten Berichtes, die Verbesserung
der Rindviehzncht und der hierländigen Obstkultur betreffend, einen Vor¬
trag gemacht, und darin hauptsächtlich zu dem Wiederaufleben der
bestandenen Ackerbaugesellschaft die ersten Schritte gethan. Aus dem h.
Hofkanzlei-Rescripte vom 4. November 1807, Zahl 22342, läßt sich
auch entnehmen, daß die dießfälligen Anträge den höchsten Beifall und
die Genehmigung erhalten haben, und eben dieses hohe Rescript scheint
sogar eine noch bestehende Ackerbau-Gesellschaft in Kram vorauszusetzen.

Unter dem Namen kra ine risch-ständische Ackerbau-Gesell¬
schaft, haben auch die Herren Stände, mit Zuziehung der damals
lebenden Gesellschafts-Mitglieder dahin gewirkt, daß diesem Fonde und
Institute alle Unterstützungsquellen, welche dieselben vorhin besaßen, höhern
und höchsten Orts wieder zugesagt worden sind, und die Uebergabe der¬
selben auch angeordnet wurde.

Allein die später eingetretenen Zeitereignisse, insbesondere der Krieg,
welcher im Jahre 1809 ausbrach, hemmten, nebst andern unvorhergesehenen
Hindernissen, durch mehrere Jahre die öffentliche und amtliche Wirksamkeit
derselben.

Im Jahre 1814 war es, zur Zeit als die Provinz Krain von der
französischen Herrschaft wieder befreiet und ihrem ursprünglichen Herrscher¬
stammhause wieder einverleibt wurde, daß Se. Majestät die landesväter¬
liche Huld auch in dieser Hinsicht zu erkennen zu geben und mit aller¬
höchster Entschließung vom 26. September 1814 die Wiedereröffnung
der k. k. Gesellschaft des Ackerbaues und der nützlichen Künste in Krain
anzuordnen geruhet haben.

Neber Einleitung Sr. Excellenz des Herrn Feldzeugmeisters und Ge¬
neral-Gouverneurs, Freiherrn v. Latte rmanu, als zeitlichen Protector
der in Krain bestandenen k. k. Gesellschaft des Ackerbaues und der nütz¬
lichen Künste, wurden durch den schon vor dem Jahre 1809 ernannten
Director Freiherrn Sigmund Zvis v. Edelstein, und durch den
Prodirector und Kanzler, Freiherrn v. Buset zu Feistenberg, alle Ehren-
und wirkliche Mitglieder der vormals bestandenen Ackerbau-Gesellschaft,
dann die mit ihr in Verbindung stehenden landesfürstlichen Behörden ein¬
geladen, am 13. Februar 1815 zur Wiedereinsetzung dieser Gesellschaft
erscheinen zu wollen. In dieser Versammlung wurde über nachstehende
Gegenstände verhandelt:

u) Die vermög dem allerhöchsten Ausspruche der Gesellschaft zuge¬
wiesenen Fonde und Unterstützungsquellen richtig zu stellen und zu über¬
nehmen, wozu Richard Graf v. Blagay ermächtiget wurde; d) da
die Gesellschaft auf wenige Mitglieder zusammengeschmolzen war, eine
neue Wahl derselben vorzunehmen; e) die Ernennung des Gesellschaft-
actuars, und ä) die Wahl eines obersten Protectors. — Dieser

3*
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c. k. visokost, presvitlega cesarjeviča in gospoda Ivana, da
blagovoli prevzeti najviše pokroviteljstvo.

Ako tudi so bili vsi družabniki iskreni, ustrezati svo¬
jemu koristnemu namenu, vendar ni moglo k poprejšni delav¬
nosti tako naglo priti društvo, ktero je več let počivalo, ker
se je zopet vse z nova moralo začenjati in vpirati mnogim
opoviram, predno se je dalo postaviti na trdno osnovo. — In
žali Bog! zadel ga je tudi ta bridki udarec, da obče spoštovani
voditelj baron Sigmund pl. Cojz, čegar spomin živi v srcih
vsem izobraženim rojakom, zaradi bolehavosti iz rok dene vodi¬
teljstvo, ter da je tudi moral delavni bivši voditelj in kancelar,
baron Janez N e p. pl. Buset, iti v Gradec, kamor je bil
poklican za c. k. deželnoglavarskega svetnika.

Sicer je bilo c. k. deželno prvosedstvo preskrbelo, da je
poslovalo začasno vodstvo, ktero pa tudi ni bilo dolgotrajno,
kajti gospod baron Anton pl. Codelli, društveni voditelj,
vsled višega poklica hitro potem odide v Postojino za c. k.
deželnoglavarskega svetnika in okrožnega glavarja.

V teh dogodbah, društvu tako protivnih, odbor vendar ni
počival, ampak dalje izdelaval pravila, ktera je na najvišo po¬
trditev dal c. k. deželnemu prvosedstvu. Po najvišem sklepu
8. aprila 1820. 1. nj. Veličanstvo cesar Frančišek I. z malimi
popravami potrdi pravila društvu, ktero se je zdaj imenovalo
„c. k. kmetijska družba“.

Ko so bila potrjena pravila, deželni poglavar in c. k.
kmetijske družbe pokrovitelj, grof Jožef pl. Swerts-Spork,
20. novembra 1821. leta skliče občni zbor, kteri je volil prvo-
sednika, tajnika in štiri odbornike. Po večini glasov je bil zaŽrvosecinika odbran gospod deželno-glavarski svčtnik, baron pl.
m set, kteri je v pokoj prestopivši živel na svojih kranjskih
graščinah, kjer se je o raznih prilikah pokazal za domoljuba;
a za tajnika Janez N. Gandin pl. Lilienstein, graščak,
ter za odbornike: gimnazijski prefekt Hladnik, profesor
Krsnik, župan Hradecki in okrajni komisar Zenlcer.
Društvo se je osnovalo z 32 pravimi in 64 častnimi družabniki.

Od te dobe niso nobene olcolnosti več zadušile društvenega
delovanja. Namen tega popisa ni, zložiti dovršeno zgodovino
kmetijske družbe in tistih mož, ki so polni domoljubja obilo
dobrega storili njej na čelu; namen je samo ta, da ob kratkem
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letztere Gegenstand wurde auf das lebhafteste aufgegriffen, und die ein¬
stimmige Wahl siel dahin aus, Se. k. k. Hoheit den durchlauchtigsten
Prinzen und Herrn, Johann Erzherzog von Oesterreich, zu bitten,
die oberste Protectorsstelle annehmen zu wollen.

Obschon bei den Mitgliedern der rege Eifer, ihrer nützlichen
Bestimmung zu entsprechen, allgemein eingetrsten ist, so konnte doch diese
Gesellschaft, welche eine Zwischenzeit von mehreren Jahren zählte, zu
ihrer vorigen Widmung nicht sobald wieder zurückgeführt werden, weil sie
sich in ihrem Keime erst neuerdings wieder bilden, und mit vielen Hin¬
dernissen kämpfen mußte, bis sie auf Grundsätzen und einem festen Systeme
beruhen konnte. — Und leider! trat noch der harte Schlag ein, daß der
allverehrte Director, Sigmund Freiherr v. Zvis, dessen Andenken in
den Herzen aller gebildeten Landsleute fortlebt, wegen eingetretener Krank¬
heit das Directorium niedergelegt hat, und daß der würdige, und für
das Wohl des Vaterlandes so sehr thätige Prodirector und Kanzler
Johann Nep. Freiherr v. Bus et, dem Rufe als k. k. Gubernialrath
nach Graz folgen mußte.

Das k. k. Landespräsidium hatte zwar die Einleitung getroffen, daß
durch ein Provisorium die Geschäfte nicht stocken sollen; allein auch dieses
Provisorium dauerte nicht lange, indem Herr Anton Freiherr v. Co-
delli, Director dieser Gesellschaft, ebenfalls in Folge einer höhern Be¬
stimmung als k. k. Gubernialrath und Kreishauptmann nach Adelsberg
abgehen mußte.

Während dieser, für die Gesellschaft widrigen Ereignisse, hat den¬
noch der Ausschuß an dem Entwürfe der Gesellschafts-Statuten fortgear¬
beitet, und solchen dem k. k. Landespräsidium zur allerhöchsten Genehmigung
vorgelegt, welche auch mit einigen kleinen Abänderungen von Sr. Maje¬
stät durch die allerhöchste Entschließung vom 3. April 1820 ertheilt
wurde. Die Gesellschaft hieß jetzt „k. k. Landwirthschaft-Gesell-
schaft".

In Folge dieser allerhöchst sanctionirten Statuten hat der Landes-
Gouverneur und Protector der k. k. Landwirthschaft-Gesellschaft, Josef
Graf v. Swerts - Spork, auf den 20. November 1821 eine allgemeine
Versammlung einberufen, bei welcher die Wahl eines Präsidenten, eines
Secretärs und der vier Ausschußmitglieder vorgenommen wurde. Mit
Stimmenmehrheit entschied man sich dahin, daß der mittlerweile in den
Ruhestand versetzte Gubernialrath Freiherr v. Bus et, welcher seine
Besitzungen in Kram bezogen hat, und sich als Vaterlandsfreund bei so
mannigfaltigen Gelegenheiten auszeichnete, zum Präsidenten, Johann
Nep. Gand in v. Lili en st ein, Gutsinhaber, zum Secretär, in den
Ausschuß aber Gymnasial - Präfekt Hlavnik, Professor Kers nik, Bür¬
germeister Hradeczky, und Bezirkscommissär Zenker, gewählt wurden,
und die Gesellschaft sich endlich mit 32 wirklichen und 64 Ehrenmit¬
gliedern constituirte.

Von nun an unterbrach kein Zeitverhältniß die Wirksamkeit der
Gesellschaft mehr. Der Zweck dieser Schrift kann es nicht sein, eine er¬
schöpfende Geschichte der Landwirthschaft-Gesellschaft und der Männer, die,
durchdrungen vom patriotischen Eifer, an der Spitze derselben gewirkt
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popišem nje najvažnejša opravila skozi celega pol stoletja,
ter da povem, kaj je v tem času storila domačemu zemljedel-
stvu in obrtu na pospeh.

Da bi se širila znanost o zemljedelstvu in gospodarstvu
posebno med družabniki, za tega delj je prenovljena družba
sklenila, naj se v nemškem jezici izdaja letopis, kterega prvi
zvezek za 1822. in 1823. 1. je prišel na svitlo 1830. leta. —
Ker se „letopis“ ni vedno zdržema izdajal, zato se je prekrstil,
in od 1859. lota po imenu „poročila c. k. kmetijske družbe
kranjske' 4 neprenehoma po vrsti donašal govore v slovenskem
in nemškem jezici, kakor se je kdo v seji oglašal.

Da bi se zemljedelskim učencem nauk polajšal, dala
je družba iz svoje blagajnice prvo leto 300 gld., za ktere so se
nakupile potrebne učne knjige in drugi gospodarski
spisi.

Za dejanske poskušnje na polji, za ovočno (sadnega
drevja) sadilnico, za primerjalno posevanie krmnih trav in pro¬
da!nih zelišč ter za izkušnjo z novim poljskim orodjem je bilo
v občnem zboru 1822. leta od društvene lastnine ločeno zem¬
ljišče, 5 orali veliko. Ker pak zaradi odprte leže ni bilo ovočni
sadilnici pripravno, zatorej se je kupila v to rabo eno leto po¬
zneje, 1823. leta, v ljubljanskem predmestji na spodnjih Po¬
ljanah za 5000 gld. pristava, ki meri 5 orali in 157 štirjaških
sežnjev. Narejajo se tukaj še zdaj mnogovrstne poskušnje z
novimi sadeži in pospešuje se gojilo ovočnega in murvnega drevja.

Tedanji ljubljanski škof, Avguštin Gruber, 15. okto¬
bra 1821. leta v zboru kranjskih stanov sproži blago misel, naj
se kranjski vojvodini ustanovi domača muzeja, in kmetijska
družba se je lotila tega dela tako goreče, da so jo deželni sta¬
novi povabili, naj prevzame njeno upravljanje, kar je pod
njih vodstvom tudi veselo prevzela.

Drhžba je za povzdigo živinske reje po višem ukazu
1807. in 1808. leta gospodarjem naj lepših govčd poklanjala
darila, in v ta namen je imela iz deželnega zaklada po 600 gl.
na leto odločenih. A ker taka darila niso dosezafa svojega
namena — povzdige živinske reje — zato je že 1816.1. prosila
više vlade, naj dovoli, da bi se za tistih 600, darilom odme-
njenih goldinarjev rajši kupovali dobri biki ter po deželi na
pripravna mesta pošiljali za pleme. Ta nasvet se je izpolnil
1838. leta; ali ti plemčni biki so se preslabo redili a premnogo
spuščali — na kar družba ni mogla paziti, ker je bila preda¬
leč — in tako se hitro podere ta naprava. Biki so se opustili,
ter zopet, kakor poprej, začela se za goveda poklanjati darila,



20

haben, zu schreiben, — die Absicht ist lediglich nur in einer kurzen Skizze,
die wichtigsten Leistungen derselben im Verlaufe eines halben Jahr¬
hunderts darzustellen, welche die Förderung der laudwirthschaftlichen und
mittelbar durch diese theilweise auch die industriellen und gewerblichen
Interessen des Vaterlandes betreffen.

Zur Verbreitung landwirthschaftlicher Kenntnisse im Bereiche ihrer
Mitglieder hat die neuorgauisirte Landwirthschaft-Gesellschaft die Heraus¬
gabe jährlicher Annalen beschlossen, wovon das erste Heft pro 1822
und 1823 im I. 1830 erschienen ist. — Nach zeitweisen Unterbrechungen
der Herausgabe der „Annalen" erschienen dieselben unter dem Titel „Mit¬
theilungen der k. k. Landwirthschaft-Gesellschaft in Krain" seit dem Jahre
1859 in ununterbrochener Reihenfolge, die Vorträge in deutscher und slo-
venischer Sprache bringend, je nachdem sie in dieser oder jener Sprache
gehalten wurden.

Um das Studium der Landwirthschaft den Hörern der Land-
wirthschaftslehre zu erleichtern, wurde eine Dotation für die Beischaffung
von nothwendigen Lehrbüchern zum Gebrauche der Studierenden bewilliget,
und zum Ankäufe ökonomischer Schriften für das erste Jahr 300 fl. aus
der Gesellschafts - Casse genehmiget.

Zur practischen Darstellung der Agricultur, zur Anlegung einer
Obstbaumschule, zum comparativen Anbaue der Futtergräser und der
Handelsgewächse, dann zu Versuchen mit neuen Ackergeräthen u. s. w.
wurde eine Ackerfläche von 5 Jochen aus den der Gesellschaft eigenthümlichen
Realitäten in der allgemeinen Versammlung im I. 1822 bewilliget. Da
sich jedoch dieses Terrain zur Anlegung einer Obstbanmschule wegen seiner
ganz offenen Lage nicht eignete, wurde später , im 1.1823, der sogenannte
Poljanahof, im Flächeninhalte von 5 Joch 157 Q. Klafter, um den
Betrag von 5000 fl. angekauft, der noch dermalen der gesellschaftliche
Versuchshof ist.

Bei der Errichtung eines vaterländischen Museums, welches
von dem damaligen Bischöfe Augustin Gruber in Laibach, bei dem
am 15. October 1821 abgehaltenen ständischen Landtage zuerst in Antrag
gebracht wurde, betheiligte sich die Landwirthschaft-Gesellschaft so thätig,
daß die Herren Stände sie eiugeladen haben, die Verwaltung des¬
selben zu übernehmen, wozu sie sich unter deren Oberleitung auch bereit¬
willig erklärte.

Zur Hebung der Viehzucht hatte die Gesellschaft, den allerhöchst
bestehenden Anordnungen vom I. 1807 und 1808 gemäß, auf Prämien
für das schönste Hornvieh in Krain einen Betrag von 600 fl. jährlich zu
vertheilen. Da jedoch diese Prämien dem Zwecke nicht entsprechend be¬
funden wurden, wurde im Jahre 1816 h. Orts die Vorstellung unter¬
breitet, die für die Hornviehprämien bewilligte Summe von 600 fl. für
den Ankauf von guten Zuchtstieren zu verwenden, und dieselben auf ver¬
schiedenen Orten des flachen Landes zur Benützung aufzustellen. Meß geschah
im I. 1838. Allein die Haltung der Zuchtstiere auf den auswärtigen
Stationen, so wie die Überwachung einer entsprechenden Verwendung
derselben war mit solchen unüberwindlichen Schwierigkeiten verbunden, daß
nach wenigen Jahren diese Einrichtung wieder aufgelassen und auf die
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ktera tudi zdaj niso bila mnogo koristnejša. Potem je 1848.
leta c. k. ministerstvo dovolilo, naj se za teh 600 gl. napravi
in sezida podkčvna, živinozdravilska in živinorej¬
ska učilnica, ker je družba dokazala, da se živinska reja
z naukom gotovčje izboljšuje nego z darili.

Za izrejo dobrih poslov je 1826. leta sklenila družba,
vsako leto d a r i 1 a poklanjati najpridnejšim in najpoštenejšim
poslom. To se vendar zaradi raznih zaprčk ni dalo izpolniti
do 1838. leta; ali od sih dob so pohvaljeni posli dobivali vsako
leto po 5 gld. vredne bukvice ljubljanske hranilnice. Ta osnova
je preštela že 1843. leta, ker se je bilo razvidelo, da taka
darilca po samih 5 gold. ne morejo doseči odmerjenega
namena, a večih daril ni utrpela deliti družba, ktera je imela
na mnogo strani razne stroške. — Razmere med gospodarji in
posli so bile vedno težavnejše, in tako je tudi na to stvar svoje
oko obrnilo c. k. državno upravništvo, ki je sklenilo razglasiti
nov poselski red vsaki deželi posebe, kakor je zahtevala potre¬
ba in poprejšnja stara navada. Tudi kmetijska družba je od
c. k. deželne vlade dobila tacega poselskega reda črtež, kterega
je nase dežele navadam primerno popravila, in tako je za
Kranjsko 1. maja 1858. leta začasno obveljal novi poselski
red.

Ko 1826. leta komisija za sušilo ljubljanskega
močvirja nagovori tudi kmetijsko družbo, da bi se vdeležila
močvirjevega obdelovanja, ona rada pristopi k temu povabilu,
ter kupi 35 orali najsldbšega prostora na Volarji, da bi na¬
pravila svoje zemljišče, ktero bi drugim naselnikom bilo na
širocem močvirskem prostoru v izpodbudijiv in posnčmen izgled.
S krepko pomočjo tedanjega mestnega župana Ivana Hraclec-
kega seje to tudi zgodilo. Ze 1828. 1. je bilo 10 orali očiščenih
odtrševjain grmovja, ter pripravljenih daljšnjemu obdelovanju.
Ena orel se je do dobrega obdelala ter postavila nanjo Karo¬
linška pristava. To početje pak je bilo presv. cesarju
Frančišku I. tako po godi, da po viših dopisih 2. maja in 6.
avgusta 1832. 1. iz svoje blagajnice družbi pošlje 2000 gld., naj
bi se osnovala še ena taka pristava rup ljubljanskem močvirji.
Za ta dar si je družba na Ilovici kupila 25 orali in 451 štir-
jaških sežnjev močvirja, kterega je po cesarji imenovala,,Fran¬
covo pristavo‘6 Ta prostor je obdelovala največ brez poži¬
ganja, zemljo trebeč in prst navažOje. Mnogovrstna dela in
izkušnje za izboljševanje te nerodovite zemlje so se opravljale
celih 15 let drugim lastnikom na zgled. Po mnogih, časi jako
dragih poskušnjah z raznim gnojem, žitom, živinsko krmo,
koreninskimi sadovi itd. pod voditeljstvom svojega odbornika
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vorbestandene Weise die Hornviehprämien vertheilt wurden, in welchen
in Folge der Jahre wegen deren Zwecklosigkeit jedoch wieder Modificationen
versucht wurden, bis die für diese Prämien bestimmte jährliche Dotation
pr. 600 fl. im I. 1848 mit h. Ministerin!-Bewilligung zur Errichtung
der Hufbeschlagslehranstalt und des mit derselben verbundenen
Unterrichts über Viehzucht und andere thierärztliche Ge¬
genstände in Verwendung kam, - da man auf dem Wege des Unterrichtes
mittelbar zwar, aber viel nachhaltiger, den Zweck rationeller Viehzucht zu
erreichen sich? überzeugt hielt.

Zur Gewinnung guter Dienstboten hat die Gesellschaft im I.
1826 die Einführung von Dienstboten-Prämien beschlossen, welche
jedoch wegen Hindernisse aller Art erst im I. 1838 in's Leben traten
nnd in Sparcasse-Bücheln pr. 5 fl. bestanden. Im I. 1843 ging jedoch
dieses Institut ein, weil sich die Ansicht geltend machte, daß man mit
Prämien von 5 fl. niemals ven beabsichtigten Zweck erreichen werde, große
Belohnungen an Dienstboten aber die vielseitig in Anspruch genommene
Gesellschaft zu Vertheilen nicht in der Lage sei. — Die immer schwieriger
gewordenen Verhältnisse, welche zwischen Dienstherrn und Dienstboten
einzutreten begannen, hat die Aufmerksamkeit der k. k. Staatsverwaltung
auf sich gezogen, so daß sich dieselbe veranlaßt fand, neue Dienstboten¬
ordnungen je nach Verhältnissen und Gepflogenheiten der einzelnen Pro¬
vinzen zu erlassen. Die Landwirthschaft-Gesellschaft hat daher einen ihr
von der k. k. Landesregierung zugekommenen diesfälligen Entwurf den
hierländigen Verhältnissen entsprechend modifizirt, wornach auch für das
Land Kram die neue Dienstbotenordnung mit dem 1. Mai 1858
provisorisch in Wirksamkeit getreten ist.

Als die Morastentsumpfungs-Commission im I. 1826 die Land¬
wirthschaft-Gesellschaft um Mitwirkung beider Cultivirung des Lai¬
bacher Moorgrundes ansuchte, entsprach sie bcreitwilligst diesem An¬
sinnen, indem sie über 35 Joch des schlechtesten Bodens am Volckr käuflich
au sich brachte, um dadurch in die Lage zu kommen, am Moorgruude eine
dnrch sich selbst bestehende Wirthschaft zu errichten, deren Culturarbeiten
den übrigen Ansiedlern auf der ausgedehnten Morastfläche zum ermun¬
ternden und nachahmungswürdigen Beispiele dienen sollten. Durch die
energische Unterstützung des Bürgermeisters Johann Hradeczky ist
dieses auch gelungen. Schon im I. 1828 waren 10 Joche von Gebüsch
und Wurzeln gereiniget und zur weitern Cultur vorbereitet, 1 Joch wurde
vollends cultivirt und dadurch auf Kosten der Gesellschaft der Grund zu
dem Musterhofe (CarolinenHof) gelegt. Der mit allerhöchsten Cabi-
uetserlässen vom 2. Mai und 6. August 1832 zur Errichtung eines
zweiten Musterhofes auf dem Laibacher Moorgrunde von Sr. Majestät
weiland Kaiser Franz I. aus allerhöchst eigener Privatcasse der Gesell¬
schaft verabreichte Betrag pr. 2000 fl. wurde zum Ankäufe und zur Cultur
eines in der Iloviou gelegenen, 25 Joch 451 Q. Klft. betragenden und
nach dem Namen Sr. Majestät „Franzenshof" benannten Terrains
verwendet, und die Benrbarung dieses Moorgrundes vorzüglich mittelst
Aufführen der Erde mit möglichster Beseitigung des Brennens in Vollzug
gesetzt. Durch 15 Jahre wurden den Moorgrundbesitzern zum Beispiel
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dr. Orla, 1847. leta izreče občni zbor, da je družba izpol¬
nila nalog s tem zemljiščem, pa da ji tega prostora po
društvenem namerni več ni treba,

Osuševanje in obdelovanje društvene zemlje na pristavi
je bilo močvirskim lastnikom tako po godi, da so C. k. sušilne
komisije prosili, naj se jim odkažejo potrebna sušilna dela, ter
naj se razdeli moevir posameznim gospodarjem, da bi se mogel
vsak na svojem prostoru o prigodnem času lotiti dela.

Priprave, ki jih je bilo najprvo treba za osuševanje moč¬
virske zemlje, to je: veliki in mtili vodotčči, ceste, kolovozniki
in manjši potje, prekopi, kteri so v začetku obdelovanja imeli
deliti mejo, — vse to je prizadelo toliko stroškov in vzelo toliko
časa za vsak močvirski oddelek posebe, da so lastniki poleg
najpripravnejše volje skoro obupdvali zaradi teh tolikih
del; zlasti v hudih zadregah so bili iz raznih krajev prisedli,
in, kakor je znano, zelo siromaški naselniki na Volarji. Res
je komisija za močvirsko osuševanje izpodbujala posestnike, da
so se lotili teh del in jih dovršavali, ker jim je razlagala, ko¬
liko je koristi iz tacega obdelovanja, kakoršno je bilo na pri¬
stavi; ali vendar se tukaj ne sme molčati, da samo zaradi go¬
rečnosti mestnega župana Hradeckega nasčlniki niso pobeg¬
nili z Volarja in s Karolinške zemlje; kajti vsak dan je
hodil k tem ljudem, da jih je vnemal, ter pošiljal jim je za
najpotrebnejšo hrano koruna, zelja, fižola in druzega živeža.
Obližnjih vasi kmetovalci, kterim se je bilo močvirje po žrebu
(losanji) posamezno razdelilo in odkazalo za preložno lastnino,
ter ž njimi vred Karolinški naselniki so ob enem začeli z veli¬
kim trudom in z velikimi žrtvami obdelovati posamezne oddel¬
ke, ktere so si bili usušili. Kakor se je njihova žetva od leta
do leta izboljševala, tako je tudi rastla njih trudoljubnost
pri osuševanji in obdelovanji. Zato seje zgodilo, daje usu-
šeno skoro že vse močvirje, razen nekaj malega, če tudi še ni
vse do dobrega udelano.

Od teh dob je kmetijska družba zmerom posebno pazila na to,
da bi se močvirjevo obdelovanje povzdignilo, kolikor je mogoče,
ter da bi se k temu vselej jemali najpripravnejši pripomočki.
Za tega delj je 1858. leta sl. deželni vladi podala svoje misli
o potrebnem redu pri močvirskem požiganji tako, kakor



22

die Cultivirungsarbeiten fortgeführt und die verschiedenartigsten, oft kost¬
baren Versuche mit verschiedenen Düngern, Futter-, Getreide- und Wurzel¬
gewächsen unter Administration des Ausschußmitgliedes Or. Orel an
demselben vorgenommen, bis im Ä. 1847 die allgemeine Versammlung
erklärte, daß die Gesellschaft die Aufgabe, welche ihr mit diesem Terrain
gestellt wurde, erfüllt habe, und der weitere Besitz desselben nicht
mehr im Zwecke der Landwirthschaft liege.

Diese am Musterhofe begonnene Entsumpfung und Kultivirung
hat auf die Besitzer des Morastes einen solchen erfreulichen Eindruck ge¬
macht, daß dieselben bei der k. k. Morast-Entsumpfungs-Commission die
Bitte einlcgten, man möge ihnen die für die Entsumpfung ihrer Moräste
nothwendigen Arbeiten vorzeichnen und ausstecken, ihre Moorgründe nach
Hubenstande individuell vertheilen, damit jeder Einzelne in seinem Besitze
seiner Zeit die Kultur in Angriff nehmen könne.

Die für die Entsnmpfung des Morastes nothwendigen Vorarbeiten in
der Aushebung der Haupt- und Sekundär-Kanäle, in der Anlegung der
Fahrstraßen, Stradone- oder Wirthschaftswege, dann in der Aushebung
der für den Beginn der Kultur nothwendigen Parzellengräben haben einen
solchen Umfang, Zeit- und Kostenaufwand für jeden einzelnen Morastried
erfordert, daß die Morastbesitzer bei dem besten Willen dennoch saft an
der Zustandebringung dieser großartigen Arbeiten den
Muth verloren; insbesondere waren die bekanntlich sehr armen, auS
verschiedenen Gegenden eingezogenen Ansiedler am Volär in wahrhaft
verzweiflungsvoller Lage. Die Morast-Commission hat theilweise die an¬
geführten Vorarbeiten, mit gehöriger Beleuchtung der den Morastbesitzern
nach den am Musterhofe abgelegten Proben zugehenden Vortheile, durch
die Morastbesitzer ins Werk gerufen; aber es darf hier nicht mit Still¬
schweigen übergangen werden, daß das Verbleiben der Ansiedler am Volär,
nun K a r o li n e n g r n n d, nur dem Feuereifer des Bürgermeisters H r a-
deczky zugeschrieben werden müsse; er hat diese Leute täglich besucht,
ihnen Muth zugesprochen, und ihnen zur kümmerlichen Ernährung Erd¬
äpfel, Kraut, Fisolen nnd andere Nahrungsartikel zuführen lassen. Die
Grundbesitzer der angrenzenden Ortschaften, welchen der Morast als
UeberlandS - Grund parzellenweise durch individuelle Vertheilung mittelst
Losung in das Eigenthum übergeben und ausgewiesen worden ist, so wie die
Ansiedler am Karolinengrunde haben nach theilweise durchgeführten Aus¬
trocknungsarbeiten gleichzeitig die Kultur der getrockneten einzelnen Parzellen
mit großen Opfern in Angriff genommen. Wie sich von Jahr zu Jahr
ihre schwierigen Arbeiten durch bessere Ernten gelohnt zeigten, in dem
Maße hat sich auch ihre Anstrengung in den Entsumpfungs- und
Kultivirungs-Arbeiten gesteigert. So kam es, daß nun der ganze Mo¬
rastumfang, mit Ansname einiger wenigen Riede, bereits trocken gelegt,
wenn auch noch nicht ganz in Kulturszustand gebracht ist.

Die Landwirthschaft-Gescllschaft hat jedoch seither nicht Unterlasten ihr
besonderes Augenmerk auf die möglichste Hebung der Morastkultur und auf
die zweckmäßigsten Mittel hiezu zu richten; sie hat deßhalb im Jahre 1858
der h. Landesregierung, im Einklänge mit allen ihren seit dem Jahre 1834
bei verschiedenen Anlässen erstatteten Gutachten, ihre begründete Wohlmei-



23

je že od 1834. leta o raznih prilikah govorila o tej stvari. Ta
red se je bil tudi sprejel, in bil je veljaven, dokler ni po na¬
svetu društvenega tajnika in deželnega poslanca dr. Bleiweisa
sl. deželnemu zboru cesar o tej reči novega zakona potrdil
23. julija 1863. leta.

Kmetom za nauk o pridelovanji plemenitega ovočja
1828.1. družba izda bukvice „kranj ski vrtnar", ktere je spisal
tedanji prvi ovočdr (sadjerejec), France Pirec, takrat župnik
na Peči, a zdaj misijonar v Ameriki. Po tisoč in tisoč te pre-
koristne krnižice se je bilo razkropilo po deželi, a vendar je
1846. leta doučakala druzega natiska. Pirčeva knjiga in trudo-
ljubje pl. Vesta, nekdanjega učitelja poljedelstva na družab¬
nem vrtu, samo to je po Kranjskem tako jako povzdignilo pri¬
delovanje ovočja, kajti poprej ni bilo na kmetih skoro nikjer
videti pametne strežbe ovočnemu drevju. Denašnje dni je v
tem vrtu na spodnjih Poljanah gospod Andrej Fleišman z
besedo in dejanjem učil bogoslovce, pripravnike za uči¬
teljstvo ter poljedelske učence: kako je streči ovočnemu
drevju, murvam in svilnim gosčnicam; a družba je
dajala vse temu nauku potrebne reči. V društvenem vrtu,
ki je zdaj pod skrbjč dejanski izobraženega domovodca (eko¬
noma) , gospoda Franceta Solmajerja, streže se s posebno
pridnostjo ovočnemu drevju, da se potem morejo oddajati ple¬
menita drevesa in cepiči. Kader se je bila v Idrii ustanovila
učiteljskim pripravnikom učilnica, bila je kmetijska družba c. k.
deželne vlade izprosila, da, kakor v Ljubljani, učili so se pri¬
pravniki tudi tukaj z besedo in dejanjem: kako je streči ovo¬
čnemu in murvnemu drevju.

Ko se je v Ljubljani moral rastlinski (botanični) vrt
razširiti, ker mu je bil 1810. 1. odločeni prostor, t. j. 918 štir-
jaških sežnjev, za pomnoženo rastlinstvo že pretesen, odstopila
mu je kmetijska družba, ki jako čisla umno kmetovanje, ktero
zel6 podpira botaniko, z nova 419 štirjaških sežnjev sveta, in
1842. leta mu je zastonj dala zopet 662 štirjaških sežnjev.

Kmetijska družba je tudi največ storila, da bi se na
Kranjskem osnovala vzajčmna pogorelska zavarovalnica.
Že 1776. 1. si je tedanje poljedelsko društvo jako prizadevalo,
pri nas napraviti pogorelsko zavarovalnico, in zatorej v „3.
zbirki koristnih naukov" javno razodeva svoje misli, kako bi
se najlaže ter najcenčjše zavaroval vsak gospodar. Toda vojna
za vojno in tuja vlada na Kranjskem je uničila vspeh tega pri¬
zadevanja. Ali 1825. leta se štajerska kmetijska družba naše¬
mu društvu oglasi, naj bi tudi ono krepko pripomoglo, da se
dovrši sklep o vzajemni pogorčlski zavarovalnici, ukrenen pod
voditeljstvom presvitlega prvosednika, nj. ces. visokosti, nad¬
vojvode Ivana. Naša kmetijska družba vesela pristopi k temu
vabilu ter se oberoč poprime dela. Z besedo ter s pisanjem
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nung betreffend das Regulativ des Moorbrennens unterbreitet, wel¬
ches von derselben auch angenommen und bis zur Zeit, als hierüber über
Antrag ihres Sekretärs und Landtagsabgeordneten Dr. Bleiweis durch
den h. Landtag das Gesetz ääo. 23. Juli 1863 allerhöchsten Orts erwirkt
worden ist, zur diesfälligen Norm gedient hat.

Im Jahre 1828 veranlaßte sie zur Belehrung des Landvolkes in der
Obstbaumzucht die Herausgabe eines pomologischen Werkes von dem
ersten Obstbanmzüchter des Landes, damaligen Pfarrer in nunmeh¬
rigen Missionär in Amerika, Herrn Franz kirso, unter dem Titel:
„Hrugnsiri vsi-tnur," welches in Tausenden von Exemplaren im
Lande verbreitet, im I. 1846 die zweite vermehrte Auflage erlebte, und
wesentlich beitrug zur Verbreitung eines rationeller« Betriebes der Obst¬
baumzucht im Lande, welche als solche unter dem Landvolke sich erst seit kirso
und dessen Vsrtnar und durch die Thätigkeit weiland Professors der Land-
wirthschaftslehre, Edlen v. Best, am gesellschaftlichen Vcrsuchshofe datirt.
In der neuesten Zeit wurde an diesem Versuchshofe die Theorie
und Praxis derObst-, Maulbeerbaum-und Seidenwürmer-
zucht den Theologen, Präparanden und Ackerbauschülern durch Herrn
Andreas Fleisman vorgetragen, für welche Vorträge die Gesellschaft alle
nöthigen Lehrmitteln aus ihrem Fonde besorgte. Am gesellschaftlichen
Versuchshofe selbst, welcher gegenwärtig unter der Administration des
practischen Oeconomen Herrn Franz Schollmayer steht, wird die
Erziehung edler Obstbäume behufs der Abgabe edler Sorten von Bäumen
und Pfropfreisern die vorzüglichste Sorgfalt zugewendet. — Auch hat die
Landwirthschaft-Gesellschaft, als in Jdria ein Präparanden-Curs errichtet
wurde, bei der k. k. Landesregierung erwirkt, daß hier, gleich wie in
Laibach, den Frequentanten der Unterricht in der Obst- und Maulbeer¬
baumzucht theoretisch und practisch ertheilt wird.

Als der botanische Garten in Laibach einer Erweiterung
benöthigte, weil der Flächeninhalt von 918 Q. Klafter, welcher demselben
im I. 1810 angewiesen wurde, zur Aufnahme mehrerer Gewächse nicht
mehr zulangte, trat die Landwirthschaft-Gesellschaft, die Botanik als
eine, die rationelle Landwirthschaft wesentlich fördernde Hilfswissenschaft
ehrend, dem botanischen Garten noch weitere 419 Q. Klafter ab, welchem
im 1.1842 neue 662 Q. Klafter unentgeltlich überlassen wurden.

Für die Zustandebringung der wechselseitigen Feuerver¬
sicherungs-Gesellschaft in der Provinz Krain hat die Landwirth¬
schaft-Gesellschaft das Wesentlichste geleistet. Schon im I. 1776 hat
sich die damalige Ackerbaugesellschaft in Krain angelegen sein lassen, eine
Feuerafsecuranz Hierlands zu errichten, und in der dritten „Sammlung
nützlicher Unterrichte" machte sie ihre Gedanken: wie dieser Endzweck für
jeden Hausbesitzer am wohlfeilsten und entsprechendsten erreicht werden
könnte, allgemein bekannt. Aber durch die gehäuften Kriege und unter
der Occupation Krain's durch die fremde Regierung erlosch die weitere
Bearbeitung dieses Planes. Im I. 1825 hat die Landwirthschaft-Ge¬
sellschaft von Steiermark sich an die hierländige Gesellschaft um die thä-
tigste Mitwirkung zur Realisirung des unter der Leitung ihres erlauchten
Präsidenten, Sr. k. k. Hoheit Erzherzogs Johann, gefaßten Planes
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po vsej deželi širi in razlaga dobroto in potrebo take naprave
ter naglo razdeli zemljo v zavarovalskc okrdjine, pa dokler se
niso še mogli izvoliti stanovitni uradniki, začasno postavi v
Ljubljani za kranjsko deželo iz svojih družabnikov izbrano vo¬
diteljstvo in po deželi okrajinske komisarje.

Kmetijska družba je bila do cela preverjena, da bi imela
največi vspeh, ter da bi prizadevala napnen] stroškov taka
samostojna deželna zavarovalnica, n kteri bi vsak go¬
spodar moral, tudi siljen, pristopiti, in za tega delj je 1853.
leta c. k. vladi podala prošnjo, naj bi državno upraviteljstvoSogorelsko zavarovavanje prijelo v svojo roko, ter naj bi vsaki
eželi osnovalo splošno vzajemno zavarovalnico, kalcoršna se

je poprej imenovala. Ker slavna vlada ni uslišala te prošnje,
za to se je 1864. leta zopet ponovila deželnemu odboru; a ta je
odgovoril, da tega nasveta ne more preporočno podajati, dežel¬
nemu zboru, nego naj bi ga družba sama preporočila po ka-
cem deželnem poslanci.

Že od 1780. do 1785. leta je tedanje poljedelsko društvo
razmišljalo, kako bi se po Kranjskem dale najpripravneje osno¬
vati in razširiti občinske žitnice. Časnik „Illirisches Wo-
chenblatt“ 9. februarja 1821. 1. v 6. št. razglaša poziv, da bi
se po vseh občinah naredile take žitnice, ter se opira na dru¬
žabnika barona Mandela, m o k r o n o s k e graščine lastnika,
kteremu gre čast, daje 1820. leta prvi na Kranjskem ustanovil
te vrste napravo. Tudi v Ljubljani se je bila s kmetijske
družbe podporo 1833. leta naredila taka žitnica, ktera sicer ni
bila dolgo, pa družba je občine vendar še nekoliko let potem
večkrat opominjala, naj bi tako koristne reči ne zametali; a
vse nje besede je veter odnesel.

Ko se je bilo 1838. leta pod ščitom svitlega nadvojvode
Ivana v Gradci osnovalo obrtniško društvo za Kranjsko,
Koroško in Štajersko, ustanovila je kmetijska družba tudi v naši
deželi podružnico. Do dobrega je bila preverjena, da se
mora vsake dežele zemljedelstvo trdno strinjati z obrtom in
rokodelstvom, ker se vzajemno podpirajo, in za tega delj je
svoje družabnike zmerom nagovarjala, naj pristopijo k obrtni¬
škemu društvu, kteremu je bila v svojem poslopji izpraznila
nekaj prostora za knjižnico in obrtno risarsko učilnico. Tako
je tega društva koristno delavnost vedno do njegovega prestanita
podpirala tudi s tem, ker je hranila nedeljsko risarsko
učilnico rokodelskim pomagačem in učencem.
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zur Einführung einer wechselseitigen Feuerschaden-Assecuranz verwendet,
welche, diese Mitwirkung mit vollen Händen ergreifend, die Verbreitung
dieses segenvollen Planes im ganzen Lande durch Schrift und Wort
förderte, allsogleich die Eintheilung der Provinz in Assecnranz - Districte
besorgte, in Laibach eine provisorische Direction dieser Assecnranz für die
Provinz Krain aus Mitgliedern der Landwirthschaft-Gesellschaft bis zu
jenem Zeitpuncte ernannte, in welchem der Wahlact für die definitive
Vereins-Direction vollzogen werden konnte, wobei sie die Districts-Com-
missäre für Krain benannte.

In voller Ueberzeugung, daß eine für sich selbst bestehende Lande s-
assecnranz, welcher jeder Besitzer beizutreten, auch zwangsweise
verhalten werden könnte, von den wohlthätigsten Folgen und zugleich die
allerwohlfeilste wäre, hat die Landwirthschaft-Gesellschaft im Jahre 1853
bei der k. k. Negierung petitionirt, daß die hohe Staatsverwaltung das
Assekuranzwesen in ihre eigene Hand nehmen und in jedem Lande eine
allgemeine wechselseitige Assekuranz in obiger Weise einführen wolle. Da die
hohe Staatsregierung dieser Bitte keine Folge gab, wurde solche im Jahre
1864 bei dem h. Landcsausschusse erneuert, welcher jedoch den fräglichen
Gegenstand dahin erledigte, daß er sich nicht bestimmt finde, den Antrag
dem Landtage befürwortend vorzulegen, und es vielmehr der Gesellschaft
überlasse, solches selbst durch einen Landtags-Abgeordneten zu thun.

Schon in den Jahren 1780 bis inalus. 1784 beschäftigte sich die
damalige Ackerbaugesellschast mit der Idee, Gemeindespeicher in
Krain zu errichten und zu verbreiten. Am 9. Februar 1821 erschien
in dem „Jllyr. Wochenbl." Nr. 6 eine Aufforderung zur Errichtung der Ge¬
meindespeicher, mit Berufung auf diese Einführung durch das Gesellschafts¬
mitglied und Inhaber der Herrschaft Nassenfuß, Freiherrn v. Mandel,
welchem das Verdienst gebührt, der erste in Krain im I. 1820 einen
Gemeindespeicher gegründet zu haben. Obwohl der im I. 1833 durch
die Mitwirkung der Landwirthschaft-Gesellschaft auch in Laibach errichtete
Getreidesparspeicher nicht den gewünschten Bestand hatte, so wurde zu wieder¬
holten Malen von derselben in den folgenden Jahren dieses wohlthätige Institut
in Anregung gebracht, ohne jedoch den gewünschten Erfolg erreicht zu haben.

Bei der Errichtung des innerösterreichischen Industrie-Vereines,
unter der Aegide Sr. kais. Hoheit des durchlauchtigsten Erzherzogs Johann,
in Graz, welcher sich auch auf Krain erstrecken sollte und im I. 1838
auch wirklich entstand, war die hierländige Landwirthschaft-Gesellschaft das
Organ, durch welches eine Delegation besagten Vereines in Krain
gebildet wurde. Durchdrungen von dem Gedanken, daß die Landwirthschaft
jedes Landes Hand in Hand gehen solle mit der Industrie und den Ge¬
werben, da diese auf jene und jene auf diese so vielseitig influiren, hat
sich die Gesellschaft nicht nur eifrig bemühet, viele ihrer Mitglieder zum
Beitritte zum Industrie-Vereine anzuwerben, sondern sie hat auch einen
Theil ihrer Lokalitäten unentgeltlich dem Vereine zur Aufstellung seiner
Bibliothek und Herstellung einer Gewerbszcichenschule überlassen, und so
das nützliche Wirken des Vereines bis zu dessen Ende, besonders durch
Unterhaltung einer SonntagS-Zeichnenschule für Gesellen
und Lehrjungen, ermöglichet.
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Da bi se po kmetih tem bolj razširilo gojenje plemeni¬
tega ovočja, kmetijske družbe občni zbor 1840. 1. ukrene,
najpridnej šim ovočAriem vsako leto deliti častne
srebrne svetinje, ter jih daje še dan denašnji.

Ker je dokazano, da gojenje plemenitega ovočja zelo po-
spešAvajo in jako širijo očitne ovočne razstave, družba 1846.
leta z velikimi stroški napravi prvo tako razstavo, ktero zdaj
ponavlja večkrat, kader ovočje vrlo obrodi. Teh razstAv po¬
seben namčn je še tudi ta, da se po nemškem izgledu gotova
in znanstveno utrjena imena dade vsacemu ovočnemu plemenu;
kajti samo tako je mogoče posamezni sad spoznati, cepiče ter
drevesca dobivati in zamenjAvati. Že ob drugi razstavi 1847.
leta se je osnoval včdnih ovočArjev zbor, kteri je krstil 223
jabelčnih in 130 hruševih plemen, ter jim razglasil imena po
„slovenskem vrtnarji". Potem je bila 1863. leta tretja raz¬
stava, v ktero je bilo poslano mnogo ovočja in zeleničja, o
čemer je na svitlo dan poseben spis.

Družba se je dalje mnogo trudila, da bi se naprAvile
občinske ovočne sadilnice, ktere se zaradi mnogih za¬
prek sicer niso ustanovile, pa vendar je njen trud zmogel vsaj
to, da si kmetje že sami posevajo pečke in koščice, iz kterih
jim po domačih sadiščih rastevaj o mlada drevesca.

Še pod cesarjem Karolom VI. in pod Marijo Terezijo
se je bilo po Kranjskem začelo gojiti murve in svilne gosč-
nice; a vse to je potem vedno hiralo in s cela prestalo zaradi
velikih zadržkov. Družba je torej 1837. leta na poljanskem
vrtu zopet z veliko delavnostjo začela zasajati murve in
posčvati murvno seme, ter je toliko zaroda napravila, da
je mogla (če ni bilo posebne nesreče) vsako leto poleg drugih
ovočnih drevesec skoro že po 10.000 murvic jako ceneno raz¬
prodajati in ubožnejšim kmetom zastonj razdeljAvati. Od te
dobe je začelo po Kranjskem veselo raz c vit ati sajenje
murvnega drevja in gojilo svilnih gosčnic; kajti
murve se od tega časa dosti pridneje posajajo z drevesec dru¬
štvenega vrta ali pa iz semena, kterega se na leto mnogo mnogo
izvede po deželi. Kmetovalcem v nauk: kako se murve goje
od semena do visocega drevesa, in kako se ustrčza svilnim go¬
senicam, izdala je družba 1841. leta v materinem jezici bukvice,
imenovane: „kratek poduk sviloprejke in murve re¬
diti'4. Ko so bile tč naglo razprodane, preskrbela je, da so
1851, leta prišle med svčt nove, ktere je dr. Hlubek nemški
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Die Obstbaumzucht unter dem Landvolke auf alle mögliche Weise zu
heben, errichtete die Gesellschaft nach dem Beschlüsse der allgemeinen Ver¬
sammlung im I. 1840 silberne EhrenMedaillen für fleißige
Obstbaumzüchter, welche sie alljährlich noch gegenwärtig an die in dieser
Beziehung verdienstvollsten kleinen Grundbesitzer und Schullehrer vertheilt.

Da öffentliche Obstausstellungen ein anerkannt wirksames Mittel
sind, die Obstbaumzucht zu heben und den Eifer für dieselbe in weitern
Kreisen anzuregen, hat die Gesellschaft auch dieses Mittel nicht unbenützt
gelassen, und im I. 1846 mit bedeutenden Kosten die erste öffentliche
Obstausstellung bewerkstelliget, welche sie seit jener Zeit in guten
und einen genügenden Erfolg sichernden Obstjahren wiederholt. Ein wei¬
terer wesentlicher Zweck dieser Obstausstellungen ist auch, nach den syste¬
matischen deutschen Benennungen eine verläßliche slovenische Nomen¬
klatur der verschiedenen Obstsorten zu Stande zu bringen und dadurch
die Landwirthe in den Stand zu setzen, ihre Sorten richtig benennen
und den gegenseitigen Austausch edler Sorten ermöglichen zu können.
Bereits bei der zweiten Obstausstellung im I. 1847 gelang es einem
Comits vorzüglicher Obstkenner den ersten Versuch einer solchen Nomen¬
klatur in einer eigenen Broschüre, unter dem Titel: „slovanslri vrtnär,"
zu Stande zu bringen, in welchem 223 Aepfel- und 130 Birnsorten mit
systematischen Namen belegt wurden. Im Jahre 1863 fand eine dritte,
zahlreich beschickte Obst- und Gemüse-Ausstellung statt, über welche auch
ein eigenes Verzeichnis erschienen ist.

Auch in der Zustandebringnng von Gemeinde-Obstbaum¬
schulen hat sie viele Thätigkeit entwickelt, die jedoch wegen nicht zu be¬
seitigender Hindernisse größtentheils erfolglos blieb, aber immerhin die
sehr ersprießliche Folge hatte, daß durch diese Anregung viele Land¬
wirthe eigene Obstbaumschulen anlegten.

Um die Maulbeerbaum- und Seidenzucht, die in Kram
schon unter Kaiser Carl VI. und Maria Theresia bestanden, durch
den Einrritt widriger Umstände aber in der Folge wieder ganz vernach¬
lässiget wurden, wieder zu beleben, begann die Landwirthschaft-Gesellschaft
ihre eifrigste Thätigkeit im 1.1837 durch die Pflanzung der Maul¬
beerbäume an ihrem Versuchshofe, an welchem eine solche
Menge derselben heraugezogen wurde, daß in den letzteren Jahren die
Gesellschaft in der Lage war, nebst andern Obstbäumen, alljährlich an
10,000 Stück Maulbeerbäume aus ihrer Plantage abzugeben, die ent¬
weder um einen äußerst billigen Preis verkauft, oder aber an unvermög-
liche Landwirthe auch unentgeltlich vertheilt wurden. Von dieser
Zeit an datirt sich in Kram der erfreuliche Aufschwung der Maul¬
beerbaum- und Seidenzucht, indem die Gesellschaft nicht bloß
große Massen Bäumchen aus ihrem Garten weggab, sondern auch reich¬
liche Quantitäten Maulbcersamen auf ihrem Versuchshofe alljährlich
sammelt und an Maulbeerbaumzllchter abgiebt. Um den kleinern Land-
wirthen in der Landessprache eine praktische Belehrung über Maul¬
beerbaum- und Seidenzucht an die Hand zu geben, veranstaltete sie, nachdem
die schon im 1.1841 von ihr herausgegebene Broschüre „Liratslr xockülr,
svilo^rsjlrs in murva rsäiti" vergriffen war, im 1.1851 die Heraus-
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spisal, in dr. Bleiweis poslovenil; reklo se jim je: „nauk
murve in svildde rediti". Teh knjižic je po deželi 500
zastonj razdelila, a druge prodaja po taki ceni, da si kupi
lehko vsak to s podobami natisneno, jako učilno knjigo. Da
bi se naposled celo šibkejšim kmetovalcem v začetku polajšalo
gojenje svilnih gosenic, družba tudi najmanjše število me¬
šičkov skupuje za gotove novce, in tedaj nihče ne sme tožiti,
da pridelka ne more dobro prodajati.

Zaradi večega pospešila svilnemu pridelovanju, ktero se
je že po vsem Kranjskem jako razširilo, priljubivši se tudi
manjšim posestnikom, kmetijska družba 1863. leta v občnem
zboru nasvetuje, naj se na Kranjskem posebno društvo za
svilno pridelovanje ustanovi ter napravijo svilna motovila.
Odbor 5 družabnikov je bil izvoljen, da bi to dovršil. Ali
potem so bile svilne gosenice zbolčle, in tako je nastalo zapo¬
redoma več hudih lčtin, v kterih so se dobivali samo slabi
mešički; zatorej se ni moglo dovršiti, kar je namerjal ta odbor.
Ker se je v črtež novih društvenih pravil postavil tudi poseben
oddelek za svilstvo, treba počakati njegove daljšnje de¬
lavnosti.

Z e m 1j e d e 1 s k o - o b r t n i tedenski list, slovenski pisan,
v založbi Jožefa Blaznika, po imenu: „kmetijske in
rokodelske Novice", kteri je začel na svitlo hoditi posebno
s pripomočjo nj. ces. visokosti, rajnega nadvojvode Ivana, ne¬
pozabljenega, prvega in resničnega pokrovitelja zemljedelstvu in
obrtu notranje Avstrije, porodil je novo dobo kmetijstvu in obrtu
po Kranjskem ter po sorodnih okolnih deželah. Z „Novicami“
1843. leta je zasvetil nov čas poljedelstvu po vseh rečenih po¬
krajinah, kajti poprej večina zemljedčlcev, kteri ne znajo nem¬
ški, nikjer niso mogli dobiti nauka o pametnem in razumnem
kmetovanji; nič niso zvedeli, kako se gospodari po drugih
deželah: ampak znali so edino to, kar se je naučil sin od očeta,
ali kar je v obližji morda po naklučji videl. Se le v „Novicah"
je našel razloženo umno gospodarstvo; bral je, koliko sta zem-
ljedelstvo in obrt že napredovala po drugih deželah; slišal je
tudi razlaganje raznovrstnih drugih vednosti, ktere so izobra¬
ženemu narodu potrebne. Znani so telesni in duševni blagi
nastopki, domovini v korist rojeni po„Novicah“, ktere so pod¬
pirali najveljavnejši slovenske zemlje pisatelji, da so se torej
naglo vdomačile po vseh kranjskih selih in razširile v sosednje,
po jeziku sorodne dežele, ter še dan denašnji vse obširneje
svoje delo dovršujejo, imenovane: ,,N o vice gospodarske,
obrtnijske in narod ne". Ta časopis je v dokladah spravil
na dan tudi več drugih izvrstnih knjig, namreč: „vinorejo,
kmetijsko kemijo, oboje spisal župnik Matij a Vrtovec,
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gäbe des I)r. Hlubek'schen Leitfadens, unter dem Titel „Uanlc naurfis
in svilüäs rsäiti," übersetzt von Dr. Ble iweis, und vertheilte davon
unentgeltlich 500 Stück im Lande, den Ankaufspreis der übrigen Exem¬
plare stellte sie so niedrig, daß Jedermann die mit Abbildungen illu-
strirte Broschüre sich beizuschaffen in der Lage ist. Um endlich auch klei¬
nern Landwirthen im Beginne dieses Culturzweiges, die nur geringe
Quantitäten Coccons zu erzeugen in der Lage sind, den Absatz um gute
Preise zu erleichtern, hat sie in der letzter» Zeit selbst den Ankauf auch
der kleinsten Quantitäten Coccons übernommen.

Zur großern Förderung der Seidenzucht, welche bereits im ganzen
Umfange des Landes eine sehr erfreuliche Ausdehnung genommen hat,
und selbst bei kleinen Besitzern Anklang zu finden beginnt, ist von der
Landwirthschaft-Gesellschaft in deren Generalversammlung im I. 1863,
die Gründung eines eigenen Seidenbau-Vereines in Krain und
Errichtung einer Filanda in Anregung gebracht worden, zur nähern Aus¬
führung dessen die Versammlung ein Comils von 5 Mitgliedern erwählte.
Die nacheinander wegen eingetretener Raupenkrankheit gefolgten Mißernten
in der Production der Coccons, ließ jedoch das von diesem ConM pro-
ponirte Project nicht zur Ausführung kommen, und es muß, da in dem
Entwürfe der neuen Gesellschafts-Statuten eine eigene Seidenbau-Section
ausgenommen wurde, die Entwicklung der weitern Thätigkeit im Seiden¬
baue von dieser abgewartet werden.

Das landwirthschaftlich-industrielle Wochenblatt in
slovenischer Sprache im Verlage des Josef Blasnik, unter dem Titel:
„Riiuktijskö iir rolrockvlsks k^ovios," wurde besonders durch die Un¬
terstützung Sr. kais. Hoheit weiland Erzherzog Johann, des unvergeßlichen
obersten und wahren Protektors der Landwirthschaft und Industrie Inner¬
österreichs zu Stande gebracht, und damit für die Landwirthschaft und
Gewerbe Krain's und der sprachlich verwandten Nebenländer eine neue
Periode geschaffen. Mit den „biovicrs" 1843 begann eine neue Aera
für die Landwirthschaft dieser Länder, in welchen jener große Theil der
Grundbesitzer, welcher der deutschen Sprache nicht mächtig, bisher nirgends
eine Belehrung fand über den rationellen Betrieb der Landwirthschaft in
den verschiedenen Zweigen, nichts erfuhr, wie man in andern Ländern
wirthschaftet, nichts wußte, als was der Sohn vom Vater lernte, oder
in nächster Nähe zufällig sah, nunmehr in diesen Blättern Aufklärung
fand über den rationellen Betrieb aller Culturzweige, über die Fortschritte
der Landwirthschaft und Industrie in andern Ländern, aber auch über die
verschiedensten andern Zweige des Mistens, dessen ein aufgeklärtes Volk
bedarf. Bekannt sind die guten materiellen und geistigen Folgen, die für
das Vaterland durch dieses Blatt erwuchsen, welches sich, unterstützt von
den besten Kräften des Vaterlandes, bald in allen Gauen Krain's und
den benachbarten sprachvcrwandten Ländern verbreitete, und noch heut zu
Tage im erweiterten Umfange unter dem Titel: „Movies Acwxoäursirs,
ofirtnijsks in naroüns" wirkt. Durch dieses Blatt wurden mehrere
andere ausgezeichnete Werke über Weinbau, land w irthsch aftlich e
Chemie, beide Werke von dem für die Landwirthschaft Krains und die
slovenische Literatur vielverdientcn Pfarrer Mathias Vrtovec, dann

4 *



mož, ki je mnogo uslužen za kranjsko zemljedelstvo in za
slovensko slovstvo, potem občno povčstnico itd.

Od 1843. leta družba vsako leto v založbi J. Blaznika na
svitlo daje nemšk „gospodarsk koledar“, in od 1845. 1.
slovensko „pratiko“, ktere se razprodaja po več tisoč, da se
prosti narod po kmetih iz nje uči raznih kmetovalskih in po¬
sebno ^živinorejskih stvari.

Že 1836. 1. v beččlstvu vrlo izkušeni družabnik, bivši
prvosednik kočevske podružnice, gospod župnik Juri Jonke,
dd na svitlo nemško knjižico: „populare Anleitung zur prakti-
schen Behandlung der Bienenzucht<( ; poslovenjena se imenuje:
„kranjski čbelarček“. Obe sta se razprodali ter 1844. 1.
drugič natisnili. Da bi se tem bolj pospeševalo bečelstvo, ki
je naši deželi tako važno, bila je kmetijska družba v poročilu
5. julija 1857. 1. slavni deželni vladi podala obširno razlaganje,
kako kranjski učitelji po kmetih sebi na korist ter na izpod-
budo kmetski mladini utegnejo bečelariti, ter se takisto uslužiti
za bečelstvo naše domovine. Slavna deželna vlada je po mislih
rečenega poročila 13. septembra 1857. 1. razpisala poseljen ukaz
o tej stvari.

V občnem zboru 8. maja 1844. 1. je bil sklep, da se ima
v pristavi na Poljanah zaradi silne potrebe, in tudi ker je to
misel bila sprožila c. k. ilirska gubernija, ob društvenih stroških
napraviti: podkovna učilnica z bolnico za živino,
z učilnico za nauk o živinski reji, o pomoči pri po¬
rodih, o pregledovanji kldlne živine ter ozdrav¬
ljanji navadnih živinskih bolčzni, in to po nasvetu
dr. B 1 e i w e i s a in dr. S t r u p i j a , ktera sta se ponudila,
zastonj prevzeti ves nauk o živinozdravstvu. Ko se je dovršilo
to delo, ktero je podpirala tudi slavna vlada z nekoliko dru¬
gimi dobrotniki vred, potem je ministerstvo učilnico razglasilo
za javno osnovo, in prvič se je začelo učiti 1850. leta. Kdor
pomisli, kako so bili jako nevedni poprej naši kovači, gotovo
hvaležen odobri slavnega trgovinskega ministerstva ukaz, kteri
velja, kakor po nekterih drugih deželah našega cesarstva, zdaj
tudi pri nas, ter zapoveduje, da nobeden kovač ne sme kovh-
čiti, ako se v Ljubljani ali na kaki drugi enaki učilnici ni iz-
učil, kako se konju zdravo in bolno kopito prav podkuje. Žal,
da je pozneje razglašeni obrtni zakon ovrgel ta ukaz! Kakor
z naukom o podkivanji, tako tudi z drugimi nauki potrebno
znanje o živinski reji, o živinozdravstvu, ogledovanji klalne
živine dobrotno širi ta učilnica, na kteri zdaj, ko je gospod
dr. Strupi odšel v Prago za učitelja kužnih bolezni, profesor
dr. B1 e i w e i s in živinozdravnik Pavelj S kale učita živino-
zdravilske reči; a gospod A n d r e j P1 e i š m a.n je razlagal
živinozdravilsko rastlinstvo. Ko je ta letos umrl, onda je gospod
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allgemeine Weltgeschichte u. s. w., als dessen Beilagen, an'S
Tageslicht gefordert.

Seit 1843 gibt die Gesellschaft alljährlich im Berlage I. Blasnik's
einen deutschen Wirths chaftskalender, und seit 1845 eine kwa-
tiftg, heraus, welche in vielen tausend Exemplaren verbreitet, auf die
Belehrung des Landvolkes in allen Zweigen der Landwirthschaft und
Viehzucht wirkt.

Schon im Jahre 1836 erschien eine „populäre Anleitung zur prac-
tischen Behandlung der Bienenzucht" und in slovemscher Übersetzung
„ftnsgrmiri öftslarösft" von dem in der Bienenzucht vielerfahrenen Ge¬
sellschaft mitgliede und gew. Vorstande der Gottscheer Filiale, Herrn Pfarrer
Georg Jonke, welche 1844 in zweiter Auflage erschien.

Um diesem für unser Land sehr wichtigen landwirthschaftlichen Zweige
den möglichsten Vorschub zu leisten, hat die Landwirthschaft - Gesellschaft
mit Bericht vom 5. Juli 1857 der h. Landesregierung eine eingehende
Darstellung darüber gemacht, wie die Volks schullehrer Krains die
Bienenzucht zu ihrem eigenen Nutzen und zur Aufmunterung der bäuer¬
lichen Jugend mit Erfolg betreiben und sich überhaupt um die Hebung
derselben verdient machen könnte, worüber sich die h. Landesregierung
veranlaßt fand, das Nöthige im Sinne der hierseitigen Anträge mit dem
Erlasse vom 13. Sept. 1857, zu verfügen.

In der allgem. Versammlung am 8. Mai 1844 wurde, um einem
allgemein gefühlten Bedürfnisse abzuhelfen, über Anregung des k. k. illyr.
Guberniums die Errichtung einer Hufbeschlags-Lehranstalt, in
Verbindung mit einem Thierspitale und mit Vorträgen über
Viehzucht, Geburtshilfe, Vieh- und Fleischbeschau und
Behandlung der gewöhnlichen Thierkrankheiten, nach dem
von den Doctoren Bleiweis und Strupi vorgelegten Plane, die sich
den ganzen thierärztlichen Unterricht unentgeltlich zu übernehmen erboten,
ans Kosten der Landwirthschaft-Gesellschaft auf ihrem Versuchshofe be¬
schlossen, und nachdem das h. Ministerium die durch die Unterstützung
der h- Negierung und einzelner Privaten gegründete Anstalt als eine
öffentliche Schule authorisirt hatte, wurde dieselbe im Jahre 1850 eröffnet.
Wenn man bedenkt, auf welch' niederer Stufe sich das Hufbeschläge Hier¬
lands bisher befand, so wurde mit Dank die Verordnung des h. Handels¬
ministeriums begrüßt, durch welche, wie in mehreren andern Ländern
Oesterreichs, auch hierlauds angeordnet wurde, daß kein Schmied ein
selbstständiges Gewerbe antreten könne, welcher nicht an der Laibacher oder
einer andern Hufbeschlagslehranstalt den rationellen Beschlag gesunder und
fehlerhafter Hufe erlernt hat. Leider hat das später erschienene Gewerbe¬
gesetz diese Verordnung aufgehoben! Ebenso, wie für den Hufbeschlag,
wirkt die Anstalt, an welcher nach dem Abgänge des Hrn. Du. Struppi
als Professor der Sencheulehre nach Prag, Professor I)n. Bleiweis, der
Thierarzt Paul Skale den Unterricht in den thierärztlichen Fächern,
Herr Andreas Fleisman aber aus der thierärztlicheu Pflanzenkunde
ertheilte (da letzterer im l. I. gestorben ist, war Herr Professor Konček
so gefällig, diese Vorträge zu übernehmen; Herr Üu. C. Bleiweis aber
hält derzeit die Vorträge über Chemie mit Rücksicht auf die Thierheilkunde),
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profesor K on š ek prijazno stopil na njegovo mesto, a gospod
dr. K. Bleiweis zdaj uči kemijo z ozirom na živinozdravilstvo.
Doktorja Bleiweis in Strupi izdelujeta obširno knjigo, v
kteri bodo vsi razdelki živinozdravilske vednosti;
zdaj je že 5 zvezkov na svitlem. To napravo tudi zunaj domače
dežele tako čislajo, da se po njenem osnovnem črteži ustavnav-
ljajo enake učilnice po več drugih deželah avstrijskega cesarstva.

Da bi se društvena korist in delavnost širila na vse kraje,
pa da bi dobivala tudi z dežele potrebne pomoči in podpore,
kader bi želela visokim oblastnikom ali drugih dežel društvom
itd. razodevati svoje izkušnje in mnenja, za tega delj c. k.
kmetijska družba kranjska, po nagovarjanji presvitlega nadvoj¬
vode Ivana, v občnem zboru 1843. 1. sklene, slavne vlade pro¬
siti , da bi tudi ona smela po deželi postaviti podružnice.
Ta prošnja je bila dovoljena s slavnim poglavarskim sklepom
15. decembra 1848.1. Kmetijska družba je na deželi ustanovila
21 podružnic po mejah političnih okrajev, in te delajo z večine
vrlo pridno za občne koristi društvenih namenov.

Slavno zemljedelsko ministerstvo je z dopisom 22. maja
1849. leta nagovorilo kmetijsko družbo, da bi se tudi po Kranj¬
skem napravile poljedelske učilnice, v kterih bi se kmet¬
ski mladeniči učili umnega kmetovanja in gospodarstva. Po¬
tem je ministerstvo (z dopisom 29. septembra 1849. 1.) dovolilo,
da družba sme tistih 879 gld. l5 1/2 kr., kteri so bili poprej
odločeni darilom za najlepše izrejena žrebeta, vzeti in ž njimi
podpirati poljedelske učence ter tudi nakupiti drugih, učilnici
potrebnih stvari, a k temu se je pridružila še domoljubna po¬
moč nekterih graščakov, in tako so se tudi v naši deželi
1850. leta osnovale take poljedelske učilnice. Nauk po
teh učilnicah je trpel po 3 leta, in ministerstvo notranjih oprav
je to z dopisom 13. julija 1851. 1. dovolilo tako, da so se učenci
prvo leto na ljubljansld društveni pristavi na Poljanah pri¬
pravljali, učeč se splošnega naravoslovja, kmetijske kemije,
naravopisja domačih živali, živinske reje, strežbe zdravi in
bolni živini, kmetijskega rastlinstva (botanikej, kako se goje
ovočje in murve, ter kako se prideluje svila, a drugi dve leti
so se vadili dejanskega kmetovanja na poljedelskih učil¬
nicah po deželi, ktere so v graščinah v Preddvoru, na
Bogenšperku, v Draškovicah in Mokreči.

Zadnji čas je bila poljedelska učilnica na ljubljanski
društveni pristavi, kjer so se mladeniči z besedo in de¬
janjem učili gojiti ovočje in murve in rediti svilne gosenice;
tudi so časi bile dejanske veče zemljedelske poskušnje na polji
sosednje fužinske graščine gospoda prvosednika Fid. Trpin ca.
Konci 1863. h, ko slavni deželni zbor učilnici, na kteri se je bilo
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auch in den übrigen Zweigen ihres Unterrichtes wohlthätig zur Verbreitung
nützlicher Kenntnisse in der Viehzucht, Vieh- und Fleischbeschau und Thier¬
heilkunde überhaupt. Die Doctoren Bleiweis und Strupi haben sich
der Verfassung eines alle Zweige der Thierheilkunde umfassenden
Werkes in der Landessprache unterzogen, wovon bisher 5 Bände erschienen.
Die Anstalt selbst erfreut sich auch außerhalb des Heimathlandes solcher
Anerkennung, daß der Organisatiousplan dieser Schule als Leitfaden zur
Errichtung ähnlicher Anstalten in mehreren andern Ländern Oesterreichs
benützt wurde.

Um einestheils das Wirken der Gesellschaft auf die weitesten Kreise
auszudehnen, anderntheils sich am flachen Laude Organe zu verschaffen,
welche mit den Mittheilungen ihrer Ansichten und Erfahrungen bei ver¬
kommenden Fällen, wenn die Laudwirthschaft-Gesellschaft den h. Behörden
oder anderen Körperschaften Gutachten und Berichte zu erstatten oder
Anträge zu stellen hat, das Centrale unterstützen, ist die Gesellschaft über
Anregung Sr. kais. Hoheit des durchlauchtigsten Herrn Erzherzogs Jo¬
hann in der allgem. Versammlung 1843 um die h. Genehmigung,
Gesellschafts-Filialen am flachen Lande errichten zu dürfen,
cingeschritten, welche Genehmigung mit hohen Gubernial-Decrete vom
15. December 1848 erflosseu ist. Die Gesellschaft schritt darauf allsogleich
zur Organisirung von 2'1 Filialen, deren Abgrenzung nach der politischen
Bezirks-Eintheilung geschah, welche mit löblichem Eifer zur Errichtung
der gemeinnützigen Zwecke der Gesellschaft mitwirken.

Aufgefordert durch das h. Ministerium für Landeskultur mit Erlaß
vom 22: Mai 1849 — auch in Kram behufs rationeller Ausbildung
junger Bauernsöhne in der Laudwirthschaft Ackerbauschulen zu errich¬
ten — hat die Gesellschaft durch das patriotische Entgegenkommen mehrer
Gutsbesitzer und durch die Genehmigung des h. Ministeriums (Erlaß vom
29. Sept. 1849), die vorbestaudenen Pferde - Prämiengelder pr. 879 sl.
löi/z kr. auf Stipendien und sonstige Erfordernisse der Ackerbauschulen
verwenden zu dürfen, auch Hierlands im Jahre 1850 Ackerbau¬
schulen organ isirt, welche einen dreijährigen Lehrkurs dergestalt bil¬
deten, daß mit Genehmigung des h. Ministeriums des Innern vom 13.
Juli 1853 der I. Jahrgang auf dem gesellsch. Versuchshofe in Laibach
bestand, wo die Vorbereitungsfächer: Physik, landw. Chemie, Na¬
turgeschichte der Hausthiere, Viehzucht, Pflege gesunder und kranker Thiere,
landw. Botanik, Obst-, Maulbeerbaum- und Seidenzucht gelehrt wurden,
— die 2 weitern Jahrgänge für die p r a c ti s ch e l a n dwirt h s ch a ftliche
Ausbildung aber an den Ackerbauschulen am flachen Lande, und zwar
auf den Gütern in blösisiv, vruslcovie und Nokrio
sich befanden.

In der letzteren Zeit bestand die Ackerbauschule auf dem gesell¬
schaftlichen Versuchshofe in Laibach mit theoretischem Unterrichte
und practischen Hebungen in der Obst-, Maulbeerbaum- und Seidenzucht;
größere practische Demonstrationen fanden zeitweise auf dem Grundbesitze der
nahe liegenden Herrschaft des Herrn Präsidenten Fid. Terpinz in Kalten¬
brunn statt. Mit Ende des Jahres 1863 mußte jedoch die Ackerbauschule,
an welcher mehrere recht brauchbare Maier gebildet wurden, von Seite
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več vrlo rabnih pristavnikov izobrazilo, odvzame novčno pod¬
poro, morala je kmetijska družba to napravo opustiti. Ker
je slavni deželni zbor to reč sam poprijel, nadejati se je, da
dobodemo obširnejšo, bogateje podpirano poljedeljsko učilnico,
nego dozdanjo.

Ko je bila poljedelska učilnica ustanovljena, pokazala se
je velika potreba tacih slovenski pisanih bukev, ktere bi
na tanko ter od vseh strani razlagale kmetovanje. Bivše
zemljedelsko ministerstvo (1849 1.) je k temu delu podžgalo
družbo, ktera za trdno ukrene, njegovemu slavnemu naročilu
ustreči. Društvenih, gosp. župnik Janez Zalokar, začne s
hvalno radostjo zastonj spisovati obširno knjigo, ktera obseza
vse potrebne kmetijske razdelke. Družba jo je potem dala na¬
tisniti po imenu: „umno kmetijstvo in gospodarstvo"
1854. leta.

Ker je kmetijska družba s c41a preverjena, da samo de¬
janska društvena delavnost obrodi dober sad, zato je posled¬
nje čase skrbela, s pomočjo svojega prvosednika, gosp. Fide-
lija Trpinca, tako poljsko orodje in take stroje (ma-
šine), ktere je izkušnja potrdila, na poljanski pristavi
kazati ljudem za posnemen zgled. Z njimi je tudi sama javno
poskušala, in prizadeva si, da jih gosp. Skale ceneje nareja
v društveni kovačnici, od koder se potlej širijo po deželi.

Povsod se čuje, da ljudje hrepene, ceneje dobivati ži¬
vinsko sol. Družba je za to reč torej storila, kar je mogla.
Pisala je namreč po-njo vHallein, ter jo potem na poljanski
pristavi razprodajala v svoj kup, dokler ni na njeno nagovar¬
janje pristala druga prodajalnica v Ljubljani, ktera ima zdaj
na prodaj živinsko sol iz morske narejeno. Družba
enako dela tudi z malcem, z raznimi s črne ni itd. Napo¬
sled je 1862. leta društveno prizadevanje za cenejšo živin¬
sko sol priskrbelo, da se je tej soli v Trstu za trdno posta¬
vila prodalna cena po 1 gld. 20 kr. za dunajski cent. (Dopis
sl. deželne vlade v Ljubljani 8. marca 1862. 1. 3256. št.)

Da bi se živinska reja tem bolje pospeševala, družba po¬
sebno lepe, ob svojin stroških kupljene bike za pleme
razpošilja podružnicam, in kader opešajo, zopet jih prodaja ter
novce vrača v društveno blagajnico.

Kmetijski družbi gre hvala, da se je Kranjska 1853. 1.
poprijela d r e n a ž e. Ko so namreč po vsem našem cesarstvu
hitro začeli z njo izboljšavati mokra tla, piše naša družba o
tej stvari v Gradec svoji sestri, da bi ji poslala zemljemerca,
kteri zna z drenažo sušiti mokrotne kraje. To je gradska
družba rada storila. Zemljemerec se potem hitro najme in go¬
spodu Baum g ar t n erju se naroči, da napravi stroje (mašine),
s kterimi se delajo ilove cevi, ki so v to rabo potrebne. Mestna
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der Landwirtschaft-Gesellschaft wegen der vom Landtage der Schule ent¬
zogenen Stipendien aufgelassen werden. Da der h. Landtag diesen Gegen¬
stand nunmehr in feine Hände nahm, so kann man dem Jnslebentreten
einer umfangreichern und reicher ausgestatteten Ackerbauschule, als es die
bisherige war, entgegensehen.

Mit der Errichtung der Ackerbauschulen wurde das Bedürfniß eines
vollständigen landwirthschaftlichen Lehrbuches in der Lan¬
dessprache recht augenfällig, daher die Gesellschaft, aufgefordert durch
daß h. Landeskultur-Ministerium (im Jahre 1849) für dessen Zustande-
bringung zu sorgen, sich eifrigst angelegen sein ließ, dem h. Auftrage zu
entsprechen. Durch die dankenswerte Bereitwilligkeit des Gesellschafts¬
mitgliedes Hrn. Pfarrers Johann Zalokar, welcher sich ohne Anspruch
auf ein Honorar der großen Arbeit unterzog, ein alle Zweige der Land¬
wirtschaft umfassendes Werk zu verfassen, wurde die Gesellschaft in die
Lage gesetzt, dieses unter dem Titel „Umno Icnastrsstvo in Aosxoäur-
stvo" im Jahre 1854 herausgeben zu können.

Da die Gesellschaft vollkommen von der Ueberzeugung durchdrungen
ist, daß nur ein prac tisch es Wirken eines Vereines gute Früchte tragen
kann, hat sie sich in neuester Zeit durch die Beihilfe ihres Präsidenten,
Herrn Fidelis Terpinz, auf das eifrigste angelegen sein lassen, be¬
währte Ackergeräthe und Maschinen auf dem Versuchshofe als
Muster anfzustellen, mit denselben öffentliche Versuche zu machen und für
die Nachbildung und Verbreitung derselben im Lande auf dem möglichst
billigen Wege zu sorgen, zu welchem Endzwecke sie auch dahin wirkt, daß,
nebst der Sammlung instructiver Modelle, auch neuere Ackergeräthe in
der Schmiede der Hufbeschlags-Lehranstalt selbst durch den Herrn Jstuls
verfertiget werden.

Das Bedürfniß Wohlfeilen Viehsalzes wurde allgemein gefühlt.
Um das Möglichste hierin zu thun, hat sie solches von Hallein kommen
lassen, und dasselbe um den Beischaffungspreis auf ihrem Versuchshofe
insolange verkauft, bis durch ihre Vermittlung ein Laibacher Handlungs¬
haus den Berkans des Meerviehsalzes übernahm. Gleiches that sie
mit Gyps, verschiedenen Sämereien u. dgl. Ihre weiteren Bemühun¬
gen bezüglich wohlfeilen Viehsalzes hatten endlich im Jahre 1862 den
Erfolg erzielt, daß der Verschleißpreis in Triest mit 1 ft. 20 kr. für den
Wien. Ctr. festgesetzt wurde. (Erlaß der hohen Landesbehörde in Laibach
8. März 1862, Z. 3256.)

Um die Viehzucht möglichst zu fördern, vertheilte die Gesellschaft
aus ihrem Fonde angekaufte vorzügliche Zuchtstiere an die Filialen,
welche, wenn sie unbrauchbar geworden sind, wieder verkauft und der
Erlös dem Gesellschaftsfonde restituirt wird.

Die Einführung der Drainage in Kram im I. 1853 ist ihr
Werk; sie hat nämlich, als auch in unserem Kaiserreiche diese wichtigste
aller Verbesserungen nasser Gründe Aufschwung gewann, sich an die
Schwestergesellschaft in Graz mit dem Ersuchen gewendet, ihr einen Wie-
senbaningenieur zur Einführung der Drainage zu überlassen, welches die¬
selbe auch freundlichst that. Die Gesellschaft engagirte nun den Drainage-
Meister, bewog den Herrn I. Baumgartner zur Aufstellung der für
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gosposka jev prva dala na močvirji drenažiti senožet, ki meri
10 orali. Zal, da so se po deželi do zdaj premalo drenaže
poprijeli!

Že 1830. leta se je potreba vinobernega redu tako
živo čutila, da so bile v občnem zboru kmetijske družbe istega
leta razprave o tej stvdri, ter da se je po deželnoglavarski
okrožnici 28. januarja 1832. 1. 27,049. št. tudi za novomeško
okrožje postavil vinoberen red, a v Lipavi so po starodavni
navadi graščaki s kmetskimi župani vred za vsako leto posebe
ukrepali dan, kterega se ima grozdje trgati. Ko so 1848. leta
v avstrijskem cesarstvu kmetje prišli izpod graščinske gosposke,
in ko se je dovršila južna državna železnica, a še posebno, ko
so se hrvatska vina smela brez carine (brez cola) vvažavati:
bilo je treba, da se v naši deželi postavi splošno utrjen vino-
b 6 r c n red, ker se domači pridelki ne morejo meriti s hrvatskim
in ogerskim pripeljanim vinstvom, ako se domača trta ne iz¬
boljša z obdelovanjem. Povsod se je bilo začelo prezgodaj
grozdje obirati, in da bi se tej napaki v okom prišlo, ter da
bi se vinščaki primorali, še le tedaj trgati, kader je grozdje
vsake gorice posebe že do dobrega zrelo, za tega delj je kme¬
tijska družba zvedela vse semkaj spadajoče poskušnje raznih
vinskih dežel po Avstrii in ob Renu (Rhein), ter je naredila
črtež vinobernemu redu, kterega je c. k. deželna vlada potrdila
z dopisom 11. septembra 1860. leta 14,643 št., ter ga razglasila
za veljavnega po kranjski vojvodini.

Da bi se bolje začelo gospodariti z gnojem, ter da
bi se za to naredile pripravne gnojne jame, pa da bi kmetovalci
prav delali s hlevskim gnojem, družba 1854. leta posloveni
izvrstno knjižico Antona Wimmerja, tajnika kmetijske družbo
na spodnjem Bavarskem, imenovano: ,,gnojna jama je kmetu
zlata jama“, ter 2000 teh bukvic zastonj razdeli po deželi.

Že cesto se je grajalo slabo gospodarstvo z gnojem sploh,
posebno pa v Ljubljani, kranjske dežele stolnem mestu, kjer
tukaj vsi odtoki iz stranišč drže v Ljubljanico, da tako za
poljedelstvo najboljši gnoj po zlu hodi ter poleg tega tudi one-
sndža vodo, ki je kakor nezdrava gnojnica. Po občnega zbora
sklepu 1854. leta se je mestna gosposka prosila, naj to nezdravo
in zapravljivo početje ustavi, odtoke zapre ter naredi „gnojne
sodce". Tej želji kmetijske družbe se je še le lani ustreglo, ko
je mestni odbor ukrenil, rabiti v Ljubljani Seilerjevo napravo,
kakoršna je tudi v Gradci.

Z veseljem je bilo slišati, da sl. državna vlada pripravlja
zakon, po kterem bi se mala razkosana zemljišča zlagala v veča
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die Rohrenerzeugung nöthigen Maschinen, und der Stadtmagistrat übergab
der erste eine 10 Joch große Morastwiese zur Drainirung. Leider hat
die Drainage bisher im Lande nur wenig Verbreitung gefunden.

Schon im Jahre 1830 fing an die Nothwendigkeit einer Regelung
der Weinlese so fühlbar zu werden, daß in der allgemeinen Versamm¬
lung der Landwirthschaft-Gesellschaft desselben Jahres darüber Verhand¬
lungen eingeleitet und auch laut Gubernial-Currende vom 28. Jan. 1832,
Z. 27,049 für den Rndolfswerther Kreis eine Weinleseordnnng eingeführt
wurde, während im Wippacher Thale nach einem uralten Brauche der Tag
der Lese durch die Dominien in Gemeinschaft mit den Gemeindevorständen
von Jahr zu Jahr entgegen festgesetzt worden ist. Durch die im Jahre
1848 im österreichischen Kaiserstaate eingetretene Aufhebung des Unterthänig-
keitsverbandes, durch die zu Stande gekommene südliche Staatseisenbahn
nnd insouderheitlich durch die Gestaltung der zollfreien Einfuhr kroatischer
Weine, ist die Einführung einer allgemein geregelten Wein lese ord nun g
Hierlands zum dringenden Gebote geworden, weil die heimischen Weinpro¬
ducenten nur durch die Hebung des Landesproductes auf eine höhere
Stufe den importirten Weinen aus Kroatien und Ungarn Konkurrenz halten
können. Um dem Uebel der allgemein eingerissenen Frühlese zu begegnen
und zu bewirken, daß die Weinproducenten durch eine gesetzliche Maßregel
verpflichtet werden, mit der Weinlese erst dann zu beginnen, wenn die
Trauben je nach den verschiedenen Weingebirgen zur vollkommenen Reife
gelangt sind, hat die Landwirthschaft-Gesellschaft mil Benützung der dieß-
fälligen Erfahrungen der verschiedenen Weinländer Oesterreichs und des
Rheines, eine Weinleseordnung entworfen, welche von der k. k. Landesbe¬
hörde mit Erlaß von, 11. Sept. 1860, Z. 14,643 genehmiget, und sofort
als für das Herzogthum Krain giltig publicirt wurde.

Um eine bessere Düngerwirthschaft durch Anlegung zweckmä¬
ßiger Düngergruben und rechte Behandlung des Stalldüngers bei den
Landwirthen einzuführen, hat die Gesellschaft im Jahre 1854 das sehr
gediegene Merkchen des Anton Wimmer, Secretärs des landwirthschaft-
lichen Vereines in Niederbayern, betitelt: „des Landmanncs Goldgrube
ist die Miststätte;" in's Slovenische übersetzt und in 2000 Exemplaren
unentgeltlich im Lande vcrthcilt.

Zu wiederholten Malen wurde auf die Unwirthschaft mit dem Dünger
im allgemeinen, insbesondere aber jene der Provinzial-Hauptstadt Laibach
aufmerksam gemacht, wornach durch die Leitung der Abortkänäle in die Laibach
der allerausgiebigste Dünger für die Landwirthschaft verloren geht, hierbei
aber noch den Laibachfluß zu einer ungesunden Kloake macht. Nach dem
Beschlüsse der allgemeinen Versammlung im Jahre 1854 wurde der Stadt¬
magistrat angegaugen, dieser sanitätswidrigen Unwirthschaft ein Ende zu
machen, die Abortskanäle zu beseitigen und das sogenannte „Fass elsyst em"
einzuführen. — Im vorigen Jahre wurden endlich diese Wünsche der
Landwirthschaft-Gesellschaft gewürdiget, indem der Gemeinderath der
Landeshauptstadt den Beschluß faßte, das in Graz übliche Seiler'sche
System in Laibach einzufllhren.

Ein von der h. Staatsregierung in Aussicht gestelltes Gesetz über
die Arrondirung (Commassation) der Grundstücke, wurde mit umsoleb-
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Gospodarstva; kajti obila je korist, ktero veče celotno zemljišč®
aje poljedelstvu in gospodarstvu, posebno ako se ti mali ko¬

sovi združijo brez kacega primoravanja, ter ako se zakon še
le potem rabi, kader se gospodarji med seboj z lepa dogovore.
Slavno c. k. deželno poglavarstvo je 12. januarja 1853. leta,
14,686 št. nagovarjalo kranjsko kmetijsko družbo, naj bi se lotila
te tako važne stvari. Zato je potlej najprvo ona o tej reči
povprašala vseb podružnic, posvetovala se z včdnimi domovodci
in družabniki, ter se potem v mnogih sejah na drobno razgo-
varjala, a naposled je vsem vprašanjem tako odgovorila, kakor
zahtevajo naše dežele okolnosti, in svoje delo je izročila c. k.
namestništvu.

Ker se je bilo mrčesa in gosčnic toliko namnožilo, da so
nevarno kvarile ovočno in celč gozdno drevje, zato je kmetij¬
ska družba resno razmišljala, kako bi se tej nepriliki dalo v
okom priti in jo s časom jako zatreti. Zatorej si je družba
prizadevala, da bi slavna c. k. deželna vlada razglasila zapoved,
ktera bi ljudi vsako leto silila gosenice obirati z ovoč-
n e g a d r e vj a, in prepoved, ktera bi z ostrimi kaznimi bra¬
nila ptiče loviti. Deželna vlada je zaradi tega zopet razgla¬
sila vse ukaze, kar jih je že poprej zapovedovalo gosenice
obirati, posebno okrožnico c. k. notranje - avstrijske guber¬
nije v Gradci, 29. marca 1787. leta razpisano, ktera se je
bila pri nas po zapovedi bivše ilirske gubernije razglasila
12. novembra 1824. leta 15,681. št., in potem je ukaz 3. aprila
1857. leta 1255. št. naročil vsem okrajnim gosposkam, zvesto
paziti, da bodo kmetovalci vsako leto gosenice obirali ob tistem
času, kteri se jim odloči po dogovoru okrajne gosposke s
kmetskimi župani, ter da se bodo ljudje pri tem delu na tanko
držali zakonov. Gubernijska okrožnica, razpisana 16. junija
1838. 1. 14,164. št., tudi ponavlja prepoved, jajca in ptčnce
(mlade ptice) pobirati iz gnjezd, ter travniške in gozdne ptiče
med valežem, to je od marca do konca avgusta meseca, loviti
in streljati. Kdor se temu povelju ne pokori, naj se brez mi¬
losti kaznuje z globo ali zaporom. Ob enem je šla prošnja
visokočestitemu knezoškofijstvu, da bi naročilo duhovnim pastir¬
jem in učiteljem, naj po cerkvah in učilnicah, kolikor se da,
krepko učč narod in mladino, opominjaje, da se je teh zapo¬
vedi in ukazov zvesto držati.
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hafterm Beifalle begrüßt, als die Vortheile, welche ein möglichst arrondirter
Besitz zur Hebung der Landwirthschaft überhaupt bietet, von unberechen¬
barem Bortheile ist, insbesondere wenn dieselbe im freiwilligen Wege ange¬
strebt und die gesetzlichen Bestimmungen erst dann Platz greifen sollen,
wenn die Zusammensetzung der Grundstücke von Seite der Besitzer begehrt
wird, somit jeder Zwang beseitiget erscheint. Die hierländige Landwirth¬
schaft-Gesellschaft, von der h. k. k. Statthalterei mit Verordnung vom
12. Jänner 1853, Z. 14,686, hiezu aufgefordert, hat diesen so hochwich¬
tigen Gegenstand nach vorläufiger Einvernehmung der Filialen, und mit
Zuziehung rechtskundiger erfahrener Oekonomen und Gesellschaftsmitglieder
in mehreren Sitzungen einer eingehenden Berathung unterzogen, die ge¬
stellten Fragepunkte mit Würdigung der hierländigen Verhältnisse beant¬
wortet und das so ausgearbeitete Elaborat der hohen k. k. Statthalterei
vorgelegt.

Da die massenhafte Vermehrung der Jnsecten und Raupen die
Obst- und sogar die Waldbäume auf eine Besorgniß erregende Weise zu
bedrohen anfing, hat es sich die Landwirthschaft-Gesellschaft zur angele¬
gentlichen Aufgabe gemacht, auf Mittel zu sinnen, welche geeignet wären,
dieser bedenklichen Kalamität Einhalt zu thun und dem überhand genom¬
menen Nebel nach und nach ausgiebig abzuhelfen. Um dieses bewirken
zu können, hat die Landwirthschaft-Gesellschaft durch die h. k. k. Landes¬
regierung die Einführung einer alljährlichen zwangsweisen Ab-
raupung der Ob st bäume und die Erlassung eines mit empfindlichen
Strafen verpönten Verbotes gegen den Vogelfang angestrebt. Die h.
Landesregierung hat aus Anlaß dessen nicht nur die, in Betreff des Ab¬
raupens der Obstbäume bereits bestehenden Vorschriften, namentlich die
durch die Verordnung des bestandenen illyrischen Guberniums vom 12.
November 1824, Z. 15,681, Hierlands publicirte Currende des k. k.
innerösterreichischen Guberniums in Graz ääo. 29. März 1787 republi-
ciren lassen, sondern hat noch besonders alle k. k. Bezirksämter mittelst
Verordnung vom 3. April 1857, Nr. 1255 angewiesen, genau darüber
zu wachen, daß von Seite der Landwirthe alljährlich die Abraupung der
Obstbäume in der vom Bezirksamte über Einvernehmen der Gemeinde¬
vorstände zu bestimmenden Zeit vorgenommen und die von den Gesetzen
angcdeuteten Vorsichtsmaßregeln genau befolgt werden; wie nicht minder
das mit Gubernial-Currende vom 16. Juni 1838, Z. 14,164, erneuerte
Verbot Eier und junge Vögel aus den Nestern auszunchmen und die
kleinen Wiesen- und Waldvögel, während der Brutzeit, d. i. vom Monate
März bis einschließlich August auf was immer für eine Art zu fangen
und zu schießen, mit aller Strenge zu handhaben und die dawider Han¬
delnden unnachsichtlich mit angemessenen Geld- oder Arreststrafen zu bele¬
gen. Gleichzeitig wurde auch das hochwürdige fürstbischöfliche Ordinariat
ersucht, den unterstehenden Kuratklerus und die Volksschullehrer anzuweisen,
daß dieselben sowohl durch Kanzelvorträge als beim Schulunterrichte nach
Kräften und mit aller Energie bei dem Volke und der Schuljugend belehrend
und ermahnend auf Beobachtung und Befolgung der hier angedenteten
Erlässe, einwirken sollen.
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Cesto si je že družba prizadevala, da bi se razdelili ob¬
činski pašniki, kterih je po deželi še mnogo jako prostornih,
ker zdaj, ko so odločeni, aa jih uživa vsa občina, ne morejo
se tako obdelovati, da bi rodili kaj več dobička. Družba je v
svojih občnih zborih in o drugih prilikah razlagala kmetovalcem,
kako je ta reč važna, ter je o tem širila nauk z mnogimi spisi
po „Novicah“, po „pratiki“ in po nemškem gospodarskem ko¬
ledarji. Daši ti nauki niso bili popolnem glas vpijočega v pu¬
ščavi, vendar je nerazdeljenih še mnogo pašnikov, kteri tudi
ostanejo nerazdeljeni, dokler deželni zakon ostro ne ukaže, da
se taka tla morajo razdeliti.

Slavno ministerstvo notranjih oprav je z dopisom 15. ja¬
nuarja 1858. 1. 34,946. št., ukazalo, da, ker se po najvišem po¬
velji morajo to leto v preudarku znižati stroški za zemljedelstvo,
ima se zdaj deželni blagajnici odkazati tistih 1000 gld., ktere je
kmetijska družba dobivala iz kameralne zaloge, in tudi naj se ne
bode več plačevalo družbi tudi tistih 600 gld., iz kterih so po¬
prej šla darila za najlepša goveda a v denašnjem času stroški
za podkbvno učilnico, ter naposled niti ne 6nih 880 gld., kteri
so bili poprej darilom za žrebeta a zdaj kmetijski učilnici od¬
ločeni. Ko je prišla ta prenaredba, ktera je hudo omajala vso
napravo in posebno njeni učilnici, kmetijska družba višji obla¬
sti na tanko razloži, zakaj se prejemljejo in kam se devajo
novci, ktere je dajala kameralna zaloga, proseč, naj bi to tako
ostalo še prihodnjič, ne samo letos, ampak tudi za naprej.
Dokazala je, da po najvišem sklepu 26. septembra 1814.1. tistih
1000 gld. na leto pripada društvenemu imenju in dohodkom, ter
da je čnili 600 in 880 gld. na leto silno treba učilnicama, kterima so
bili do zdaj zmerom edino odločeni. Ti razlogi so koristili vsaj
toliko, da rečenih 1000gld. stare veljave slavno c. k. minister¬
stvo notranjih oprav z dopisom 15. junija 1858 1. 6082 št.,
priznd za društveno, po pravilih ugotovljeno lastnino, ktero
naj za vselej uživa, — dalje, da slavni dopis državnega mini-
sterstva notranjih oprav 16. februarja 1859. leta 3252. št., pod-
kčvni učilnici privoljenih 600, poprej „darilom za goveda" na¬
menjenih goldinarjev, ukaže še dalje plačevati iz deželne bla-
gajnice, dokler družba z obresthni vred ne povrne tistih 7000
gld. st. v., ktere je bila od dunajske oskrbne naprave vzela na
pčsodo, ko je zidala in s potrebnim orodjem založi to učil¬
nico. Kar se napdsled dostaja tistih 880 gld., ktere je za polje¬
delske učilnice dobivala iz nekdanjih daril za žrebeta, naj
družbi ostanejo samo še 1858., 1859. in 1860. leta. Za tega
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Die Vertheilung der Gemeinde-Hntweiden, welche in
sehr umsangreichen Flächen im Lande noch vorkommen und als gemein¬
schaftliches Gemeindegut einer Kultivirung oder Umwandlung in ertrag¬
reichere Kulturen nicht zugeführt werden können, ist zu oft wiederholten
Malen von der Gesellschaft angestrebt worden, und sie hat es nicht un¬
terlassen sowohl in allgemeinen Versammlungen als auch bei sonstigen
Anlässen die Landwirthe auf diesen für das Landvolk höchstwichtigen Ge¬
genstand aufmerksam zu machen und durch viele in der „Movies," „kratka"
und dem deutschen landwirthschaftlichen Kalender veröffentlichte Artikel
darüber zu belehren. Obschon diese Belehrungen nicht ganz und gar Stim¬
men des Rufenden in der Wüste geblieben sind, so sind doch noch viele
Gemeindeweiden unvertheilt geblieben und werden es solange bleiben, als
nicht ein Landesgesetz imperativ die Theilung solcher Terraine anordnet.

Das hohe k. k. Ministerium des Innern hat mit Erlaß vom
15. Jänner 1858, Z. 34,946, mit Rücksicht auf die allerhöchst anbefohlene
Reduction im Veranschlage für die Landeskultur für das ld. I. angeord¬
net, daß der Betrug pr. 1000 fl., welchen die Landwirthschaft-Gesellschaft
bisher aus dem Kameralfonde bezog, einstweilen aus den Landesfond
überwiesen, die weitern 2 Beträge als 600 fl. aus den vormaligen Horn¬
viehprämien, womit die Hufbcschlagslehranstalt, und 880 fl. aus den
ausgelassenen Pferdeprämien, womit die Ackerbauschulen erhalten wurden,
aber ganz außer Anschlag zu bringen befohlen. Ueber diese, die Verhält¬
nisse der Gesellschaft und namentlich die benannten zwei Lehranstalten
erschütternde Verfügung, hat die Landwirthschaft-Gesellschaft eine umständ¬
liche Darstellung der Titel und der Verwendung der sräglichen, bis nun
aus dem Kameralfonde erhaltenen Bezüge hohen Orts unterbreitet, und
nm deren weitere Belassung nicht nur für das l. I., sondern auch für
die Folge gebeten mit der Nachweisung, daß der Jahresbeitrag pr.
1000 fl. vermöge allerh. Entschließung vom 26. Sept. 1814 zum Ver¬
mögen und den Einkünften der Gesellschaft gehöre, die weitern zwei
Beträge pr. 600 fl. und 880 fl. aber für die dem Lande so dringend
erforderlichen Lehranstalten unumgänglich nothwendig seien, auch seither
vollständig einzig und allein zu diesem Zwecke verwendet worden sind. —
Diese Vorstellung hatte insoferne einen günstigen Erfolg, daß der Bezug
von jährlichen 1000 fl. C. M. vom h. k. k. Ministerium des Innern
laut Erlasses vom 15. Juni 1858, Z. 6082, als ein statutenmäßiges
Vermögen der Gesellschaft anerkannt und bleibend auf den Landesfond
überwiesen wurde, ferners daß mit dem h. Erlasse des Ministeriums des
Innern vom 16. Febr. 1859, Nr. 3252 der Bezug der sutz. titulo
„Hornviehprämien" für die Erhaltung der Hufbeschlagslehranstalt bewil¬
ligten 600 fl. C. M. für so lange Zeit ans dem kraiuischeu Landesfonde
genehmigt worden ist, bis das von der Gesellschaft bei der Wiener allge¬
meinen Bersorgungsanstalt mit 7000 fl. C. M. für den Bau und die
Einrichtungskosten dieser Lehranstalt aufgenommene Darlehen, sammt
Zinsen hiervon, vollständig abgezahlt sein wird. Belangend endlich jene
880 fl., welche die Gesellschaft für die Erhaltung der Ackerbauschuleu
aus den ausgelassenen Pferdeprämicn bezog, wurden derselben nur noch
für die Jahre 1858, 1859 und 1860 zugestanden, welch' letzterer Um-
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delj je morala nehati, dasitudi je bila deželi jako koristna,
kmetijska učilnica, ktere družba s svojim šibkim imetkom ne
more hraniti, kajti slavni deželni zbor ji je od začetka 1863. 1.
odvzel vso poprejšnjo novčno podporo.

Od 1850. leta si je kmetijska družba mnogo prizadevala,
da bi se kranjski Kras zopet obdelal ter nanj zasadilo
drevje. Ali ta želja se ji ni mogla izpolniti: če tudi je dopi¬
sovala raznim c. k. uradovom, podružnicam, družabnikom in
drugim vednim možem, kterim so znana kraška tla, tako, da
se je že cel kup nabralo teh dopisov; če tudi so podružnice o
tem večkrat zborovale; če tudi so se od vseh krajev na pre-
sodbo podajale razne misli, izdelovali in pretresali črteži pravilom,
ktera so se celo že pokladala pred višo gosposko na potrditev.
Slavno ministerstvo je pravila zopet vrnilo, naj bi se tu ter tam
popravila in dopolnila, pristavljaj e, da bi bilo dobro, če se narede
po primorskega enacega društya onih pravilih, ktera je vlada že
potrdila, in ktera so se kmetijski družbi ob enem tudi poslala.
Zaradi tega so se torej pričeli novi dogovori, posebno s postoj in¬
sko , bistriško in lipavsko podružnico, ktere imajo s Krasom
največ opraviti, in vprašalo se je, kaj one mislijo o tej stvari.
Vse tri podružnice, imej oče na čelu jako izobražene može,
kterim je bil Kras popolnem znan, odgovore soglasno, da je
mnogo preslaba taka posamezna in zasobna (privatna) družba,
ktera se ne more nadejati posebnega varstva in podpore od
slavnega državnega upravitelj stva, ktera mora tedaj samo ob svo¬
jih močeh delati, 'in da zatorej ni nikakoršnega upanja, da
bi kdaj mogla priti do zaželenega namena, ali da bi vsaj
kolikaj koristnega opravila, posebno ker tako zelo ubogi Kra¬
ševci družbe z novci nikakor ne morejo podpirati, a sami nauki,
nagovarjanje in lepi zgledi posameznih mož gotovo, ne bi obro¬
dili vspeha, kar uči izkušnja. Tem popolnoma resničnim mislim
se tudi kmetijska družba ni mogla dalje ustavljati, posebno ker
iih je popolnoma potrdil neki spis v 23. listu „Novic“ 1858. 1.
V tem sestavku sv. Roka župnik, gospod Urban G o lm aj er,
za kraško obdelovanje najzaslužnejši mož, odkritosrčno popisuje
kraške okolnosti, in izreka, da je po njegovih mnogoletnih iz¬
kušnjah prazno vpiranje, ako Kras hoče z lesom zasaditi kaka
posamezna družba; ali da bode vendar vspeh gotov, ako se tla
razdeie ter posameznim gospodarjem dade v lastnino. .Avstrij¬
sko državno gozdno društvo, ktero se je opomnilo tudi golega
Krasa, na njem 1865. leta napravi popotni.zbor, pri leter.em so
se posvetovali rnožjč, ki sta jim reč in kraj znana, premišljuje,
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stand aber zur Folge hatte, daß die Ackerbaüschule, welche die Laudwirth-
schaft-Gesellschaft aus ihren eigenen schwachen Geldmitteln zu erhalten
nicht vermag und der hohe Landtag die bisherige Subvention hiefür, vom
Jahre 1863 angefangen, gänzlich cinstellte, so wohlthätig sich auch dieselbe
für das Land erwiesen hat, aufgelassen werden mußte.

Nicht geringe Anstrengungen hat die Landwirthschaft-Gesellschaft
seit dem Jahre 1850 gemacht, um eineu selbstständigen Verein zur Kul-
tivirung und rücksichtlich Bewaldung des krai irisch en Kar¬
stes zu Stande zu bringen. Wenn gleich der Schriftenwechsel mit ver¬
schiedenen k. k. Behörden, Gesellschaftsfilialen und Mitgliedern, dann an¬
dern localkundigen Männern bereits zu einem ansehnlichen Aktenconvolute
angewachsen, mehrmalige Filialversammlungen stattgefundeu, Gutachten
abgegeben, Statutenentwürfe vorbereitet und berathen, auch schon zur
Erwirkung deren Genehmigung hohen Orts vorgelegt worden sind, konnte
doch das gewünschte Ziel nicht erreicht werden. Die vorgelegten Statuten
sind vom h. Ministerium zur stellenweisen Abänderung und Ergänzung
mit dem Bedeuten zurückgelangt, daß es angemessen erscheine, wenn die
hierseitigen Statuten mit jenen bereits h. Orts genehmigten des gleich¬
artigen küstenländischcn Vereines, die unter Einem mitgetheilt wurden,
conform abgefaßt würden. Hierüber wurde» neue Verhandlungen mit den
zunächst beteiligten Filialen Adelsberg, Feistritz und Wippach «»geknüpft
und um Abgabe ihrer Wohlmeinung im fraglichen Gegenstände ersucht.
Alle drei Filialen, an deren Spitze sehr intelligente und mit den Karst-

* Verhältnissen Wohl vertraute Männer standen, gaben jedoch ihr Urtheil
einmüthig dahin ab, daß ein Verein, welcher bloß als eine Privatasso-
tiation ohne Aussicht auf einen besonder» Schutz und Unterstützung von
der h. Staatsverwaltung, lediglich auf die eigenen Kräfte beschränkt,
einem so schwierigen Unternehmen gegenüber viel zu ohnmächtig wäre,
als daß cr nur die geringste Hoffnung haben könnte, das vorgesteckte
Ziel je zu erreichen oder auch nur Ersprießliches hiefür zu leisten, und
dieß um so weniger, als bei der völligen Verarmung der Karstbewohner
auf eine pecuniäre Unterstützung des Vereines von ihrer Seite gar nicht
gerechnet werden dürfe, bloße Belehrungen, Aufmunterungen und gute
Beispiele einzelner aber, wie die Erfahrung bisher lehrt, gewiß keinen
Erfolg haben würden. Dieser ganz richtigen Anschauung konnte sich nun
auch die Landwirthschaft-Gesellschaft um so weniger länger verschließen, als
deren Richtigkeit durch einen Artikel in der „i^vvioe" Nr. 23 ii» Jahre
1858, volle Bestätigung fand; denn in demselben besprach der, für die
Karstkultivirung Verdienstvolleste Pfarrer von kouvo Herr Urban Gollmaher
die Karstverhältuisse mit freimüthigen Worten, und erklärt jeden Versuch,
den Karst durch die Kräfte eines Vereines bewalden zu wollen, seiner
vieljährigen Erfahrung nach, als eitel verlorene Mühe, wohl aber sieht
er einen sichern und gewissen Erfolg darin, wenn der Karst individuell
verth eilt und jedem Berechtigten sein Antheil eigenthümlich zugewiesen
würde. Der österreichische Reichsforstverein, welcher auch auf die Be¬
waldung des kahlen Karstes sein Augenmerk gerichtet hat, veranlaßte im
Jahre 1865 eine Wanderversammlung daselbst, wobei Berathungen von
Fach- und Localknndigen über die Mittel und Wege, wie der Karst

5



34

kako in s čim bi se Kras dal zopet nasaditi. V glavnih stva¬
reh so vsi tako sodili, kakor gospod Golmajer.

Že zaradi svoje nerodovite zemlje so veliki siromaki vsi
Kraševci in tudi vsi Notranjei, zdaj pak jih je zadela še veča
stiska. Odkar je namreč dodelana železnica iz Ljubljane do
Trsta, vzet jim je edini zaslužek, kterega jim je dajalo pre-
važživanje blaga po veliki cesti. Za tega delj 'je tiil v kmetijske
družbe občnem zboru 1856. leta pogovor o 'spisu' društvenega
tajnika, dr. Janeza Bleiweisa, po imenu: „Kaj bi se imelo na
Notranjskem početi, da se pomore gospodarstvu in zemljedel-
stvu, ko je minol zaslužek na cesti, odkar je dodelana'želez¬
nica iz Ljubljane do Trsta, in kako naj se kmetijska družba
vdeleži tega važnega vprašanja?“ Rečeni.spis se je bil natisnil
in razdelil družabnikom, a po ,,Novicah" v slovenski prestavi
razglasil in živo preporočal Kraševcem.

Ko je bila 1857. leta maja meseca na Dunaji, o petdeset¬
letnici dunajske kmetijske družbe, občna razstava zemelj¬
skih in gozdnih obrodkov, živine, strojev in orodja
ter gospodarstvu potrebnih reči, nabrala je naša kme¬
tijska družba vse domače obrodite in sadeže, kteri se pridelu¬
jejo navadno ali ne navadno, pa tudi razne gospodarske potrebe,
ter je poslala na Dunaj. Vse kranjske sadove je pokazati
hotela v tako polni zbirki, kolikor se je dalo, a postavila je
gorenjske, dolenjske, notranjske ter ljubljanskega obdelanega
močvirja pridelke vsako posebe, ker nahajamo na znanem svetu
malo dežel, v kterih je na tako ozkem prostoru tolik razloček
v podnebji, kolikoršen pri nas, ki imamo hribe z večnim
snegom, a potem zemljo, na kteri rasto navadni kmetski sadeži
ter naposled kraj, kjer smokve zore pod milim nebom. Ta
zbirka kmetijske družbe, v kteri je bilo 203 raznih reči, do¬
bila je eno veliko zlato svetinjo, eno malo srebrno,
dve včliki bronasti, eno malo bronasto pa štiri
pohvalna pisma, in po uradnem sporočilu te razstave
bi tudi bila prejela š e eno veliko srebrno in eno veliko bro¬
nasto svetinjo za predivo in konoplje, kar se vendar zato ni
zgodilo, ker je že z veliko zlato svetinjo za svojo zbirko bila
pohvaljena, kakor je zaslužila.

Kdor je sam videl, koliko raznih zemeljskih pridelkov se
je bilo razstavilo iz vseh avstrijskih dežel, pa kako veliko-
lepna je bila vsa razstava, ta bode tem bolje čislal zlato sve¬
tinjo, ktero so izmed vseh kmetijskih družeb dobile samo tri,
namreč: češka, štajerska in kranjska. Ostri sodniki niso hoteli
dati nagrade samo razstavljenim pridelkom, ampak tudi dru-
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bewaldet werden könnte, stattfanven, welche der obausgesprochenen Ansicht
des Herrn Pfarrers Gollmayer im Wesentlichen beipflichten.

Die schon an sich selbst bedrängte Lage der Karstbewohner und
insgesammt aller Jnnerkrainer, welche durch die Ausführung der Eisen¬
bahn bis Triest den härtesten Stoß dadurch erlitten haben, daß ihnen
der einzige Verdienst der Güterverfrachtung entzogen wurde, veranlaßte
die Landwirthschaftgescllschaft eine vom Gesellschaftssecretär Du. Johann
Bleiweis verfaßte Denkschrift betitelt: „Was hätte in Jnnerkrain bei
dem in Folge der Laibach-Triester Eisenbahn aufhörenden Fuhrverkehrs-
verdienste zur Hebung der landwirthschaftlichen Production zu geschehen
und in welcher Weise sollte sich die Landwirthschaft-Gesellschaft bei dieser
wichtigen Frage betheiligen?" in der Generalversammlung des I. 1856
zum Vortrage zu bringen. Diese Denkschrift wurde durch den Druck
vervielfältiget und unter die Mitglieder vertheilt, die slovenische Uebersetzung
aber durch die „kiovivs" der Bevölkerung am Karst ans Herz gelegt.

Bei der im Jahre 1857 im Monate Mai in Wien zur 50jährigcn
Jubelfeier der dortigen Landwirthschaft-Gesellschaft veranstalteten allge¬
meinen Ausstellung von land- und forstwirthschaftlichen
Producten, Vieh, Maschinen und Gerätheu, dann Ge¬
genständen des Haushaltes hat sich die hierländige Landwirth¬
schaft-Gesellschaft mit einer Collectivsammlung der sämmtlichen hier ge¬
wöhnlich und auch ungewöhnlich gebauten Früchte und sonstiger Producte,
so wie mit verschiedenen Gegenständen des Haushaltes betheiliget. Sie
mar bemühet ein Gesammtbild der krainischen Production
in möglichst vollständiger Sammlung zur Anschauung zu bringen und hat
die Producte von Ober-, Unter- und Jnnerkrain, so wie jene des kulti-
virten Laibacher Moorgrundes, deßhalb nach diesen Landes Unterschieden
zusammengestellt, da man wohl nur wenige Länder in der Welt antrifft,
wo auf einer verhältnißmäßig so kleinen Fläche eine so große Verschieden¬
heit in den klimatischen Verhältnissen vorkäme wie Hierlands, wo von der
Region des ewigen Schnee's alle Arten des Gedeihens der gewöhnlichen
landwirthschaftlichen Früchte bis zum Reifwerdeu der Feige im Freien
angetroffen werden. Diese von der Landwirthschaft-Gesellschaft exponirte,
aus 203 Nummern bestehende Sammlung wurde mit einer großen
goldenen, einer kleinen silbernen, zwei großen bron¬
zenen, einer kleinen bronzenen Medaille und mit vier
Anerkennungs-Diplomen ausgezeichnet, und hätte nach dem ämt-
lichen Berichte der Ausstellung noch eine große silberne und eine große
bronzene Medaille für ausgestellten Flachs und Hanf erhalten, wenn ihr
nicht durch die Ertheilung der großen goldenen Medaille für ihre
Collectivsammlung schon die verdiente Anerkennung zugesprochen worden
wäre.

Wer die Masse der aus allen Ländern Oesterreichs exponirten
landwirthschaftlichen Producte selbst gesehen und Augenzeuge war der
Großartigkeit der Ausstellung, wird den hohen Werth der goldenen Me¬
daille, womit unter allen landwirthschaftlichen Gesellschaften nur drei
derselben, nämlich die böhmische, steyrische und krainische betheilt wurden,
um so mehr zu würdigen wissen, als die strenge Jury rücksichtlich der
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Š tv eni delavnosti sploh, kajti uradno poročilo II. oddelka
sub 1. govori: splošnim zaslugam društev za pospeševanje kme¬
tijskega gospodarstva ali za razstavo rastlinskih pridelkov, potlej
posebe za zbirke, ter naposled sub c) od besede do besede:
„C. k. kranjski kmetijski družbi, priznavaje nje
spešilni trud sploh, in posebno tudi za veliko
znirko na razstavi, namreč za žitna plemena, iz
kterih se je videla obila, popolnem dovršena in
sestavljena zbirka vseh plodčv iz raznih podnebij
v deželi, pa tudi za pridelke z močvirja, ktero za¬
radi pravega gnojenja rodi čudovito lep sad“.

Da bi se naše domovine čast ohranila tudi po vnenjih
deželah, poslala je kmetijska družba na velike svčtovne raz¬
stave v London 1851. in 1862. leta, ter v Pariz 1855. in 1867.
leta razne pridelke, posebno z ljubljanskega močvirja,
in dobila je v Londonu eno veliko, eno malobrčnasto
svetinjo in pohvalno pismo, a v Parizu dve bronasti
svetinj i.

Kmetovalci in drugi meljači so jako tožili, da jim delajo
lcvaro mlinarji in mlinski hlapci, ker pobirajo preveliko merico,
pa ker imajo slabo pripravo in premalo znajo svoj posel. Kme¬
tijska družba je za tega delj že 1855. leta c. k. slavne deželne
vlade prosila, naj mlinarski red 1814. 1. v posameznih rečeh,
ako je treba, malo popravi, in zopet razglasi. Potem je slavna
deželna vlada mestni gosposki in vsem okrdjnim uradovom na¬
ročila, naj povedo, kaj menijo o tej stvari. Te razne misli so
bile tekoj izročene kmetijski družbi, kteri se je reklo, naj vse
to na tanko presodi ter potlej obširno razloži, kako in kaj se
njej zdi. Družba je precej ustregla temu visokemu naročilu
ter svetovala, kar se je zdelo na občno korist potrebno. Ali
predno se je ta stvar končno rešila, razpiše se 20. decembra
1859. leta novi obrtniški red. Potem jc ta reč dobila vse dru¬
gačno lice, in zato kmetijska družba, ktero je nagovarilo slav¬
na deželna vlada, 1860. leta izdela ves nov mlinarsk red ter
postavi novo merico. Slavna vlada pozneje ni razglasila nobe¬
nega ukaza, zdaj pak vendar že sama čuti, da je tudi poleg
svobodnega obrta nekakih zakonov o mlinarstvu treba v korist
kmetovalcem in na kupilu živečim ljudem, torej slavni dopis
24. novembra 1865. leta 13,069. št. družbo z nova povabi, naj
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hierländigen Landwirthschaft-Gesellschaft, nicht bloß die exponirten Pro-
ducte sondern anch die Thäti gleit der Gesellschaft selbst damit
belohnen wollte, indem es im Amtsberichte der II. Section sub 1 heißt:
für allgemeine Verdienste von Gesellschaften um Förderung der Land¬
wirthschast oder um die Pflanzenprodukten-Ausstellung, dann insbesondere
für Sammlungen, dann aber sui>. wörtlich betont wird: „Der k. k.
Landwirthschaft-Gesellschaft in K r a in iu Anerkennung
des folgenreichen Strebens dieser Gesellschaft überhaupt,
und insbesondere fürdiereichlicheCollectiv-Ansstellung,
nämlich von Cerealien, wodurch die Kultur der verschiede¬
nen Klimate des Landes in einer reichhaltigen, vollkom¬
men zu samm en gefügten Sammlung repräsentirt wird, so
wie auch die Torfbodenkultur, welche unterstützt durch
richtige Düngung eine bewundernswerthe Prod uction auf¬
zuweisen hat".

Um die Ehre unseres Vaterlandes auch im Auslande ausrecht zu
erhalten, hat sich die Landwirthschaft-Gesellschaft sowohl an den Weltaus¬
stellungen pro 1851 und 1862 zuLondon als auch an jener zuParis
im Jahre 1855 und 1867 mit verschiedenen Producten, insonderheitlich
jenen des Laibacher Moorgrundes beteiliget, bei welch' erstern sie
mit einer großen und einer kleinen broncenen Medaille
und einem ehrenden Diplome, bei der letzter» aber mit zwei bron¬
zenen Medaillen ausgezeichnet wurde.

Vielseitige Klagen der Landwirthe und anderer Mahlgäste über
Bevortheilungen, welche denselben durch die Mühlenbesitzer und deren
Knechte, theils durch übermäßige Abnahme der Mahlgebühr, theils durch
schlechte Werkzeuge und Unkenntnis; eines fachmäßigen Betriebes, zugefügt
werden, haben Veranlassung gegeben, daß die Landwirthschaft-Gesellschaft
schon im Jahre 1855 bei der hohen k. k. Landesregierung um die Re-
publicirung der Müllerordnung vom Jahre 1814 mit einzelnen
zeitgemäßen Modifizirungen eingeschritten ist. Hierüber hat die h. Landcs-
regiernng den Magistrat und alle Bezirksämter des Landes zur Abgabe
gutächtlichcr Berichte aufgefordert, welche sofort der Landwirthschaft-Ge¬
sellschaft mit dem Auftrage zugefertiget worden sind über den Gegenstand
der Frage ein eingehendes und wohlerwogenes Gutachten zu erstatten,
welcher h. Weisung schleunigst zu entsprechen und die geeigneten Anträge
im allgemeinen Interesse zu stellen man nicht ermangelte. Ehevor jedoch
dieser Gegenstand noch seine Filialerledigung erhielt, ist die neue Ge¬
werbeordnung vom 20. Dezember 1859 in's Leben getreten und die Ver¬
handlung der Sache in eine neue Phase getreten und zwar dergestalt,
daß die Landwirthschaft-Gesellschaft, aufgefordert von der h. Landes¬
regierung im Jahre 1860 eine ganz neue Mühlordnung und einen neuen
Mahltarif in Antrag brachte. Nachdem dießfalls von Seite der h. Re¬
gierung keine Verfügung erfolgte, dieselbe aber gegenwärtig selbst das
Bedürsniß fühlt, daß rücksichtlich des Müllergewerbes im Interesse der
Landwirthe und Konsumenten, trotz der Gewerbefreigebung, einige Nor¬
men dringend geboten sind, wurde mit h. Erlaß vom 24. Nov. 1865,
Z. 13,069, die Gesellschaft zur Erstattung ihrer Wohlmeinung in dieser
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pove, kaj bi se naredilo; a družba se je o tej priliki zopet
oprla na to, kar je govorila 1860. leta.

Že 1850. leta je naša kmetijska družba slavnemu c. k.
ministerstvu priporočala zakon o poljskem č u v aj s t v u ,
kterega je potlej viša gosposka razpisala 30. januarja 1860. leta.
Po tem zakonu bi se imel postaviti prisežon poljski čuvaj ter
kaznovati bi se imelo vsako poljsko hudodelstvo;' a vlada ven¬
dar ne veleva, naj bi njeni uraaovi ukazali, da se to povsod v
veljavo dene, ampak političnim gosposkam je samo naročeno,
koder je kraj tak, da bi se prisežni poljski čuvaji zdeli potre¬
bni, ondod naj se to razloži občinam in kmetovalcem, ktere je
treba opomniti njihove lastne koristi.

Da bi se tem bolje k višku pomagalo naše domovine go¬
spodarstvu, ktero je v hudih zadregah, ker nima dovolj podpor¬
nih novcev, in posebno da bi v sili manjši kmetovalci dobivali
na posodo novce za poštene obresti, ter da ne bi jih
stiskali odrtniki, nasvetuje kmetijska družba 1862. leta, naj'se
napravi p o s o j e v a 1 n a b 1 a g aj n i c a. Občni zbor, take naprave
potrebo soglasno priznavši, glavnemu odboru naroči, naj pravi¬
lom, za to reč potrebnim, izdela črtež, kteri se ima potem dati
podružnicam na pregled. To se je hitro zgodilo. Podružnice so
odgovorile, da jc zaradi splošnega primanjkovanja novcev malo
ali nič ne upati, da bi se osnovalo društvo, ktero bi kmeto¬
valci morali zakladati, in da bi gotovo ne bilo mogoče od te
naprave upati pospeševalne delavnosti; — ali da vendar ljub¬
ljanska hranilnica po svojih pravilih more gospodarjem
dovolj pomagati, ako odpravi dozdanje težave, ktere branijo
novce posojati na zastavo ležečega blaga, ter če kmetu po ka-
cem trdnem načinu začne tudi brez zastave posojati. Za tega
delj glavni odbor po teh razloženih mislih obširen spis, kterega
je izdelal odbornik, gospod župan dr. Costa, slavni c. k. de¬
želni vladi izroči z dopisom 10. avgusta 1865. leta. Dozdaj se
ni še odgovorilo tej vlogi, ktera je našemu kmetijstvu tako
zelo važna.

O ribarskem redu, ki je naši vojvodini tudi jako po¬
treben, kmetijska družba, ozrši se na vse dozdanje okolnosti
in stare običaje, svoje misli že 1857. in zopet 1867. leta raz¬
loži slavni c. k. deželni vladi, da bi se osnoval deželnemu
zboru nasvet, po kterem naj se potem izdčla poseben zakon.

Ker se gozdi pri nas tako zelo posekavajo, bati se je
vedno huje, da začne primanjkavati lesi za poslopja, kurjavo in
razne izdelke, in ker gozdi tudi jako predrugačajo podnebje,
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Beziehung eingeladen, wobei sie sich ganz auf den im Jahre 1860 bezeich¬
neten Standpunkt stellte.

Ein von der hierländigen Landwirthschaft-Gesellschaft bereits im
Jahre 1850 bei dem h k. k. Ministerium befürwortetes Feldpolizei-
Gesetz, ist hohen Orts unterm 30. Jänner 1860 und zwar rücksichtlich
Bestellung eines beeideten Feldschutzpersonales und des Verfahrens über
Feldfrevel erlassen worden, eine imperative Einflußnahme der Regierungs-
organe zur allgemeinen Durchführung dieses Gesetzes jedoch nicht angeord¬
net, sondern es wurde den politischen Behörden lediglich zur Aufgabe
gemacht, dort, wo nach den lokalen Verhältnissen die Einführung des
Institutes beeideter Feldwächter als Bedürfniß erscheint, die betreffenden
Gemeinden und Grundbesitzer darauf aufmerksam zu machen und das
Interesse derselben anzuregen.

Um der Landwirthschaft unseres Heimatlandes, welche wegen Abgang
hinreichenden Betriebskapitales mit äußerst großen Schwierigkeiten zu käm¬
pfen hat, möglichst aufzuhelfen, insonderheitlich aber nm den kleinen Grund¬
besitzer im Nothfalle ein billiges Kapital zu ermöglichen und vor
Bedrückungen durch Geldwuchcrer zu verwahren, hat die Landwirthschaft-
Gesellschaft im Jahre 1862 die Errichtung einer landwirthschaftli-
chen Vorschuß- oder Kreditkasse in Vorschlag gebracht, und die
allgemeine Versammlung, welche die Nothwendigkeit eines solchen Institu¬
tes einstimmig anerkannte, hat das Centrale angewiesen den hiefür noth-
wendigen Statutenentwurf vorzubereiten, und im Wege der Gesellschafts¬
filialen begutachten zu lassen, was auch alsbald geschah. Da jedoch aus
den Berichten dieser letzteren hcrvorging, daß bei dem allgemein herrschen¬
den Geldmangel wenig oder gar keine Hoffnung vorhanden wäre, einen
derlei Verein nur durch Einlagen von Seite der Grundbesitzer zu Stande
zu bringen, am allerwenigsten aber in einem Umfange, daß davon eine
ersprießliche Wirksamkeit erwartet werden könnte, wohl aber, daß die hiet>
kündige Sparkasse auf statutenmässigem Wege dem bäuerlichen Credite
die ausgiebigste Quelle eröffnen könnte, wenn sie die bisherigen Schwie¬
rigkeiten , welche der Aufnahme von Hypothekardarlehen im Wege standen,
beseitiget und dem Landmanne unter gewissen Modalitäten auch einen
Personalkredit gewähren würde, hat das Gesellschafts - Centrale in dieser
Richtung hin eine von dessen Ausschüsse Herrn Bürgermeister Dr. Costa
verfaßte eingehende Denkschrift mit Bericht vom 10. August 1865 der h.
k. k. Landesregierung unterbreitet. Eine Erledigung dieses für unsere
Landwirthschaft höchst wichtigen Gegenstandes ist von Seite der Sparkasse
bisher nicht erfolgt.

Äm Belange einer für das Herzogthum Kram nothwendigen Fischer¬
ordnung hat die Landwirthschaft-Gesellschaft mit Berücksichtigung der
diesfälligen hierländigen Verhältnisse und Uebungen — ihre Ansichten
bereits im Jahre 1857 und nun neuerlichst im Jahre 1867 der h.
k. k. Landesregierung behufs Vorbereitung einer Gesetzesvorlage
für den Landtag, unterbreitet.

Die durch übermässige Ausnützung der Waldungen sich stets stei¬
gernden Besorgnisse eines die Landwirthschaft und Industrie höchst bedroh¬
lichen Mangels an Bau-, Brenn- und Werkholz, so wie die Rücksicht auf
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ktero zemljo nareja rodovito, za obdelovanje pripravno ali ne-
pripravno; zatorej se je glavni odbor v društvenem občnem
zboru 1865. leta pogovarjal, kako bi se osnoval poseben go¬
zden oddelek. Ali ker je treba, če se to zgodi, prenarediti
pravila, v kterih seje družbi tudi sem ter tam kaj druzega zdelo
potrebno poprave, zato se sklene, da se pravila z nova pregle¬
dajo od konca do kraja. Prenarejena pravila so bila odo¬
brena v občnem zboru 8. maja 1867. leta, in precej potem
izročena slavni vladi, ktera jih je tudi potrdila z najvišim
sklepom 15. julija 1867. leta.

Na konci teh zgodovinskih črtic c. k. kmetijske družbe
naj bode pisatelju teh vrstic dovoljeno omeniti posebne na-
ključbe, da ravno to leto, ko družba obhaja svojo stoletnico,
,,Novice", vseskozi zdatne njene podpirateljice na kmetijskem
polji, doživele so četrt stoletja.
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den mächtigen Einfluß der Waldungen auf das Klima und die davon
bedingte Fruchtbarkeit und Knlturtüchtigkeit des Landbaues, haben in
der gesellschaftlichen Jahresversammlung pro 1865 die Errichtung einer
eigenen Forsts ec tiou im Central-Ausschüsse zur Anregung gebracht.
Da dadurch die bisher in Wirksamkeit stehenden Statuten alterirt werden,
und überdieß der Versammlung auch noch andere Aenderungen der Sta¬
tuten nothwendig erschienen, so wurde der Beschluß gefaßt, eine Revision
der Statuten im ganzen Umfange vorzunehmcn. Die in der allgemeinen
Versammlung am 8. Mai 1867 beschlossenen neuen Statuten wurden
sofort zur Allerhöchsten Bestätigung vorgelcgt, welche auch mit Allerhöchster
Entschließung vom 15. Juli 1867 erfolgte.

Schließend diese historische Skizze der k. k. Landwirthschaft-Gesell¬
schaft sei es dem Verfasser derselben erlaubt des besondern Zufalles zu
erwähne», daß, während im heurigen Jahre die Landwirthschaft - Gesell¬
schaft ihren hundertjährigen Bestand feiert, die Zeitschrift „l^ovioo",
welche die Bestrebungen derselben am landwirthschaftlichen Gebiete fort¬
während wirksam fördert, in diesem Jahre ein viertel Jahrhundert
ihres Bestandes zurückgelegt hat.
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Vrsta,
po kteri so si nasledovali gospodje pivosedniki, glavni odborniki
in tajniki ter drugi uradniki akademije delavnih mož, družbe
»a poljedelstvo in koristne umetnosti, ter e. k. kmetijske družbe

na Kranjskem.

Stolni prošt Janez Preširen je 1701. leta prvosedoval,
ko je „Academia operosorum“ prvič javno zborovala v hiši
deželnih stanov. Te akademije delavnost je bila popolnem pre¬
stala od 1725. do 1781. leta.

Ko se je 1781. 1. zopet obudila, bil je družbi prvosednik
baron Sigmund Gusič, deželnih stanov prvosednik, a njen
voditelj grof E dl in g, deželnoglavarsld svetnik.

Baron J o ž e f' pl. B r i g i d o, deželnoglavarsld svetnik, prvo¬
sedoval „družbi za poljedelstvo in koristne umetno-
sti“; dr. pl. Modesti Valentin prvi kancelar (tajnik) in
Jožef Justin Lenec prvi aktuar. Vsi izvoljeni v zboru
26. oktobra 1767. leta.

1773. leta mu je nasledoval grof Juri Jakob pl. Hohen-
wart, deželnoglavarski svetnik.

Od te dobe je družba zopet cesto prestajala, in bila je
tedaj brez voditeljstva.

Najviši pokrovitelj c. k. kmetijske družbe:
Njih cesarska visokost, presvitli cesarjevič in gospod

Ivan Krstnik,
cesarjevič in nadvojvoda avstrijski, kraljevič ogerski, češki

itd. itd. itd.
od 1815. leta, do smrti 1859. leta

Prvosedniki c. k. kmetijske družbe
(od 1815. 14ta).

Baron Sigmund pl. C oj z (od 1815. do 1816. L), —
baron Anton pl. Codelli (od 1816. do 1818. L). — Do 1821.
I. ni bilo prvosednika, ■— baron Janez pl. Buset (od 1821.
do 1825. L), — Janez pl. Gandi ni po starosti med odbor¬
niki začasno prvosedoval (od 1825. do 1827. L); v tem času
(29. aprila 1826, 1.) je bil gosp. baron Leopold pl. Lichten-
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Nebersrcht
deu Reihenfolge Ver Herren Präsidenten, Central -Ausschußmii-
glieder und Secretäre, so wie der übrigen Beamten der Akademie
der Operosen, der Gesellschaft des Ackerbaues und der nützlichen
Künste, und der k. k. Landwirthschaft-Gesellschaft in Krain.

Domprobst Johann Prešern war es, unter dessen Borsitze im
Jahre 1701 die ^vucssrnia Oxsrosorura am Landhause ihre erste
öffentliche Versammlung hielt. Boni Jahre 1725 bis 1781 unterblieb
ihre Thätigkeit vollends.

Nach ihrer Wiedergeburt im Jahre 1781 wurde der ständische
Präsident Sigmund Freiherr v. Gnssich ihr Präsident, der landes-
hauptmannschaftliche Rath Graf von Edling ihr Director.

Josef Freiherr v. Brigido, landeshauptmannschaftlicher Rath,
war der erste Präsident der Gesellschaft des Ackerbaues und
der nützlichen Kün st e, Or. v. Mode st i Valentin der erste Kanzler
(Secretär), Josef Justin Lenz der erste Actuar (sämmtlich gewählt
in der Versammlung am 26. October 1767).

Im Jahre 1773 folgte ihm Herr Georg Jakob Graf v.
Hohenwart, landeshauptmannschaftlicher Rath.

Wieder mehrmalige lange Unterbrechungen der gesellschaftlichen
Wirksamkeit, daher auch keine leitenden Organe.

Oberster Protector der b. k. Urmdwirtbschntt - GesettschnÜ
Seine kaiserliche Hoheit der durchlauchtigste Prinz und Herr

Johann Baptist,
kaiserl. Prinz und Erzherzog von Oesterreich, königl. Prinz von Ungarn,

Böhmen rc. rc. rc.
vom Jahre 1815 angefangen bis zu dessen Tode 1859.

Präsidenten der k. k. Dllndtnirtbscbnkt - Gesellschntt
(seit dem Jahre 1815).

Sigmund Freiherr v. Zois (1815 —1816), — Anton Frei¬
herr v. Codelli (1816 — 1818), — Vuorrtur bis 1821, — Johann
Freiherr v. Buset (1821 — 1825), Johann v. Gandini, als älte¬
stes Ausschußmitglied provisorischer Präsident vom Jahre 1825 — 1827,
in welche Zeit die Wahl des Herrn Leopold Freiherrn v. Lichten¬
berg zum Gesellschafts-Präses fiel (29, April 1826), — Herr Franz
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berg izvoljen za društvenega prvosednika, — gospod grof
France pl. Hohenw'art (od 1827. do 1834. 1.) — začasni
prvosednik po starosti med odborniki gospod Janez pl. Gan-
dini (od 25. marca do 2. maja 1834. L), — milostljivi gospod
knez in škof Anton Alojzi Wolf (od 1834. do 1836. L), —
gospod Jožef F luk pl. Leidenkron po starosti začasno
prvosedoval (od 23. januarja do 21. marca 1836. 1.), — gospod
grof Volk pl. Licbtenberg (od 1836. do 1849. 1.) — Zdanji
prvosednik gospod FideliTrpinec, graščak (izvoljen 1849.1.)

Udje glavnega odbora
(od 1815. leta).

Gospod Janez S tratil, c. k. okrožni gozdni komisar;
gospod Ign. Ribezelj, c. k. deželni svčtnik; gosp. France
Hladnik, c. k. gimnazijski prefekt; gosp. Janez Krsnik,
c. k. profesor (tudi oskrbnik društvenega vrta na Poljanah);
gosp. Jakob Zenker, c. k. okrajni komisar; gosp. France
Radoni; gosp. Janez N. Hradecki, mestni župan (od 1821.
do 1846. leta t); gosp. pl. Zaruba d’ Orszova, c. k.
okrožni gozdni komisar; gosp. Jožef pl. Vest, c. k. profesor
(tudi oskrbnik društv. vrta na Poljanah); gosp. vitez France
pl. Jacomini - Holzapfel -Wasen, c. k. deželnoglavarski
tajnik (od 1. julija 1834. 1. do 1. fcbr. 1836. 1. opravljal tudi
tajništvo); gosp. France Possaner pl. Ehrenthal, c. k.
okrajni komisar; gosp. France Gale, graščak; gosp. dr.
France Hlubek, c. k. profesor (tudi oskerbnik društv. vrta
na Poljanah); gosp. Jožef Orel (tudi oskrbnik društv. vrta na
Poljanah); gosp. Mihael Pregelj (tudi društv. blagajnik); gosp.
dr. France Schubert, c. k. profesor (tudi oskrbnik društv.
vrta na Poljanah); gosp. dr. Strupi, c. k, dež. živinozdravnik
(tudi oskrbnik društv. vrta na Poljanah); gosp. Janez Fischer,
mestni župan; gosp. Ferd. Schmidt, posestnik; gosp. Anton
S a m a s s a, posestnik; gosp. France Križman, posestnik;
gosp. Andrej Malič, posestnik; gosp. Mihael Ambrož,
posestnik in magist. svetnik; gosp. Janez Zalokar, župnik
v počitku (bil tudi oskrbnik društv. vrta na Poljanah); gosp.
Karol Dežman, muzejski varuh; gosp. Janez Gutman,
magistratni svetnik; gosp. Jožef Friderik Zelnik, posest¬
nik; gosp. dr. Etbin H. Costa, mestni župan.

Kance!arji in tajniki
(od 1816. leta).

Gospod Karol Werner, c. k. prof. (kaneelar od 1816.-
do 1817. leta); gosp. grof Rihard pl. Blagaj (kaneelar od
1817. do 1818. 1.); gosp. Janez pl. Gandini (tajnik od 1818.
do 1837. 1.); začasno tajništvo do 1842.1. Zdanji tajnik: dr. Jan.
BJeiweis, c. k. profesor, izvoljen v občnem zboru 1842. leta.
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Graf v. Hohenwart (1827 — 1834), — Provisorium unter dem
ältesten Ausschußmitgliede Herrn Johann v. Gandini (25. März —
2. Mai 1834), — Se. fürstbischöflichen Gnaden Herr Anton Alois
Wolf (1834— 1836), — Herr Josef Fluk v. Leidenkron als
Alters-Präsident vom 23. Jänner bis 21. März 1836, — Herr
Wolfgang Graf v. Lichtenberg von 1836 bis 1849. — Gegen¬
wärtiger Präsident Herr Fidelis Terpinz, Herrschaftsbesitzer; gewählt
im Jahre 1849.

Mitglieder des Central-Ausschusses
(seit dem Jahre 1815).

Herr I. H. Stratil, k. k. Kreis - Forstcommissär; Herr Ignaz
Ribe sei, k. k. Landrath; Herr Franz Hladnik, k. k. Ghmnasial-
Präfect; Herr Johanu Kersnik, k. k. Professor (auch Administrator
des Poljanahofs); Herr Jakob Zenker, k. k. Bezirks-Commisfär; Herr
Franz Radoni; Herr Johann N. Hradeczky, Bürgermeister (v.
1.1821—1846 ch); Herr v. Zaruba d' Orszova, k. k. Kreis-Forst-
commissär, Herr Josef v. Best, k. k. Professor (auch Administrator des
Poljanahofs), Herr Franz Ritt. v. Jaco mini-Holzapfel-W aasen,
k. k. Gubernial-Secretär (besorgte vom 1. Juli 1834 bis 1. Febr. 1836
auch die Secretariatsgeschäfte); Herr Franz Possaner v. Ehren¬
thal, k. k. Bezirks-Commisfär; Herr Franz Galle, Herrschaftsbesitzer;
Herr Di-. Franz Hlubek, k. k. Professor (auch Administrator des Po¬
ljanahofs) ; Herr 1)r. Josef Orel (auch Administrator, des Poljanahofs);
Herr Michael Pregl (auch Gesellschafts-Cassier); Herr Or. Franz
Schubert, k. k. Prof, (auch Administrator des Poljanahofs); Herr Or.
Strupi, k. k. Landesthierarzt (auch Administrator des Poljanahofs);
Herr Johann Fischer, Bürgermeister; Herr Ferdinand Schmidt,
Nealitätenbesitzer; Hm Anton Samassa, Nealitätenbesitzer; Herr
Franz Krisch mann, Realitätenbesitzer; Herr Andreas Malitsch,
Realitätenbesitzer; Herr Michael Ambrosch, Realitätenbesitzer und
Magistratsrath, Herr Johann Salokar, pensionirter Pfarrer (auch
Administrator des Poljanahofs); Herr Karl DeLmann, Mufeal-Custos;
Herr Johann Gutmann, Magistratsrath; Herr Josef Friedrich
Seunig, Realitätenbesitzer; Herr Or. Et Hb in H. Costa, Bürger¬
meister.

Amrzler und SenetLre
(seit dem Jahre 181 k>).

Herr Carl Werner, k. k. Professor (Kanzler 1816—1817);
Herr Richard Graf v. Blagah (Kanzler 1817 —1818); Herr Jo¬
hann v. Gandini (Secretär 1818 — 1837), Provisorium bis 1842.
Gegenwärtiger Secretär: Dr. Johann Bleiweis, k. k. Professor
(gewählt in der allgemeinen Versammlung 1842).
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Društveni adjunkti
(od 1815. leta).

Gosp. Herman Schanda, c. k. gub. odpošiljateljski
pristav (od 1815. do 1834. L); gosp. Peter Leskovec, posest,
(od 1839. do 1846.1.); g. And. Brus, posest, (od 1847.1. do zdaj).

Gosp. Leopold Mdkovec, gosp. J. Hoffmann, gosp.
Matej Zapletal.

Dr. Janez Bleiiveis, tudi voditelj učilnici; gosp. dr.
Simon Strupi, c. k. dež. živinozdravnik, učitelj dejanskemu
živinozdravilstvu (do 1853. leta); gosp. Andrej Fleišman,
učitelj kmetijskemu in živinozdravilskemu rastlinstvu (do 1867.
leta); gosp. Pavelj Skale, učitelj podkovstva in še drugih
živinozdravilskih naukov; gosp. Mihael Peternel, profesor na
c. k. realki, učitelj pripravljajočim naukom iz fizike in kemije;
gosp. dr. Karol Bleiiveis, zdravnik v deželni prisilni delal -
nici, učitelj kemije z ozirom na živinozdravilstvo; gosp. Val.
Konšek, profesor na e. k. gimnaziji, učitelj rastlinoznanstva
z ozirom na živinozdravilstvo.

Društveni pisarji
(od 1822. do 1834. leta).

Učitelji na društveni podkovalnici in živino-
zdravilnici.

(osnovani 1850. leta)).

Natisnil Jožef Blaznik v Ljubljani,
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Kecretürs - Adpmcttu
(seit dem Jahre 1815).

Herr Hermann Sch an da, k. k. Gubernial-Expedits-Adjunct
(1815 bis 1834); Herr Peter Leskovic, Realitätenbesitzer (1839 bis
1846); Herr Andreas Brns, Realitätenbesitzer (vom Jahre 1847 an).

Nanzlistm der Gesellschaft
(vom Jahre 1822—1834).

Herr Leopold Makovec, Herr I. Hoffmann, Herr Matth.
S a p l e t a l.

Kehrer an der gesellschaftlichen Hufdescklags-Kehranstalt
und Thierar)neischule.
(Gegründet im Jahre 1850).

Du. Johann Bleiweis, zugleich Director der Anstalt; Herr
Du. Simon Strupi, k. k. Landesthierarzt, Lehrer der practischen Thier-
arzneiknnde (bis zum Jahre 1853); Herr Andreas Fleischmann,
Lehrer der thierärztlichen Botanik (bis zum Jahre 1867); Herr Paul
Skal«, Lehrer des theoretischen und practischcn Huf- und Klauenbeschla¬
ges, dann mehrer thierärztlicher Fächer, Herr Michael Peternel,
k. k. Realschul-Professor, Lehrer der Vorbereitungswissenschaften aus der
Physik und Chemie; Herr Du. Carl Bleiweis, Arzt im Landes¬
zwangsarbeitshause, Lehrer der tierärztlichen Chemie; Herr Valentin
Konäek, k. k. Gymnasial-Professor, Lehrer der thierärztlichen Botanik.

Druck von Josef Blasnik in Laibach.
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Natis

LJUBLJANI, 1867.

lil Jožef Blaznik.










